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دبیر دفتر ارتباط استانداری قم با دانشگاه ها و مراکز پژوهشی:

قم  قطب سرمایه گذاری علمی و اقتصادی کشور می شود

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه مهار کرونا بدون 
فاصله گذاری  گفت:  نیست،  ممکن  اجتماعی  فاصله گذاری 
هوشمند باید باظرافت و دقت خاصی اجرا شود تا زحمات کشیده 
شده جهت اعمال روند کاهش تماس ها، به هدر نرود.  محمدرضا 
قدیر روز دوشنبه درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و عملیات 
پاسخ به بحران قم، با اشاره به طرح فاصله گذاری هوشمند ادامه 
داد:  توجه به این طرح به ویژه در مراکز و اجتماع های عمومی حائز 
اهمیت است و فروشگاه ها و مجتمع های تجاری و بازارهای مسقف

معاون  عمرانی استاندار  قم گفت: در جلسه شورای عالی فنی 
کشور چون زمان و قرارداد مترو نیاز به اصلاح داشته تعهد داده ایم 
که فاز نخست مترو را به طول ۵.۲ کیلومتر را تا پایان سال ۹۹ به 
بهره برداری برسانیم. محسن بهشتی در اشاره به آخرین وضعیت 
مترو اظهار داشت: در سال 98 وقفه ای در حوزه فنی و مدیریتی به 
علت دو شغله بودن برخی افراد حقوقی این سازمان و محدودیت 
در بودجه سال 98 سبب شد روند پیشرفت این پروژه با کندی 

روبرو شود. وی با بیان اینکه در بودجه سال 99 ردیفی برای این

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

مهار کرونا  بدون فاصله گذاری 
اجتماعی ممکن نیست

معاون  عمرانی استاندار  قم خبرداد

اتمام فاز نخست متروی قم 
تا پایان سال  

8

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

۱8۰ واحد صنعتی امسال در قم 
راه اندازی می شود
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روزنامه صبح ایران

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

زیرساخت های فرهنگی  
باید توسعه یابد

4

4

8

8

8

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به برگزاری ۲۶ رویداد مهم فرهنگی طی سال گذشته در قم، گفت: سال 
۹۸، سال جهش و ارتقای شاخص های فرهنگی استان قم بود. سید موسی حسینی کاشانی اظهارداشت: اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در یک برنامه کلان مبتنی بر اسناد بالا دستی مطبق بر فرمایشات مقام معظم رهبری و طبق هدف گذاری های این 
سازمان برنامه ریزی و حرکت کرده است که این اهداف شامل، ارتقای شاخص های فرهنگی، هنری و رسانه ای و قرآنی است و جزو 
اهداف اصلی ما بوده است. وی افزود: برای دست یابی به این اهداف دو برنامه نرم افزاری و سخت افزاری را دنبال کردیم؛ در بحث
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صندلی های سینمای قم سه برابرمی شود
امسال تالارمرکزی کامل به بهره برداری می رسد

 خريد و فروش 
امتياز مسكن ملی

 ممنوع است

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: در نشست امروز هیات رئیسه با روسای 
و  باشد  استمرار داشته  مقرر شد جلسات علنی مجلس  کمیسیون های تخصصی 
همچنین لوایح و طرح های مهم مانند قانون مالیات بر ارزش افزوده سریع تر تعیین 

تکلیف شوند. 
عبدالرضا مصری در گفت وگو با خبرنگاران در تشریح نشست روز - دوشنبه - هیات 
رییسه مجلس با روسای کمیسیون های تخصصی مجلس افزود: هفته گذشته جلسه 
هیات رییسه با حضور روسای کمیسیون های تخصصی مجلس تشکیل شد و به این 
نتیجه رسیدیم که جلسات صحن علنی مجلس با اتخاذ تمهیداتی برگزار شود که 

در همین راستا هفته گذشته جلسات صحن علنی مجلس در روزهای سه شنبه و 
چهارشنبه تشکیل شد.

نایب رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در نشست امروز در مورد استمرار 
جلسات علنی و موضوعات مهم کشور بحث و گفت و گو شد، افزود: مسائل و مشکلات 
ناشی از کرونا، وضعیت اقشاری که در این شرایط برای تامین معاش با مشکل مواجه 
شدند و همچنین مصوبه شورای عالی کار مبنی بر افزایش ۲۱ درصدی حقوق کارگران 
در این نشست بررسی شد و اغلب نمایندگان نسبت به این افزایش حقوق انتقاد داشتند 

و معتقد بودند که پاسخگوی نیازهای آنها نخواهد بود.

کار  دستور  در  است  سال ها  که  مهمی  لوایح  و  طرح ها  مورد  در  داد:  ادامه  وی 
کمیسیون های تخصصی قرار دارند و پس از سال ها بررسی بلاتکلیف هستند مقرر شد 
لوایحی که منتظر بررسی و تصویب در صحن علنی هستند هر چه سریع تر تعیین تکلیف 
شوند زیرا اگر تصویب نشوند مجددا باید در مجلس یازدهم بررسی شوند و تصویب آنها 
زمان بر خواهد بود. نماینده مردم کرمانشاه در مجلس دهم، افزود: همچنین مقرر شد 
جلسات علنی مجلس در دو نوبت استمرار داشته باشد و دستوراتی که اولویت کشور 
نبوده و مشکلی از مردم حل نمی کند در دستور کار قرار نگیرد بلکه دستورات مجلس 
باید در جهت رفع مشکلات اقتصادی مردم، اقشار آسیب پذیر، اصناف و بازاریان و تولید 

و صنعت باشد. مصری یادآور شد: به عنوان مثال قرار شد قوانینی که در بخش صنعت 
و تولید در صف انتظار تصویب قرار دارند مانند قانون مالیات بر ارزش افزوده که هم 
اصناف و هم تولیدکنندگان منتظر تصویب آن هستند را در فرصت باقیمانده از مجلس 
دهم نهایی کنیم تا توسط دولت به زودی ابلاغ شوند و باعث ایجاد گشایشی در زندگی 
مردم شود.  نایب رییس مجلس شورای اسلامی افزود: از سویی قرار شد کمیسیون های 
تخصصی در حوزه های مختلف کاری خودشان مرتبط با مسائل و مشکلات مردم 
جلسات کمیسیون ها را تشکیل دهند و مواردی که می توانند در قوانین لحاظ شود 

را لحاظ  و همچنین پیشنهادات خود را در اسرع وقت به دولت برای اجرا ارائه کنند.

نایب رییس مجلس:
طرحهاولوایحمهمتعیینتکلیفمیشوند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

واگذاری و انتقال امتیاز مسكن ملی غیر ممكن است

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت:برای ضدعفونی 
تا  گرفت  قرار  اختیار  در  شب  هر  توربولاینر  سم پاش  شهری۳دستگاه  فضا های 
ضدعفونی معابر صورت گیرد.  پیام جوادیان با بیان اینکه پس از شیوع ویروس 
کرونا  و تصمیمات اتخاذشده در سطح استان در راستای محدودسازی تجمعات 
مردم،گفت:در این راستا اقداماتی در مجموعه سازمان پارک ها و فضای سبز اجرایی 
شد که مهم ترین آن ها مدیریت فضا های سبز شهر بود که از قبل از آغاز سال جدید و

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت:سال ۹۹، ۱۳۰ میلیارد تومان 
نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قم پیش بینی شده تا بتوانیم سن ناوگان اتوبوسرانی را 
کاهش دهیم.  عباس ذاکریان با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه اتوبوسرانی در 
سال گذشته گفت: در این حوزه اتوبوسرانی در سال ۹۸ یک قرارداد خرید ویژه ۱۰۴ 
دستگاه اتوبوس اسکانیا منعقد شد که این اتوبوس ها دارای استاندارد یورو ۴ فیلتر 

جذب ذرات هستند، در این قرارداد ۵۲ دستگاه اتوبوس تحویل شهرداری شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم؛

فعالیت شبانه ٣ دستگاه سم پاش برای ضدعفونی فضای شهری 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد: 

پیس بینی۱٣۰میلیارد تومان اعتبار برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی 
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شبکه »شاد« برای ابتدایی ها فعال شد

 در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ های موتور  سیکلت در 
سطح شهر را به شرح ذیل و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید. لذا 
متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ 
نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )۱۴/۲۰( روز شنبه مورخه ۱۳۹۹/۲/۶ 
به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، حراست سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن 

3۲4۲5058  داخلی های ۱4۱و۱4۲ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

 میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(: ۱۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )به حروف(: یکصد 
و پنجاه میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت 
ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  
واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ ۱007894۲6557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
 هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
 پیشنهادات رسیده ساعت ۱۰:۰۰ صبح روزیکشنبه مورخه ۱۳۹۹/۲/7 در محل سازمان، در 

کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

 در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ های خودرو بهار واقع 
دربلوار شهید سردار سلیمانی را به شرح ذیل و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در 
مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )۱۴/۲۰( روز شنبه مورخه 
۱۳۹۹/۲/۶ به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، حراست سازمان مراجعه و در صورت نیاز 

با شمارۀ تلفن 3۲4۲5058  داخلی های ۱4۱و۱4۲ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

)به حروف(:  ریال  )به عدد(: 7۰۰.۰۰۰.۰۰۰  میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ 
هفتصد میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت 
ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  
واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ ۱007894۲6557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
 پیشنهادات رسیده ساعت ۱۰:۰۰ صبح روزیکشنبه مورخه ۱۳۹۹/۲/7 در محل سازمان، در 

کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم
آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم( آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(
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رییس جمهوری گفت: دولت به شکل متوازن با اولویت قرار دادن سلامت مردم به 
فکر وضعیت اقتصادی و معیشت آنان نیز هست و از سرگیری فعالیت کسب و کارهای 

ضروری نباید منجر به آسیب به سلامت مردم شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری،  حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی روز دوشنبه در گفت وگوی تلفنی با وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
ضمن دریافت گزارش روند وضعیت بهداشت و درمان کشور در سومین روز از اجرای 
طرح فاصله گذاری هوشمند و از سرگیری فعالیت کسب و کارهای کم ریسک در 
استان های کشور اظهار داشت: اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند نباید موجب 
سهل انگاری در اعمال محدودیت های لازم و نظارت و کنترل ها باشد و مسیر در پی 
گرفته شده تاکنون در مورد اجرای پروتکل های بهداشتی باید همچنان با قوت و قدرت 

ادامه یابد.
و  کرونا  ویروس  به  ابتلا  آمار  کاهشی  روند  از  خرسندی  ابراز  با  رییس جمهوری 
همچنین فوتی ها در استان های کشور، بار دیگر بر نظارت دقیق بر رعایت اجرای کامل 
پروتکل های بهداشتی در کسب و کارها تاکید کرد و دستور داد که گزارش مربوطه به 

شکل روزانه تهیه و به مراجع ذیربط اعلام شود.
اجرا  را  بهداشتی  پروتکل های  که  اصنافی  تشویق  ضرورت  بر  تاکید  با  روحانی 
می کنند، دستور داد برای تشویق واحدهای صنفی که پروتکل های بهداشتی را برای 
حفظ سلامت مردم رعایت می کنند با همکاری وزارت بهداشت، اصناف و دستگاه های 

دیگر تمهیدات لازم اندیشیده شود.
وی با دعوت دوباره از مردم برای در خانه ماندن و اجتناب از ترددهای غیرضروری در 
سطح شهرها، ضرورت ادامه مسیر اطلاع رسانی درست و اقناع سازی مردم در پایبندی 

به شعار »در خانه ماندن«  را مورد تاکید قرار داد.
شیب نزولی ابتلا به ویروس کرونا 

»سعید نمکی« وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در این گفت وگوی تلفنی 
ضمن ارائه گزارش کاملی از وضعیت ابتلاء و درمان بیماران کرونایی و همچنین آمار 
بهبودیافتگان و فوتی ها در روز سوم اجرای طرح فاصله گذای هوشمند در استان های 

کشور به جز استان تهران، تصریح کرد: خوشبختانه شاهد روند کاهشی در کشور 
هستیم و ابتلا به ویروس کرونا نیز شیب نزولی داشته است.

پروتکل های  اجرای  در  مردم  همراهی  و  همکاری  اگر  داد:  ادامه  بهداشت  وزیر 
بهداشتی،  در خانه ماندن و پرهیز از ترددهای غیرضروری در سطح شهرها ادامه یابد و 
هچنین با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی از سوی کسب و کارها،  می توانیم امیدوار 
باشیم که در روزهای آینده در آمار ابتلا به ویروس و فوتی ها شاهد کاهش قابل توجهی 
باشیم. نمکی با بیان اینکه با همکاری همه نهادها و دستگاه های اجرایی و نظارتی 
ذیربط، نظارت ها به صورت دقیق اعمال می شود، خاطرنشان کرد: همه تلاش ما بر 
این است که تمامی کسب و کارها با دقت و به صورت کامل پروتکل های بهداشتی را 

رعایت کنند.

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت: 

استراتژیوزارتبهداشتایمنیگروهی
برایکرونانیست

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: تلاش این نیست که به سمت ایمنی گروهی برای کرونا برویم و استراتژی وزارت 

بهداشت این نیست. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس در پاسخ به سوال 
خبرنگاران درباره اظهارات برخی افراد در مورد ایجاد ایمنی گله ای )گروهی( در برابر 
ویروس کرونا افزود: بیش از 600 هزار نفر در زیرمجموعه وزارت بهداشت شامل تعداد 
زیادی پزشک و پرستار و کارشناس سلامت فعال هستند و نظرات زیادی دارند که نظر 
وزارت بهداشت نیست. واحد شمارش انسان ها گله نیست و چیزی به نام ایمنی گله ای 
نداریم. وی ادامه داد: تلاش این نیست که به سمت ایمنی گروهی برویم و چیزی است 
که احتمال دارد با آن مواجه شویم. ولی استراتژی نظام سلامت این نیست که ایمنی 
گروهی ایجاد شود و اگر در جایی اتفاق بیفتد ممکن است یک بیماری بر همه ابزارهای 
بشر چیره شود و این موضوع یک جبر است و انتخاب نیست و چنین چیزی در دستور 
کار وزارت بهداشت قرار ندارد. سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: در 
زمینه ویروس کرونا هم قرار نیست ایمنی گروهی رخ بدهد و شاید حداکثر تا ۱5 درصد 
جمعیت کشور به این ویروس مبتلا شوند و همه تلاش ها برای شناسایی افراد مبتلا و 
اقداماتی مثل فاصله گذاری اجتماعی و آموزش ها و اعمال محدودیت ها و نظارت ها 
برای این است که به سمت ابتلای بخش زیادی از جامعه نرویم و زمان و فرصت را در 

اختیار داشته باشیم تا باری بر بیمارستان ها و مراکز درمانی تحمیل نشود.
وجود کرونا به همراه آنفلوآنزا در پاییز

جهانپور در پاسخ به سوال دیگر خبرنگاری  در زمینه وجود ویروس کرونا به همراه 
آنفلوآنزای فصلی در پاییز و زمستان اظهار کرد: امیدواریم در هفته های آتی راحت تر 
بتوانیم با این بیماری برخورد کنیم. حتی امروز هم در موقعیت هفته اول اسفند قرار 
نداریم. بنابراین به همین نسبت هم چنین حسی نسبت به امروز داشته باشیم و 

وضعیت بهتر شود. 
امیدواریم در هفته های آتی به مهار بیماری نزدیک شویم. البته نمی توان زمانی 
برای آن پیش بینی کرد و نمی توانیم بگوییم شر این ویروس برای همیشه از سر بشر 
کم خواهد شد. پیش بینی این است که باید زندگی مسالمت آمیزی با این ویروس در 
سال های آتی داشته باشیم. وی ادامه داد: فصل سرد معمولا آغاز آنفلوآنزای فصلی 

است و اگر کرونا هم وجود داشته باشد، باید درگیر هر دو ویروس باشیم.
 مرحله دوم غربالگری آغاز می شود

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: تاکنون 7۲ میلیون نفر در 
مرحله اول غربالگری شده اند و مرحله دوم نیز آغاز می شود تا افراد از لحاظ سلامت و 
علائم احتمالی بررسی شوند. به جز این، افراد می توانند با سامانه 4030 تماس گرفته 
و خوداظهاری کنند یا به مراکز مراجعه حضوری داشته باشند. اگر افراد نیازی به تست 

داشته باشند در مراکز انجام و اقدامات لازم هم انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: اگر تست سلولوژیک نهایی شود، می توان موارد بدون علامت را و سابق 
افراد را هم شناسایی کرد و بر این اساس مطالعات اپیدمیولوژیک هم خواهیم داشت. 
تست های سلولوژیک این کمک را به ما می کنند که اگر از هزار نفر، صد نفر مثبت 
باشند، می توان فهمید این افراد از ابتدا تا امروز در مواجهه با این بیماری قرار گرفته اند و 

این موضوع برای مطالعات اپیدمیولوژیک سودمندتر خواهد بود.
درج علت در گواهی فوت کرونایی ها

جهانپور در پاسخ به سوالی درباره موارد مطرح شده مبنی بر درج علت دیگری به 
جز کرونا در گواهی های فوت کرونایی ها اظهار کرد: در روزها و هفته های اول شیوع 
حتی در برخی کشورها گزارش های رسمی و غیررسمی وجود داشت که به صورت 
سیستماتیک خواسته بودند علت فوت چیز دیگری درج شود. در ایران چه کسی 
می تواند از پزشک بخواهد علت فوت را چیز دیگری درج کند؟ اگر پزشک چنین کاری 

انجام بدهد، به نوعی قصور است.
 اگر گواهی بر خلاف اطلاعات ثبت شود، خطا و تخلف محسوب می شود. اگر 
شخصی به پزشک توصیه کرده چیزی به جز کرونا را در گواهی فوت بنویسد، باید به ما 
گزارش بدهد که چه کسی به او توصیه کرده، تا پیگیری کنیم که منشا آن چیست.وی 
ادامه داد: هیچ جایگاهی در جمهوری اسلامی ایران به پزشکانی که پای گواهی فوت 

مهر می زنند توصیه نکرده که اگر تشخیص کووید ۱9 بوده، چیز دیگری درج کنند.
روند نزولی ابتلا به ویروس همچنان ادامه دارد 

جهانپور درباره آخرین آمار مبتلایان به ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از آن 
بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲5 فروردین ۱399 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی 
۱6۱7 بیمار جدید مبتلا به کووید در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد 

جدید، مجموع بیماران کووید ۱9 در کشور به 73 هزار و 303 نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، ۱۱۱ بیمار کووید ۱9 جان خود 

را از دست دادند و تا امروز 4585 نفر از بیماران، جان باخته و دیگر در بین ما نیستند.
جهانپور گفت: تاکنون 45 هزار و 983 نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند 
و 3877 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱9 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت 

قرار دارند. 
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: تاکنون ۲75 هزار و 4۲7 
آزمایش تشخیص کووید۱9 در کشور انجام شده است. وی ادامه داد:تاکنون 73 هزار 
و 303 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند.  جهانپور گفت: روند 
نزولی ابتلا به ویروس همچنان ادامه دارد و امیدواریم با رعایت موارد بهداشت عمومی 
و فردی این روند ادامه داشته باشد و مردم در تمام اقشار و صنوف از تردد غیرضروری 

خودداری کنند.
 

معاون وزیر بهداشت:

اصراریبهبازگشاییدانشگاههانیست
 معاون فرهنگی و دانشجویی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تا وقتی 
که انتقال ویروس کرونا به زیر یک برسد می توانیم دانشگاه ها و خوابگاه ها را باز کرد و 
اکنون اصراری به بازگشایی دانشگاه ها نیست البته تمهیدات در نظر گرفته شده و باید 

پروتکل ها را رعایت کنیم.
  سیما سادات لاری روز دوشنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس در پاسخ به سوال 
خبرنگار سلامت ایرنا در مورد احتمال وجود ویروس کرونا در کشور در فصل پاییز و 
زمستان و تمهیدات وزارت بهداشت برای دانشگاه ها و خوابگاه ها افزود: اصرار ما این 
است که فعلا دانشگاه ها باز نشود، زیرا شرایط برای حضور همه دانشجویان وجود ندارد. 
فعلا دانشجویان بالینی با توجه به این که تعدادشان کم است، ترتیبی داده شده که در 
اتاق های تک نفره حضور داشته باشند. معاونت آموزشی وزارت بهداشت اعلام کرد که 

از اردیبهشت، دانشجویان کارشناسی ارشد و PHD هم می توانند حاضر شوند. 
آمادگی برای حضور این دانشجویان با توجه به تعدادشان وجود دارد. وی ادامه داد: 
اصرار ما این است که علمی پیش برویم. جمعیت دانشجویان زیاد است و حتی اگر یکی 
از دانشگاه ها در مناطق سفید باشد هم به علت حضور دانشجویان، رعایت و کنترل 
عفونت دشوار خواهد بود. جمعیت جوان، بسیار پویاست و رفت و آمد این افراد قابل 
کنترل  نیست و البته می توانند ناقلان خوبی باشند. دانشجویان نزد خانواده خود بر 
می گردند و خطر انتقال وجود دارد. اگر این ویروس در آینده به شکل ضعیف تر هم در 
کشور وجود داشته باشد، همچنان بر اساس پروتکل ها پیش خواهیم رفت و از آن کوتاه 

نخواهیم آمد.

معاون شرکت بورس تهران:

سهامشستاچهارشنبهعرضهمیشود
 معاون شرکت بورس تهران گفت: ۱۲ درصد از سهام شستا روز چهارشنبه )۲7 

فروردین( در بورس عرضه می شود .
»محمود گودرزی« گفت: قیمت هر سهم اکنون نامشخص است که تا دو ساعت 

آینده تعیین و بر اساس انتشار اطلاعیه اعلام خواهد شد.
گودرزی اظهار داشت: بر اساس مذاکرات صورت گرفته تا پایان سال شاهد عرضه 

چندین شرکت دیگر در بورس خواهیم بود.
عرضه ۹ میلیارد و ۶۰۰ میلیون سهم شستا

»مجید نوروزی« معاون امور ناشران و اعضا سازمان بورس نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا گفت: عرضه اولیه شستا شامل 9 میلیارد و 600 میلیون سهم می شود که از این 
حجم سهام ، ۱0 درصد به عموم مردم و دو درصد به صندوق های سرمایه گذاری تعلق 

می گیرد.
وی گفت: اکنون مشخص نیست به هر کد چه تعداد سهام تعلق می گیرد زیرا بستگی 
به تعداد مشارکت کنندگان در روز عرضه دارد اما بر اساس آخرین حضور سرمایه گذاران 
در عرضه اولیه، تعداد مشارکت کنندگان افزایش یافته و به حدود یک میلیون و 600 

هزار نفر رسیده است.

سودکردنتاکی؟
 در زمان کرونا هم به فکری سودی؟ تو دیگر چه آدمی 
هستی؟ کرونا را نمی بینی که به زندگی مردم زده است؟ 
شاید باور نکنی اما ممکن است بعد از این همه پول جمع 
کردن از کرونا، این ویروس به سراغت بیاید و داغ لذت 

بردن از این پول ها را به دلت بگذارد. می دانم که بهتر از همه می دانی برخی در این 
روزگار کرونا زده، نان ندارند بخورند و یا  پول را از دهن شیر بیرون می کشند تا شکم زن و 

بچه  خود را سیر کنند اما بازهم فقط به دنبال جیب خود هستی.
اصلا فکر کن با تمام این سودها، با تمام این زرنگی ها، خانه ای ساختی به اندازه 
کاخ های قصه های مادران برای کودکان، ماشینی سوار شدی که به کالسکه افسانه ها 

می ماند، آخرش به کجا می رسی؟ کرونایی می آید و تمام زرنگی هات را به باد می دهد.
آدم ها را ببین، جان شان که مهم ترین سرمایه زندگی شان است را به دست گرفته اند و 
به کمک مردم کرونا زده رفته اند. برخی سرمایه شان را به کار گرفته اند تا دستی از کسانی 

بگیرند که در این روزها کاری ندارند و نمی توانند نانی سر سفره زندگی شان بگذارند.
از تو معجزه نمی خواهیم. نمی گوییم سرمایه ات را وقف مردم کن. نه، تو فقط مراعات 
کن. هوای مردم را داشته باش. فکر نکن حالا که کرونا یقه جهان را گرفته است، بهترین 

زمان برای آجر روی آجر گذاشتن توست.
تا به گوشت می رسد مثلا فلان میوه یا بهمان کالا برای مردم خوب است و حال آنها را 
در زمان کرونا بهتر می کند، دست ها را به هم می مالی که ای جان، چه پولی در بیاورم.

دست کش، ماسک و مواد ضدعفونی کننده را انبار می کنی که پول دربیاوری؟ نان در 
خون مردم می زنی که بچه هایت در آرامش زندگی کنند؟

می دانی وقتی آتش به جنگل می زند، گرگ ها سر گله آهوها نمی ایستند تا از فرار آنها 
برای خود غذایی دست و پا کنند، بلکه آنها هم می دوند تا به جایی امن برسند.اما تو و 
امثال تو تا هوای زندگی مردم را پس می بینید به جای اینکه کنارشان باشید، خنجرتان را 
پر شال تان در می اورید و به پشت مردم فرو می کنید و از خون مردم می خورید تا سیراب 

شوید.
از تو نمی خواهم که شق القمر کنی نه، فقط می خواهم به خاطر کرونا، قیمت 
اجناس ات را دو برابر نکنی. در خلوت با خودت نگویی به من چه! نداره که نداره، دولت 

خرجش بده.
که  صبح  وقتی  مردم  از  برخی  آرزوی  می دانی،  حتما  چیست؟  آرزو  می دانی 
بیدارم می شوند و از خانه بیرون می روند تا یک لقمه نان در بیاورند، سیر کردن شکم 
بچه های شان است. سفره شب، آرزوی صبح گاهی آنهاست. روا نیست هر روز سفره و 

آرزوهای آنها را کوچک تر کنی.
کرونا می رود و مردم به زندگی گذشته خود بر می گردند اما فراموش نمی کنند تو نان 

در خون آنها زدی و زندگی کردی.

همپیمانان!
وجنگماسکها...

تجهیزات  و  ماسک  کانتینرهای  آمریکا،  فرانسه: 
تنفسی که از سوی شرکت »3 ام« به مقصد فرانسه، 
آلمان و برزیل در حال ارسال بود را دزدید و به این شرکت 

فشار آورده که مانع صادرات تجهیزات مذکور به کانادا و کشورهای آمریکای لاتین شود.
ترامپ: ما نمی خواهیم کشورهای دیگر به ماسک دسترسی پیدا کنند و اگر نیازمان را 

تأمین نکنیم شما می توانید نام این کار را انتقام بگذارید.
فرانسه: گروهی که برای منافع دولت آمریکا فعالیت می کنند، سه برابر مبلغی که 
فرانسوی ها برای ارسال کانتینر ماسک از شانگهای به پاریس پرداخت می کردند، پول 

خواسته اند.
آلمان: واشنگتن ۲00 هزار ماسکی که در راه چین به آلمان بود را توقیف کرده است، 

این اقدام جدیدترین نوع راهزنی است.
آمریکا  ماند.  ناکام  چین  از  ماسک  و  دستکش  خرید  برای  برزیل  تلاش  برزیل: 
هواپیماهای بزرگ باربری خود را برای انتقال این کالا از چین به کشور ارسال کرده 
است. 40 هزار ماسک از شهر کایین دزیده شده است. این ماسک ها قرار بود تحویل 

آژانس بهداشت منطقه ای شوند.
فرانسه :نیروی پلیس با تمام تجهیزات نظامی خود، طی عملیاتی با رمز »ایستادگی« 
از هواپیمایی که حامل ۱0 میلیون ماسک وارداتی از چین بود، محافظت کرد. این اقدام 

شبیه به یک عملیات خطرناک امنیتی بزرگ بود.
سوئد: محموله ای با چهار میلیون ماسک متعلق به شرکت مولتلیک سوئد در شهر 
لئون متوقف شده است. فرانسه، محموله ای از چین به نفع ایتالیا و اسپانیا را مصادره 
کرده و ما مجبوریم تدابیر سختگیرانه ای را اجرا کنیم؛ زیرا این اقدام فرانسه مخالف با 

اصول حاکم بر بازار اروپاست.
آلمان: کشور اسلواکی با ارسال هواپیمای دولتی خود به همراه ۱.۲ میلیون یورو به 
کارخانه ای در چین برای خرید محموله ماسک باز هم نتوانست به آن محموله دست 

یابد؛ زیرا یک تاجر آلمانی با پرداخت مبلغی بیشتر توانست به این »طلا« زودتر برسد.
امروزه انواع راهزنی های »سرگردنه« ای و »دریایی« میان متولیان دُوَل متحد و متمدن 
غربی و همپیمانان بین المللی و منطقه ای ناتو و اتحادیه اروپا، به اشکال مختلف، ظهور 
و بروز یافته است. »دزدی ماسک ها« و به تعبیر رسانه های جهان »جنگ ماسک ها« 
یکی از آن هاست که با لشکرکشی نظامی و رمز عملیاتی!!! همراه است و این خود، 
سبک نوینی از تنازع بقای مدرن داروینیسم است که به زشت ترین شیوه در روزگارمان 

نمود پیدا کرده است...
کرونا! 

سپاس! که با شعله ور ساختن جنگ ماسک ها، نقاب از چهره  منادیان نوع دوستی، 
تساوی شهروندی و حقوق بشری را دریدی.

هرچه بگندد نمکش می زنند
وای به روزی که بگندد نمک...

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 

کشوررا۳ماهتعطیلکنیم
نگذاریمکرونامزمنشود

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه اگر کشور تعطیل نشود بیماری کرونا 
به صورت مزمن در خواهد آمد، تاکید کرد: ضمن تامین معاش مردم با تعطیلی سه ماه 

کشور می توان از شر این ویروس خلاص شد. 
عبدالرضا عزیزی در گفت وگو با خایلنا، در پاسخ به اینکه مشخص نیست بحران کرونا چه 
زمانی از کشور رخت می بندد آیا برای گذر از شرایط نیاز است با استفاده از بودجه ای که 
از صندوق توسعه در اختیار دولت قرار گرفته ، به جز بخش های ضروری سایر بخش های 
دیگر در کشور تعطیل شوند؟، گفت: پیشنهاد تعطیلی را در مجلس ارائه دادم، مجبور به 
این کار هستیم و اگر این کار را نکنیم بیماری کرونا در کشور مزمن خواهد شد و عوارض 
اجتماعی، روانی، سلامت و اقتصادی آن خیلی بیشتر از زمانی خواهد بود که مثل 
چینی ها در ووهان عمل کرده و کشور را تعطیل کنیم. وی ادامه داد: چین، در 3 ماه شهر 
ووهان را با ۱۱ میلیون جمعیت قرنطینه و آذوقه و معیشت آنها را نیز تامین کرد و دقت 
هم داشتند که کسی بیرون نیاید و در حال حاضر هم مردم به زندگی عادی خودشان 
برگشته اند؛ ما هم یا باید ۲ تا 3 ماه همین کار را انجام دهیم و هزینه های مردم را هم تامین 
کنیم و یا مثل اکنون کج دار و مریز پیش برویم و روزی ۲هزار نفر به مبتلایان کرونایی  کشور 
اضافه شود. نماینده مردم شیروان با بیان اینکه از دولتمردان که به نسبت کشورهایی مثل 
اسپانیا، آمریکا، ایتالیا و حتی انگلستان عالی عمل کرده اند تشکر می کنیم، تاکید کرد: اما 
با این روش که پیش می بریم، بیماری به شکل مزمن در خواهد آمد و مردم مدام استرس 
ابتلا به آن را خواهند داشت؛ همه از وسایل نقلیه فرار خواهند کرد و کارها به جای اینکه 
با جدیت و در سه شیفت انجام شوند، حتی با یک سوم هم پیش نخواهد رفت و در نهایت 
همه، از کارفرما و کارگر گرفته تا بخش های خدماتی و غیره ضرر می کنند. وی با تاکید 
بر اینکه یک بار برای همیشه هزینه کرده و با تعطیلی کشور این موضوع را تمام کنیم، 
گفت: ایتالیا با اینکه وضعتی وخیم تری نسبت به اسپانیا داشت اما کشورش را قرنطینه 
کرد و اکنون وضعیت بهتری از اسپانیا دارد؛ اگر چه هنوز عملکر ایتالیا از ما هنوز بهتر 
نیست، اما اگر به صورت نظامی برخورد نکنیم و در عین حال معیشت مردم را نیز تامین 
نکنیم، زنجیره قطع نخواهد شد. عزیری گفت: با اینکه رعایت هایی انجام شده و کادر 
درمان زحمت می کشند، بعلاوه اینکه تعداد تخت هایمان بیشتر از بیمارانمان است، اما 
زنجیره قطع نشده است و هیچ روزی نیست که آمار ابتلای بیماران کمتر از ۱000 نفر 
گزارش شود؛ با اینکه تعداد فوت شدگان و بهبود یافتگان کمتر از مبتلایان است اما هر روز 

تعدادی بین ۱500 تا ۲ هزار نفر به تعداد مبتلایان اضافه می شود.

رئیس جمهور در گفت و گوی تلفنی با وزیر بهداشت:

باید با جدیت به فکر سلامت مردم باشیم 
پروتکل های بهداشتی باید با قوت و قدرت ادامه یابد

 رئیس قوه قضائیه گفت: با امر رهبر انقلاب و اقدام بنیاد 
مورد  نیازمند  زندانیان  خانواده  هزار  ده ها  مستضعفان، 

حمایت معیشتی قرار می گیرند.
آیت  الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه صبح امروز شورای 
ظهور  برای  زمینه ساز  عوامل  تبیین  با  قضائیه  قوه  عالی 
به  قضائی  دستگاه  داشت:  اظهار  عدالت گستر،  منجی 
عنوان مسئول اجرای عدالت، باید عدالت در همه شئون به 

ویژه عدالت در کرامت انسانی را مورد توجه قرار دهد.
از  انسانی  کرامت  در  عدالت  افزود:  قضائیه  قوه  رئیس 
اولویت های دستگاه قضا در سال 99 است که پیگیری آن 
یک توصیه اخلاقی نیست، بلکه یک الزام برای همه اجزای 
قوه قضائیه است که ابعاد مختلف کرامت انسان را به گونه ای 

پاس دارند تا برای مردم محسوس و ملموس شود.
آیت  الله رئیسی با قدردانی از رهبر فرزانه انقلاب برای بسیج 
همگانی در کمک مومنانه به آحاد جامعه به ویژه نیازمندان و 
فقرا، از نهادهای انقلابی همچون بنیاد مستضعفان نیز برای 
حرکت ارزشمند در این مسیر و توجه خاص به خانواده های  
زندانیان نیازمند تقدیر کرد و متذکر شد: درست است کسی 
که جرمی انجام داده باید مجازات شود اما خانواده های آنها 

باید مورد التفات و حمایت قرار گیرند.
دوران  مهم  دغدغه های  به  اشاره  با  قضائیه  قوه  رئیس 
پساکرونا، اظهار داشت: بیشترین دغدغه  دوران پساکرونا 
و به نظر ما  به مسائل و مشکلات اقتصادی است  مربوط 
قابل  نسخه  و  شفابخش  داروی  تولید،  جهش  استراتژی 

اعتماد برای درمان آن است.

آیت  الله رئیسی با بیان این که ممکن است برخی بگویند 
چگونه از همین آغاز سال و با مشکلاتی که به وجود آمده، 
می توان جهش اقتصادی را تحقق بخشید؟، اظهار داشت: 
مردم با همدلی در مواجهه با ویروس منحوس کرونا نمونه ای 
عینی از امکان تحقق جهش تولید حتی با وجود بیماری 
کرونا را به نمایش گذاشتند که این حرکت ریشه در سبک 

زندگی اسلامی و ایرانی مردم دارد.
رئیس قوه قضائیه گفت: در نخستین روزهای شیوع کرونا، 
کشور با کمبود اقلام بهداشتی همچون ماسک، دستکش 
و مواد ضدعفونی کننده مواجه شد اما با حضور مردم در 
صحنه، کارگاه های تولیدی در مساجد و مدارس برپا شد و 
خط تولید بسیاری از کارخانه ها تغییر کرد تا اقلام موردنیاز 
کادر درمانی که در خط مقدم نبرد با بیماری بودند تأمین 

شود.
آیت  الله رئیسی با بیان این که دولت مردان و مسئولان باید 
نیز همچون  انجام کارهای بزرگ در دوران پساکرونا  برای 
ظرفیت های  و  مردمی  سرمایه های  از  کرونا  شیوع  دوران 
اجتماعی استفاده کنند، خاطرنشان کرد: اولین گام برای 
انجام هر کاری اراده ملّی است که در مواجهه با کرونا شاهد 
بروز و ظهور آن بودیم و مردم در هر کوی و برزن با احساس 

مسئولیت وارد عرصه تولید و خدمت شدند.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنانش با تبریک 
۲9 فروردین و روز ارتش اظهار داشت: برخلاف ارتش آمریکا 
که در منطقه مشغول تجاوزگری، خونریزی و فساد است، 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی و به ویژه ارتش ما در کنار 

مردم از زندگی آنها گره گشایی می کنند.
آیت  الله رئیسی همچنین به وضعیت ناگوار حقوق بشر در 
شرایط شیوع بیماری کرونا در زندان ها و جوامع غربی اشاره 
کرد و گفت: قوه قضائیه ایران اسلامی برای حفظ سلامتی 
زندانیان در برابر کرونا به هزاران نفر از آنها مرخصی اعطا کرد 
که این کار مبتنی بر قانون اساسی و آموزه های دینی و رأفت 
اسلامی بود. رئیس قوه قضائیه در مقابل به عملکرد بسیاری 
از کشورهای مدعی حقوق بشر به ویژه آمریکا در مواجهه با 
بیماری کرونا اشاره کرد و گفت: امروز بسیاری از کشورهای 
غربی که درگیر کرونا هستند، به جای توجه به مردم خود، 
توطئه کردند تا زندان های ایران را بی ثبات نشان دهند اما 
با عنایت خداوند، دسیسه های آنها شکست خورد و امروز 

زندان های ما از امنیت و سلامت کامل برخوردارند.
آیت  الله رئیسی تصریح کرد: امروز ما در جایگاه مدعی 
حقوق بشر قرار داریم و آنها در جایگاه متهم نشسته اند و 
را رصد می کنند، خوب است  کسانی که مسائل جهانی 
ایام  ایران در  و  انسان ها در جوامع غربی  وضعیت حقوق 
شیوع کرونا را بررسی کنند تا تفاوت نگاه انسانی و اسلامی 

به جامعه با نگاه غربی و غیرمسئولانه به مردم عیان شود.
در این جلسه، دکتر زارع پور رئیس مرکز آمار و انفورماتیک 
قوه قضائیه با اشاره به ابلاغ آئین نامه تعرفه حق الوکاله، حق 
المشاوره و هزینه سفر وکلای دادگستری از راه اندازی سامانه 
سامانه  این  که  گفت  و  داد  خبر  وکالت  قراردادهای  ثبت 
موجب شفاف سازی فعالیت های مالی وکلا و موکلان آنها 

خواهد شد.

رئیس قوه قضائیه:

خانوادهزندانیاننیازمندموردحمایتمعیشتیقرارمیگیرند

 معاون اول رییس جمهوری گفت: از مردم و خیرخواهان و کسانی که از تمکن مالی 
مناسبی برخوردار هستند می خواهم با کمک نهادهای یاری رسان نظیر جمعیت هلال احمر 

به اقشار بی بضاعت کمک کنند تا با کمترین هزینه از این مرحله عبور کنیم. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در مراسم معارفه رییس جمعیت هلال احمر ایران با بیان 
اینکه جامعه ایران همواره با حوادث متعدد طبیعی و اجتماعی نظیر سیل و زلزله یا سقوط 
هواپیما روبرو بوده است، اظهار داشت: ویژگی دیگر جامعه ما احساس مسئولیت مدنی 
و همبستگی اجتماعی میان مردم است که همواره زنده است و مردم نسبت به وضعیت 

همنوعان خود حساس هستند و آگاهانه در جهت خدمت رسانی همت می کنند.
معاون اول رییس جمهوری به پدیده ناشناخته کرونا و چالش جهانی ناشی از آن نیز اشاره 
کرد و با بیان اینکه ابعاد اجتماعی و اقتصادی کرونا همه دنیا و ایران را متاثر کرده است، 
گفت: کادر پزشکی قدرتمند و نظام سلامت سازمان یافته کشور در این ایام کار بزرگی انجام 
دادند. جامعه پزشکی نمایشی از انسان دوستی به اجرا گذاشت که در تاریخ ایران ثبت 
خواهد شد و هنرمندان و نویسندگان و صاحب نظران حتما این فداکاری ها را ثبت خواهند 

کرد.
وی با تاکید بر اینکه باید تبعات کرونا را به حداقل برسانیم، به آسیب دیدن برخی از اقشار 
از اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی اشاره کرد و افزود: جمعیت هلال احمر با توجه به 
اینکه یکی از نهادهای خدمت رسان و مورد اعتماد مردم است می تواند حلقه وصل میان 

مردم و آسیب دیدگان باشد.
معاون اول رییس جمهوری، سرمایه مهم هلال احمر را عضویت میلیون ها داوطلب 
خدمت ریسک پذیر دانست و یادآور شد: در کنار مدیران دلسوز و منابع دولتی این حضور 
داوطلبانه موضوعی ارزشمند است به همین دلیل جمعیت هلال احمر در لحظات اولیه هر 
حادثه که سخت ترین شرایط است در صحنه حضور پیدا می کند و مردم که شاهد این تلاش 

و خدمت گذاری هستند به هلال احمر اعتماد دارند.
جهانگیری از رییس جدید جمعیت هلال احمر خواست تا در بحران کرونا از سرمایه 

اعتماد مردم بیشتر استفاده شود و تمرکز جدی روی تبعات مواجهه با کرونا داشته باشد.
وی تصریح کرد: در ارتباط با کرونا باید بیشتر از کمک های مردم استفاده کنیم. واقعیت 
این است که دولت به قول رییس جمهوری در برهه کنونی با ۲ ویروس تحریم و کرونا همزمان 
مقابله می کند اگرچه به فضل الهی می توانیم با حداقل هزینه از این شرایط عبور کنیم اما 
مطمئن هستم اگر موضوع را برای مردم خوب توضیح دهیم حتما از کمک های خیرین 

بیشتر بهره مند خواهیم شد.
و  اقشار ضعیف  به  برای کمک  اقدامات دولت  با تشریح  رییس جمهوری  اول  معاون 
بنگاه های آسیب دیده گفت: حتما تعداد کسانی که نیازمند کمک هستند بیشتر از آماری 
است که دولت توانسته برای آنها مبالغی واریز کند و باید با کمک مردم، تعداد بیشتری از 

نیازمندان را تحت پوشش قرار دهیم.
جهانگیری ادامه داد: از مردم و خیرخواهان و کسانی که از تمکن مالی مناسبی برخوردار 
هستند می خواهم که به صحنه بیایند و با کمک نهادهای یاری رسان نظیر جمعیت هلال 
احمر با لحاظ همه مسائل اخلاقی و انسانی به اقشار بی بضاعت کمک کنند تا با کمترین و 

هزینه از این مرحله عبور کنیم.
معاون اول رییس جمهوری اضافه کرد: امروز در بسیاری از کشورهای دنیا صاحبان صنایع 
و افراد ثروتمند اعلام کردند که بخشی از ثروت خود را به بخش های مختلف جامعه هدیه 
می کنند. انتظار این است که فعالان بخش خصوصی کشور هم چنین اقداماتی انجام 

دهند.
جهانگیری در ابتدای سخنان خود با اشاره به اهمیت خدمت رسانی به همنوعان تلاش 
برای امدادرسانی را توفیقی الهی توصیف کرد و از رییس جمعیت هلال احمر خواست تا از 

اعتمادسازی میان مردم و این جمعیت بیافزاید.
وی ضمن تشکر از اقدامات جمعیت هلال احمر کشور در امدادرسانی به مردم در حوادث 
اخیر زلزله،  سیل و سقوط هواپیما از این جمعیت خواست تا آمادگی خود را برای خدمت 

بیشتر هم در دوران کرونا و هم در حوادث آینده افزایش دهد.

جهانگیری در مراسم معارفه رییس جمعیت هلال احمر؛

صاحبانصنایعوخیرخواهانبهکمکهمنوعانخودبیایند

اخبار

 رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: با استفاده از تجارب گذشته و 
اتکا به دانش و توان داخلی و بها دادن به جوانان مطمئن باشید که می توانیم بر کرونا 
غلبه کنیم. دریادار حبیب الله سیاری روز دوشنبه در پاسخ به این سوال که آیا همانطور 
که در زمینه های دیگر که تحریم بودیم و توانستیم بر مشکلات فائق بیاییم و حل کنیم 
دولت می تواند در زمینه مبارزه با کرونا با وجود تحریم های آمریکا و مشکلات کشور 
بر کرونا نیز غلبه کند، اظهارداشت: گسترش ویروس کرونا در دنیا نشان داد که هر 
کسی دنبال کار و منافع خودش است و آن کشورهایی که ادعا می کنند بسیار پیشرفته 

هستند، ماسک های کشورهای دیگر را در فرودگاه ها و بنادر از هم سرقت می کنند.
رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش،  افزود: آمریکا با آن همه ادعا ماسک های 
خریداری شده دیگر کشورها را سرقت می کند و مردم این کشورها بخاطر کمبودها در 
فروشگاه ها همدیگر را کتک می زنند و برای تهیه مواد غذایی چگونه به فروشگاه ها 
حمله می کنند. این اتفاقات به ما نشان می دهد تمدنی که سران این کشورها مدعی 
داشتن آن هستند ظاهری است و زمانی که اتفاقاتی مانند گسترش ویروس کرونا و 

موضوعات این چنینی رخ می دهد همه چیز بهم می ریزد.
سیاری با اشاره به اقدامات انجام شده برای مقابله با ویروس کرونا در کشورمان و 
شرایط فعلی کشور تصریح کرد: با وجود تمامی تحریم ها و دشمنی دشمنان ملت 
شریف ایران که در این سال ها با تحریم و فشار اقتصادی معیشت مردم را هدف قرار 
داده اند، آیا مسائل و اتفاقاتی که بعد از شیوع ویروس کرونا در آمریکا و برخی دیگر 

کشورها رخ داد در کشور ما نیز رخ داد؟ به هیچ وجه.
وی عنوان کرد: ایران با وجود همه سختی ها و مشکلات در صورتی که برخی مردم 
در کشورهای به اصطلاح پیشرفته به جان هم افتاده و یا از هم فرار می کنند مردم 
شریف و غیور ایران باز هم فدای هم می شوند و انسانیت را رعایت می کنند. این 
گذشت و ایثار کادر درمانی و همه مردم شریف ایران در مقابله با کرونا که هرکسی در 
حد توان به میدان خدمت رسانی به مردم عزیزمان آمده، نشان دهنده اصالت و هویت 

فرهنگی ملت ماست.
رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش اضافه کرد: در موضوع مقابله با کرونا 
و دیگر مسائل و مشکلات پیش رو هیچ راهی جز دست گذاشتن روی زانوی خود 
نداریم، ما باید مانند دیگر حوزه ها به میدان عمل و خدمت رسانی به مردم عزیزمان 
بیاییم و همگان دیدن که به سرعت تولید ماسک، مواد شوینده و ضدعفونی کننده، 
دستگاه تنفس مصنوعی، تخت بیمارستانی و نقاهتگاه تولید کنیم و منتظر دیگران 
نمانده و الحمدلله نیازی هم به کشورهای غربی و رفع تحریم های آمریکا نداشته 

باشیم.
سیاری گفت: باید توجه داشته باشیم که هیچ کسی بدون منت به ما کمک نمی کند، 
پس باید خودمان با استفاده از تجارب گذشته و اتکا به دانش و توان داخلی و بها دادن 
به جوانان و باور به اینکه ما می توانیم، اقدام کنیم و مطمئن باشید که می توانیم بر 

کرونا غلبه کنیم.

دریادار سیاری: 

بااتکابهتوانداخلیبرکروناغلبهمیکنیم

مصطفی داننده*

عباس خامه یار*
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10تضعیف کننده سیستم ایمنی را بشناسید

حذفاسترسازغذاو7نکته
برایدورانقرنطینه!

غذاهایی که می توانند شما را وسوسه کنند در معرض دید قرار ندهید زیرا حتی 
اگر گرسنه نباشید می تواند به پرخوری منجر شود. 

در شرایطی که خود قرنطینگی بهترین روش برای محافظت از خود در برابر 
بیماری کووید-۱9 است، ماندن در خانه می تواند به برخی رفتارهای ناسالم، از 

جمله غذا خوردن بیش از حد به واسطه استرس و بی حوصلگی منجر شود.
در زمان مواجهه با استرس افراد بسیاری بیش از حد غذا می خورند. پرخوری 

منظم می تواند اثر منفی بر سلامت انسان بگذارد.
برای پیشگیری از غذا خوردن استرسی می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:
حذف عوامل وسوسه کننده: غذاهایی که می توانند شما را وسوسه کنند در 
معرض دید قرار ندهید زیرا حتی اگر گرسنه نباشید می تواند به پرخوری منجر 
شود. برخی پژوهش ها نشان داده اند که در معرض دید بودن غذاهای پر کالری 
موجب تحریک جسم مخطط یا استریاتوم بخشی از مغز که کنترل تکانه ها را 
تنظیم می کند، شود که ممکن است به افزایش هوس های غذایی و پرخوری 

منجر شود.
دنبال کردن یک برنامه غذایی سالم: حتی اگر همانند گذشته از خانه بیرون نمی 
روید و برنامه های کاری خود را دنبال نمی کنید، برنامه غذایی عادی و سالم شما 
نباید دچار تغییر شود. اگر تا پیش از این سه وعده غذا در روز یا دو وعده غذایی و 
یک میان وعده مصرف می کردید، تلاش کنید این برنامه را همچنان ادامه دهید. 
اگر نمی توانید به برنامه غذایی عادی خود پایبند باشید و به طور منظم تنقلات 
مختلف مصرف می کنید، تلاش کنید یک برنامه غذایی جدید برای خود تنظیم 

کنید.
بیرون کشیدن سرآشپز درونی خود: تعطیلی رستوران ها موجب شده تا هرچه 
بیشتر وعده های غذایی روزانه را خودمان آماده کنیم. مصرف غذاهای خانگی می 
تواند به بهبود سلامت کلی بدن کمک کند و همچنین درست کردن غذا می تواند 
عاملی برای حواس پرتی باشد. نتایج یک مطالعه نشان داد افرادی که بیش از پنج 
بار در هفته وعده های غذایی خانگی مصرف می کردند، در مقایسه با آنهایی که 
کمتر از سه وعده غذایی مصرف می کردند، ۲8 درصد احتمال کمتری داشت تا 

اضافه وزن داشته باشند.
هیدراته نگه داشتن بدن: ماندن در خانه زمان بیشتری را برای تمرکز بر عادات 
سالم از جمله نوشیدن مایعات به میزان کافی در اختیار شما قرار می دهد. هیدراته 

نگه داشتن بدن می تواند از پرخوری مرتبط با استرس پیشگیری کند.
حفظ تحرک بدنی: ماندن در خانه نباید موجب کاهش فعالیت بدنی شما شود. 
فعال نگه داشتن بدن می تواند به پیشگیری از بی حوصلگی، استرس و تکرر 

مصرف میان وعده و تنقلات کمک کند.
پیشگیری از بی حوصلگی: زمانی که وقت آزاد زیادی در اختیار دارید، احتمال 
تجربه بی حوصلگی نیز افزایش می یابد. برای پرهیز از این شرایط، فهرستی از 
سرگرمی ها و کارهایی که می توانید برای مشغول نگه داشتن خود در خانه انجام 

دهید، تهیه کنید.
کنترل اندازه وعده های غذایی: مصرف مواد غذایی به صورت مستقیم از 
ظرفی که در آن به فروش رسیده است، اقدامی رایج است که البته ممکن است به 
پرخوری منجر شود. به جای این کار می توانید ریختن مواد غذایی در یک ظرف 
کوچک را مد نظر قرار دهید تا کنترل بهتری بر میزان غذای مصرفی خود داشته 
باشید. به عنوان مثال، به جای خوردن بستنی از ظرف بزرگ اصلی آن می توانید 

چند قاشق بستنی را در یک کاسه کوچک بریزید. 

هیچکس در برابر ویروس کرونا مصون نیست، گرچه ریسک ابتلا در افراد مسن 
و کسانی که به بیماری های زمینه ای دچارند بالاتر از جوانان، کودکان و افراد 
سالم است اما احتمال ابتلا و عوارض در این گروه ها نیز صفر نیست و همه باید 

توصیه های پیشگیرانه را رعایت کنند. 
فراگیر شدن ویروس کرونا، زندگی خانوادگی را در سراسر دنیا مختل کرده، 
از جمله مواردی است که  اجتماعی  فاصله گیری  تعطیلی مدارس، دورکاری، 
حساسیت و جدی بودن این ویروس را بیش از بیش نشان می دهد، همه افراد 
در هر گروه سنی باید با مدیریت دور از استرس و نگرانی به مهار شدن این ویروس 

کمک کنند.
با توجه به نوع ویروس کرونا علائم می تواند از نشانه های سرماخوردگی عادی تا 
تب، سرفه، تنگی نفس و مشکلات حاد تنفسی باشد. همچنین بیمار ممکن است 

سرفه های چند روزه ظاهرا بدون دلیل نیز داشته باشد.
این ویروس ، برخلاف سارس، نه تنها دستگاه تنفس بلکه ارگان های حیاتی دیگر 
بدن مثل کلیه و کبد را نیز درگیر می کند. در موارد حاد مشکلات گوارشی مانند 
اسهال، نارسایی حاد تنفسی، اختلالات انعقادی خون و نارسایی کلیه نیز گزارش 

شده  است .
برخی متخصصان بیماریهای عفونی می گویند، علائم کرونا  چند روز پس از آلوده 

شدن فرد به ویروس شروع می شود، اما در بعضی افراد ممکن است علایم کمی 
دیرتر ظاهر شوند. براساس آمارها و تحقیقات انجام شده علایم می توانند شامل 
تب ) در 43.8 درصد افراد هنگام پذیرش و  88.7 درصد افراد هنگام بستری(، 
سرفه خشک )در 67.8 درصد موارد(، اختلال تنفسی، احساس خستگی و درد 

عضلانی )در ۱۱ تا ۱4٪ موارد(، اسهال )در 3.8 درصد موارد( باشند.
 علیرضا فاطمی متخصص بیماریهای عفونی  در این زمینه با اشاره به غلط بودن 
باور برخی افراد مبنی بر مصون بودن جوانان از ابتلا به کرونا گفت: هر چقدر تعداد 
موارد ابتلا به کرونا در رده های سنی گوناگون کمتر باشد بطور قطع مرگ و میر نیز 

به همان نسبت کمتر خواهد بود.
وی افزود: جنسیت در بسیاری از بیماری ها عامل مستعد کننده محسوب می 
شود، در مورد این بیماری جنسیت می تواند موثر باشد اما ممکن است مردان به 
علت حضور بیشتر در عرصه های اجتماعی و مسائلی مانند بیشتر بودن اعتیاد 
مردان به سیگار نسبت به زنان که سیستم ایمنی دستگاه تنفسی را تحت تاثیر قرار 

می دهد، بیشتر در معرض ابتلا به کرونا قرار داشته باشند.
فاطمی با بیان مشاهده مواردی از ابتلای حیوانات به کووید۱9 تصریح کرد: 
اکنون در خیلی از سطوح مختلف جامعه از حیوانات مختلف نگهداری و مراقبت 
می شود و مواردی همچون گردش برخی حیوانات خانگی مانند سگ در خیابان 

ها و سطح شهر ریسک اپیدمی را بالاتر می برد.
وی درباره مدت زمان واگیر ویروس کرونا در افراد بهبود یافته ادامه داد: در برخی 
بیماری ها مانند آنفلوآنزا سرفه ها تا چند هفته پس از ابتلا ادامه دارد، این سرفه ها 
اگر با تنگی نفس و تب همراه نباشد و شدت آن ها در حال افزایش نباشد نشانه 
خطر نیست و از علایم انتهایی بیماری است، اگر این سرفه ها همراه با تنگی نفس، 

تب و یا خلط خونی باشد افراد باید حتما پزشک خود را در جریان قرار دهند.
این متخصص درباره محدودیت های لازم در ملاقات کردن افراد مسن برای 
پیشگیری از ابتلا به کرونا توضیح داد: برخی ملاقات ها ضروری است، برای 
مثال اگر پدر و یا مادر فردی در منزل بیمار باشند به حضور فرزندان برای پرستاری 
و مراقبت از آنان نیاز است و در این موارد افراد می توانند با رعایت تمامی نکات 
بهداشتی با افراد مسن ملاقات داشته باشند، اما علی رغم نیازهای عاطفی افراد 
به ارتباطات اجتماعی باید ملاقات های غیر ضروری به حداقل برسد تا سلامت 

عزیزانمان حفظ شود.
فاطمی تاکید کرد: اگر ملاقات ها و دید و بازدیدهایی که از نظر سلامت برای افراد 
مسن ضروری نیست کمتر انجام شود احتمال ابتلای افراد مسن به کرونا کمتر 
خواهد بود و ممکن است بسیاری از ما ناقل بدون علامت باشیم و بدون آنکه از این 

مسئله اطلاع داشته باشیم باعث انتقال بیماری به عزیزانمان شویم.
وی با بیان اینکه کودکان نیز نسبت به ابتلا به این بیماری مصون نیستند، می 
افزاید: ویروس علاوه بر عوارض جسمی می تواند باعث مشکلات روانی از قبیل 
افسردگی در جامعه شود زیرا در خانه ماندن برای بسیاری از افراد به ویژه گروه هایی 
که پیش از این در عرصه های اجتماعی حضور فعال داشته اند بسیار سخت است 
اما ما باید سختی های محدودیت های اجتماعی را برای چند هفته تحمل کرده تا 

به حفظ سلامت خود و سایر افراد جامعه کمک کنیم.
عباس مددی متخصص بیماریهای عفونی نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا 
گفت: ویروس کرونا هم در انسان و هم در حیوان ایجاد بیماری می کند، با این 
کرونا ویروس جدید مجموعا هفت ویروس کرونا  فقط در انسان ایجاد بیماری می 

کند  که تاکنون شناسایی شده و خاصیت جهش ژنتیکی بالایی دارد.
وی افزود: علایم این ویروس شبیه آنفلونزا است و با تب سرفه، آب ریزش و تنگی 
نفس شروع می شود و اگر این علایم حاد شود میتواند منجر به از کار افتادن کلیه 
ها و حتی مرگ شود. مرگ و میر ناشی از این ویروس حدود سه درصد است و کمتر 
از بیماری سارس بوده و  تفاوت دیگر این ویروس با ویروس آنفلونزا در این است که 
برای پیشگیری و درمان بیماری آنفلونزا واکسن و دارو داریم اما برای ویروس کرونا 

صرفا از درمان های حمایتی استفاده می شود.
وی تصریح کرد: ویروس ها همیشه یک قدم جلوتر از نظام سلامت جهانی بوده 
اند، باید برنامه ریزی دقیق و مدونی در این خصوص داشته باشیم که مهمترین آنها 
آموزش کادر پرستاری و ایجاد کادر مجرب بهداشتی، همچنین تجهیز اتاق های 

ایزوله در مراکز درمانی است .
این متخصص بیماری های عفونی تاکید کرد: همه آحاد مردم باید کرونا را بسیار 
جدی بگیرند و از تماس با افراد مشکوک )دست دادن و روبوسی کردن( خودداری 
کنند، همچنین استفاده از ماسک در اماکن پرجمعیت و ضدعفونی کردن دستها 
می تواند روند رو به رشد این بیماری را تا حدودی کنترل کند و در صورت استفاده از 

گوشت در برنامه های غذایی باید به طور کامل آن را پخته میل کنند.

یک متخصص بیماریهای عفونی  :

هیچکس ضد ضربه کرونا نیست

همان آلرژن هایی که موجب آبریزش چشم در برخی افراد می شوند، ممکن است 
موجب حملات آسم در دیگران شوند. 

آلرژی شرایطی شایع در جهان، به ویژه در فصل بهار است. مواردی مانند گرده 
گیاهان، چمن و علف های هرز اغلب عامل بروز آلرژی های فصلی هستند.

یک آلرژی در واقع به واسطه واکنش شدید و بیش از حد سیستم ایمنی بدن به 
موادی معمولا بی ضرر رخ می دهد. بیشتر علائم آلرژی های غذایی در اطراف 
دهان، گلو یا معده شکل می گیرند. اگر آلرژن یا عامل آلرژی زا از طریق تنفس وارد 
بدن شود، علائم بیشتر در چشم ها، بینی و ریه ها ظاهر می شوند. در ادامه با برخی 
علائم شایع و همچنین کمتر شناخته شده آلرژی های بهاری بیشتر آشنا می شویم.

گوش درد 
گوش درد بیشتر به واسطه عفونت های گوش شکل می گیرد، اما آلرژی های 
فصلی نیز ممکن است دلیل بروز این شرایط باشند. زمانی که بدن گرده یا آلرژن 
های دیگر را به عنوان یک ماده مضر تشخیص داده و به آن واکنش نشان می دهد، 
سیستم ایمنی مواد شیمیایی به نام هیستامین ها را ترشح می کند که ممکن است 
موجب التهاب غشاهای مخاطی در حفره های بینی و گوش ها شود. التهاب ممکن 
است از تخلیه مایع یا مخاط جلوگیری کرده و این احتقان ممکن است موجب گوش 

درد شود.
حملات آسم 

همان آلرژن هایی که موجب آبریزش چشم در برخی افراد می شوند، ممکن 
است موجب حملات آسم در دیگران شوند. بدن ممکن است موادی بی ضرر مانند 
گرده گیاهان را به عنوان باکتری هایی مضر در نظر گرفته و برای محافظت از خود 
هیستامین ها را ترشح کند که به بروز علائم آلرژی منجر می شود. در برخی افراد، 
هیستامین ها بر ریه ها و مسیرهای هوایی تاثیرگذار بوده و به بروز علائم آسم منجر 

می شود.
عفونت های مکرر 

عفونت ها از علائم شایع آلرژی ها نیستند اما از موارد احتمالی، به ویژه در افراد 
دارای نقائص سیستم ایمنی، محسوب می شوند. آلرژی ها می توانند به بروز احتقان 
منجر شوند که این می تواند به انباشت مایع در سینوس ها منجر شده و خطر عفونت 

در گوش ها و سینوس ها را افزایش دهد.
حلقه های تیره زیر چشم ها 

حلقه های تیره زیر چشم ها معمولا به واسطه خستگی شدید یا کمبود خواب مزمن 
شکل می گیرند. آنها ممکن است نشانه ای از آلرژی ها نیز باشند. این شرایط به نام 
شینرهای آلرژیک شناخته می شود. آلرژن ها موجب التهاب می شوند که به رگ های 
خونی ریز زیر چشم ها گسترش می یابد. احتقان رگ های خونی کوچک زیر پوست 

نازک چشم ها موجب شکل گیری رنگ تیره اطراف چشم ها می شود.
از دست دادن حس بویایی 

آلرژن هایی که دیواره داخلی بینی را تحریک می کنند ممکن است به آنوسمی یا از 
دست دادن کامل حس بویایی منجر شود. البته این از علائم شایع آلرژی ها نیست. 
از دیگر دلایل آنوسمی می توان به سرماخوردگی، عفونت های سینوس و کیفیت 

پایین هوا اشاره کرد.
سینوس درد 

پس از استنشاق گرده گیاهان یا ذرات دیگر که به آنها آلرژی دارید، سینوس ها در 
تلاش برای از بین بردن آلرژن ها متورم می شوند. التهاب سینوس ها در زمان ابتلا به 

آلرژی ممکن است به مسدود شدن حفره های سینوس منجر شود.
بالا کشیدن آب بینی 

رینیت یکی از شایع ترین علائم آلرژی ها است که به التهاب بافت مخاطی درون 
بینی گفته می شود. این شرایط موجب بروز تورم و احتقان درون بینی می شود. 
غشاهای مخاطی متورم ناشی از واکنش به آلرژن هایی مانند گرده گیاهان اغلب 

دلیل اصلی بالا کشیدن آب بینی هستند.
عطسه 

بینی همانند یک فیلتر برای بدن عمل می کند و عطسه واکنشی است که بدن از 
آن برای رفع گرفتگی های جزئی در سوراخ های بینی استفاده می کند. زمانی که 
ذرات کوچک مانند گرده، گرد و غبار یا هر چیز دیگری که به آن آلرژی دارید موجب 
تحریک دیواره داخلی بینی می شود، احساسی ناخوشایند در فرد شکل گرفته و 

عطسه رخ می دهد.
سرفه 

سرفه روش دیگری است که بدن برای دفع ذرات بیگانه، محرک ها و آلرژن ها از 
گلو و ریه ها استفاده می کند. سرفه کردن به دفع موادی که متعلق به ریه ها نیستند، 
کمک می کند. استنشاق گرده گیاهان یا هر چیز دیگری که به آن آلرژی دارید 

موجب واکنش بیش از حد ریه ها و بروز سرفه برای دفع آن می شود.
آبریزش چشم

بدن برای مرطوب نگه داشتن چشم ها و همچنین دفع ذرات بیگانه اشک تولید می 
کند. با این وجود، گاهی اوقات، میزان تولید اشک بیش از حد است که به آبریزش 
چشم ها منجر می شود. ترشح بیش از حد اشک ممکن است به واسطه یک عامل 
محرک یا التهاب در سطح چشم که امکان دارد از آلرژی ها ناشی شود، شکل بگیرد.

خارش چشم ها 
خارش چشم ها اغلب به واسطه یک آلرژی شکل می گیرد. یک ماده محرک، مانند 
یک آلرژن، می تواند موجب ترشح هیستامین در بافت های اطراف چشم ها شود. این 
شرایط می تواند به خارش، قرمزی و تورم چشم ها منجر شود. قطره های چشم معمولا 

گزینه ای است که برای درمان التهاب چشم ناشی از یک آلرژی استفاده می شود.
خارش بینی 

هوایی که از بینی عبور می کند پیش از ورود به ریه ها توسط بینی گرم و مرطوب 
می شود. همچنین، بینی ذرات ریز بیگانه را به دام می اندازد و از ورود آنها به ریه ها 
جلوگیری می کند. آلرژی به موادی مانند پوست حیوانات، گرده گیاهان و گرد و غبار 

می تواند موجب التهاب تحریک کننده در بینی و خارش آن شود.
گرفتگی بینی 

زمانی که بینی در تماس با آلرژن ها قرار می گیرد، بدن مواد شیمیایی به نام 
هیستامین ها و لکوترین ها را ترشح می کند. در این شرایط، رگ های خونی متورم 
موجب احتقان بینی شده و تولید مخاط افزایش می یابد که به احساس پری و 

گرفتگی بینی منجر می شود.
خراشیدگی گلو 

زمانی که بدن در تماس با آلرژن هایی مانند گرده گیاهان قرار می گیرد، هیستامین 
ها را ترشح می کند که می تواند به احتقان بینی منجر شود. احتقان ممکن است 
فرد را به تنفس از راه دهان وادار کند که این شرایط می تواند خشکی گلو را به همراه 
داشته باشد. همچنین ترشحات پشت حلق می تواند گلو را تحریک و ملتهب کند که 

این شرایط می تواند به احساس درد و خراشیدگی در گلو منجر شود.
ترشحات بینی 

ترشح بینی مخاطی است که معمولا در نتیجه آلرژی ها یا سرماخوردگی شکل می 
گیرد. نقش مخاط به دام انداختن میکروب ها، آلرژن ها و ذرات دیگر پیش از ورود آنها 
به ریه ها است. آلرژن ها محرک هایی هستند که بدن ممکن است آنها را با باکتری 
هایی مضر اشتباه گرفته و برای دفع آنها پیش از ورود به ریه ها از طریق آبریزش و تولید 

ترشحات بینی وارد عمل شود.
سردرد سینوسی 

آلرژی ها گاهی اوقات موجب التهاب در بافت پوشش داخلی سینوس ها می 
شوند. التهاب ممکن است موجب ترشح مایع و بروز انسداد شود. این شرایط نیز 
ممکن است افزایش فشار در حفره های سینوس را به همراه داشته و به بروز سردرد 
منجر شود. افرادی که تحت تاثیر این شرایط قرار می گیرند ممکن است فشار اطراف 
چشم ها، گونه ها و پیشانی را نیز تجربه کنند. سردردهای سینوسی ناشی از آلرژی 

ها چندان شایع نیستند.

آلرژیبهاریو16نشانهبرایآن

سلامت 
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گفت و گو :هیفاء پردل 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به 
برگزاری ۲6 رویداد مهم فرهنگی طی سال گذشته در 
قم، گفت: سال 98، سال جهش و ارتقای شاخص های 

فرهنگی استان قم بود.
مهم ترین رکن برای توسعه فرهنگی هر جامعه و استانی 
شاخص های  به  موسوم  ابزارهایی  یا  و  ملاک ها  وجود 
فرهنگی است؛ شاخص ها معیاری هستند که فرآیندها و 
فعالیت های صورت گرفته در طی مدت زمان مشخصی را 
بر اساس عملکرد و اهداف سازمان اندازه گیری می کنند.
در حوزه فرهنگی شاخص هایی مانند وضعیت کتاب 
و زیرساخت ها و فضاهای فرهنگی و هم چنین وضعیت 
رویدادهای هنری و جذب اعتبارات در ارتباط با حوزه 
فرهنگی می تواند در توسعه فرهنگی هر استانی تأثیرگذار 

باشد.
استان قم به برکت وجود بارگاه حضرت معصومه )س( و 
حوزه علمیه قم از شهرهای فرهنگی کشور به شمار می رود 
و جایگاه مطلوبی در زمینه هنرهای تجسمی، تئاتر، چاپ 
و نشر کتاب و هم چنین شعر آیینی… در کشور دارد. با 
توجه به اسناد بالادستی منطبق با فرمایشات رهبری و 
مبنای هدف گذاری های صورت گرفته اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم بر مبنای این هدف گذاری ها 
شرکت کرده است و در دو بخش نرم افزاری و سخت افزاری 
حرکت کرده است و به شاخص سال 98 سال جهش و 

توسعه فرهنگی برای استان قم رقم خورده است.
تدوین اسناد بالادستی فرهنگی، تقویت ساختار اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی از درجه سه به دو و توسعه 
مهمترین  جمله  از  هنری  و  فرهنگی  زیرساخت های 
اقدام های صورت گرفته در سال گذشته بوده است و رشد 
مجوزهای کتاب های دینی و حوزوی، جهش در چاپ 
فرهنگی،  زمینه  در  اعتبارات لازم  نشر کتاب، جذب  و 
و  فرهنگی  مختلف  جشنواره های  و  رویدادها  برگزاری 
هنری و هم چنین توسعه فضاهای فرهنگی از مهم ترین 
شاخص های فرهنگی سال گذشته استان قم به شمار 

می رود.
تقویت فضاها و زیرساخت های فرهنگی در 

سال گذشته
قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  اداره  مدیرکل 
می گوید: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در یک برنامه 
کلان مبتنی بر اسناد بالا دستی مطبق بر فرمایشات 
مقام معظم رهبری و طبق هدف گذاری های این سازمان 
برنامه ریزی و حرکت کرده است که این اهداف شامل، 
ارتقای شاخص های فرهنگی، هنری و رسانه ای و قرآنی 

است و جزو اهداف اصلی ما بوده است.
برای  می افزاید:  کاشانی  حسینی  موسی  سید 
و  افزاری  نرم  برنامه  دو  اهداف  این  به  دست یابی 
سخت افزاری را دنبال کردیم؛ در بحث سخت افزاری ما 
به دنبال توسعه زیرساخت های فرهنگی و توسعه متراژ و 
فضاهای فرهنگی رفته و برای تقویت تجهیزات و امکانات 

به دنبال جذب بودجه های فرهنگی حرکت کردیم.
ما  زیرساخت های سینمایی  داد: در بحث  ادامه  وی 
اقدام به افزایش صندلی های سینما کردیم صندلی های 
سینمای قم دو برابر شده است و برنامه ریزی می کنیم تا 
سال 99 به 3 برابر افزایش دهیم ولی با توجه به نو پا بودن 

استان قم هنوز به استانداردهای کشوری نرسیدیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بیان کرد: 
سال گذشته سال توسعه فضاهای فرهنگی استان بود 
در این زمینه مجتمع فرهنگی شهید ربانی پردیسان، 
زیرساخت های  به  )ره(  امام  خیابان  فرهنگی  مجتمع 
فرهنگی استان اضافه شد هم چنین تالار مرکزی شهر 
مشکلات آن حل و فصل شده در سال 98 هم استفاده 
خوبی از این ظرفیت شد و تا سال 99 کاملًا به بهره برداری 

خواهد رسید.
سال ۹۸ سال جذب مطلوب بودجه فرهنگی قم

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت 
با  کرد:  بیان  گذشته،  سال  در  فرهنگی  بودجه  جذب 
توجه به تفاهم نامه ای که با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و استانداری قم منعقد شد استان قم توانست 30 میلیارد 
تومان بودجه فرهنگی را جذب کند و طبق این تفاهم نامه 
حرکت کرده و جزو استان هایی هستیم که تا 80 درصد 
بودجه را جذب کند. حسینی کاشانی بیان کرد: در بحث 
ساختار اداره کل فرهنگ و ارشاد با پیگیری هایی که انجام 
داده از درجه 3 به درجه ۲ سال گذشته ارتقا یافته و تلاش 
داریم امسال از درجه ۲ به درجه ۱ با توجه به اضافه شدن 

نیروی انسانی در زمینه ساختاری ارتقا یابیم.
و  به گفته وی، در استان قم ۲80 مؤسسه فرهنگی 
هنری و 80 مؤسسه تک منظوره و ۱00 مؤسسه قرآنی 
فعالیت دارند و 50 آموزشگاه هنری هم در قم افزایش 
یافته است و 8 نگارخانه در شهر قم فعالیت هنری دارند 

که با استقبال خوب مردم قم روبرو است.
با اشاره  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
وضعیت چاپ و نشر در قم گفت: قرار است در قم شهرک 
چاپ را دنبال کنیم و برای این امر 60 مؤسسه صنعت نشر 
در حال پیگیری سند و ساخت سوله برای انتقال به این 
شهرک هستند اکنون یک هزار و 300 ناشر در قم فعالیت 
دارند. وی هم چنین به برگزاری جلسات شورای فرهنگ 

عمومی قم، افزود: از دیگر شاخص های فرهنگی استان 
را می توان به برگزاری جلسات منظم به همراه پیگیری 
منظم ترین  جزو  که  کرد  عنوان  جلسات  این  مصوبات 

شوراهای فرهنگ عمومی در کشور هستیم.
فروش ۶۰۰ هزار بلیط سینمایی طی سال گذشته

حسینی کاشانی گفت: از دیگر شاخص های مطلوب 
ما توان بالای استفاده کردن از برنامه های هنری مانند 
سینما است؛ در سال 98 بالای 600 هزار بلیط سینما در 
قم به فروش رفت که با رشد ۱0 درصدی روبرو بودیم؛ در 
زمینه تئاتر هم رشد چشمگیری به لحاظ جذب مخاطب 
داریم و آمار بازدیدکنندگان ما از نگارخانه ها هم افزایش 
چشمگیری داشته است. وی با اشاره به وضعیت کتاب 
و نشر آن در استان قم عنوان کرد: سال گذشته بالغ بر 
۲ میلیون و 600 هزار صفحه بررسی شده است و بیش 
از ۱0 هزار عنوان کتاب هم مجوز چاپ گرفتند هم چنین 
قم بعد از استان تهران دومین رتبه در زمینه چاپ و نشر 
کتاب های دینی را دارد. به گفته مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم، سال گذشته نمایشگاه کتاب استان 
و نمایشگاه کتاب کودک و نوجوان از مهم ترین رویداد 
فرهنگی در زمینه کتاب در استان بود که با استقبال مردم 
روبرو شد. وی اظهار داشت: در حالی که در گذشته فقط 
4 هزار هنرجو در هنرستان زیبای قم تحصیل می کردند 
با تقویت زیرساخت های این هنرستان اکنون 40 هزار 
هنرجو مشغول به تحصیل هستند که ۱30 هنرجوی آن 
در رشته سینما تحصیل می کنند و طبق هدف گذاری که 

داریم قرار است به ۲00 نفر افزایش یابند.
برگزاری ۲۶ رویداد مهم فرهنگی در کارنامه 

فرهنگی قم
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به 
برگزاری ۲6 رویداد مهم فرهنگی طی سالی که گذشت 
رویداد  و  برنامه  گذشته ۲6  سال  در  کرد:  بیان  قم  در 
فرهنگی در استان قم برگزار شد که مهم ترین آن نمایشگاه 
رسانه های  نمایشگاه  نخستین  برگزاری  استان،  کتاب 
دیجیتالی که با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
مقامات کشور و استانی افتتاح شد؛ هم چنین فراخوان 
شعر آئینی و جشنواره نماز و نیایش، نمایشگاه قرآن، 
جشنواره فروشگاه و فروشنده برتر با تقدیر از ۱0 فروشنده 

برتر را می توان نمونه ای از این رویدادها عنوان کرد.
استان،   ۲0 مشارکت  با  سرود  جشنواره  افزود:  وی 
فراخوان شعر مدافعان حرم و دومین جشنواره مطبوعات، 
خبرگزاری ها و رسانه های برخط استان، جشنواره صنعت 
چاپ، جشنواره نسیم مهر خوش نویسی و تئاتر استانی 
برد،  نام  می توان  قم  فرهنگی  رویدادهای  دیگر  از  را 
هم چنین بعد از مدت ها استان قم نماینده ای در جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر داشت و تلاش داریم برای کسب 

رتبه های برتر این جشنواره برنامه ریزی کنیم.
یک  جمعیت  به  توجه  با  کاشانی،  حسینی  گفته  به 
میلیون و 380 نفری قم، یک سری مخاطب عام و خاص 
داریم و سعی شده شاخص هایی را منطبق با خواسته های 
به ظرفیت های خوب  با توجه  ارتقا دهیم هرچند  آنان 
فرهنگی و هنری در استان هنوز زیرساخت های فرهنگی 

به نسبت ظرفیت ارتقا و توسعه نیافته است.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :
هرکسمیتواندبهکمکنیازمندانوفقرابشتابد
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به شرایط خاص 
کشور در آستانه ماه مبارک رمضان گفت: هرکس که می تواند لازم است به ضعفا، 
فقرا و آنهایی که درآمد روزانه دارند و زندگیشان وابسته به کار روزانه است، کمک 

کند. 
آیت الله یزدی در سخنانی با اشاره به شرایط خاص کشور در آستانه ماه مبارک 
رمضان اظهار داشت: در اثر بیماری کرونا، بسیاری از افراد از شغل و کار و زندگی 
خود بازمانده اند و ناچارند در خانه بمانند. این شرایط که با توجه به دستورات 
مجموعه های بهداشت و درمان کشور لازم الاطاعه و برای حفظ جان مردم است، 
موجب شده  برخی افراد دچار مضیقه و فشار در زندگی شوند. لذا هرکس که 
می تواند لازم است برای ضعفا، فقرا و آنهایی که درآمد روزانه دارند و زندگیشان 
وابسته به کار روزانه است یا آنهایی که اصلا کاری ندارند، به هر صورت ممکن 
اعانه و کمک کند. رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره 
به سخنان مقام معظم رهبری در تمجید از اقدامات خودجوش مردمی تصریح 
کرد: همانطور که مقام معظم رهبری اشاره فرمودند در تعدادی از شهرها مردم به 
طور خودجوش کمیته هایی را تشکیل دادند و  در حال کمک به نیازمندان هستند 
که این اقدامات بسیار موثر، ارزشمند و به جاست. عضو مجلس خبرگان رهبری 
افزود: در این شرایط، به روش های مختلف می توان به مردمی که در اثر کرونا در 
خانه مانده اند، کمک کرد؛ چه به صورت نگرفتن اجاره از مستاجر و چه به صورت 
کمک های روزانه و تامین غذا و دارو به هر کیفیتی. یقینا این کمک ها بسیار موثر 
است. آیت الله یزدی ادامه داد: افرادی متمکن هستند و می توانند کمک کنند اما 
نمی توانند شخصاً پیگیر این اقدامات باشند لذا باید برخی با برنامه ریزی مناسب، 
متصدی جمع آوری کمک ها شوند و یا با پیگیری نیازها به افراد متمکن و دارای 
ثروت اطلاع دهند و با آنها همکاری کنند. وی همچنین با اشاره به نزدیکی ماه 
مبارک رمضان خاطرنشان کرد: باید برای ماه مبارک رمضان برنامه ریزی کرد تا 
به افرادی که در این شرایط باید در منزل بمانند و روزه بگیرند کمک شود. چه 
کمک های مستقیم و چه جمع آوری کمک ها و توزیع آنها بین مستحقین و یا 
راهنمایی خیرین به سمت افراد نیازمند. عضو فقهای شورای نگهبان هرگونه 
کمک به نیازمندان و شرکت در امر خیر در شرایط کنونی را عبادتی بزرگ برشمرد و 
عنوان کرد: هرکدام از این اقدامات و کمک ها در شرایط کنونی، عبادت محسوب 
می شوند. این کمک ها یک انفاق صرف نیستند بلکه انفاقی هستند که به خاطر 
شرایط موجود، نوعی رنگ عبادی فوق العاده پیدا کرده و هر کسی که به اوضاع 
و احوال و شرایط فعلی آشنا باشد این مسئله را متوجه می شود. آیت الله یزدی در 
پایان برای همه کسانی که این روزها و در این شرایط سخت، برای رفع مشکلات 

مردم و کمک به نیازمندان تلاش می کنند، توفیق مسالت کرد.

دبیر دفتر ارتباط استانداری قم با دانشگاه ها و مراکز پژوهشی:

قمقطبسرمایهگذاریعلمیواقتصادی
کشورمیشود

دبیر دفتر ارتباط استانداری قم با دانشگاه ها و مراکز پژوهشی استان قم بیان 
کرد: پیش بینی می کنیم به زودی استان قم به قطب سرمایه گذاری علمی و 

اقتصادی در کل کشور تبدیل شود 
باشی در گفت وگویی اظهارداشت گفسرمایه گذاری  دکتر احد رضایان قیه 
یک  که  آنچه  است.  جانبه  همه  پتانسیل های  و  متوازن  ظرفیت های  نیازمند 
سرمایه گذار را ترغیب و تشویق می کند تا منابع مادی و غیرمادی خود را در یک 
نقطه از جهان به کار بگیرد صرفا مولفه های اقتصادی نیست، بلکه مولفه های 

اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، جغرافیایی و زیست محیطی است.
وی افزود: سرمایه گذار تمایل دارد تا در محیطی فرهنگی با جمعیتی منسجم که 
دارای ارزش ها و هنجارهای متناسب  هستند و در عین حال ارزش و اهمیت سیاسی 
دارد و از نظر جغرافیای و اقلیمی در موقعیت بهتری قرار دارند سرمایه گذاری کنند. 
وی تصریح کرد: پارامترهای سرمایه گذاری با ظهور و گسترش فناوری ها با سرعت 
بیشتری در حال تغییر هستند و در عین حال همچنان بسترهای سنتی به قدرت 
و قوت خود باقی هستند. وی عنوان کرد: ارزش و اهمیت »سرمایه گذاری« برای 
هر کشور و منطقه ای غیرقابل کتمان است. هر کشوری که موفق شود سرمایه های 
بیشتری جذب کند قدرت اقتصادی و سیاسی بیشتری در معادلات جهانی 
خواهد داشت. رضاییان افزود: به همین ترتیب هر استانی که بتواند سرمایه های 
داخلی و و بویژه خارجی بیشتری جذب کند علاوه بر اینکه در شاخص های زندگی 
در مقایسه با سایر استان ها بهتر خواهد شد بلکه در تقویت امنیت ملی نیز نقش 
بسزایی خواهد داشت و این در واقع هدفی است که استان قم و مدیریت ارشد 
استان به صورت ویژه دنبال می کند که همان جذب سرمایه برای استان با هدف 
ارتقای جایگاه استان است. دبیر دفتر ارتباط استانداری قم با دانشگاه ها و مراکز 
پژوهشی اظهارکرد: استان قم ژئوپلیتیک ویژه ای دارد؛ قم جایگاه سیاسی خاص 
و ویژگی های جغرافیایی منحصر به فردی دارد. در مسیر ارتباطی پایتخت با ۱7 
استان قرار گرفته است و از این روی شاهراه اصلی کشور است. مردمی بافرهنگ 

اصیل و غنی دارد. مورد توجه کشورهای مسلمان منطقه است.
وی افزود: اجازه بدهید به صورت ریزتر وضعیت و موقعیت سرمایه و سرمایه گذاری 
در استان را شرح دهیم و بگوییم که چرا پیش بینی می کنیم قم به زودی به قطب 

جذب سرمایه و سرمایه گذاری در ایران و چه بسا منطقه تبدیل خواهد شد
این پژوهشگر اجتماعی با اشاره به وضعیت موجود سرمایه گذاری در قم، گفت: 
در دو دهه گذشته همواره قم یکی از بهترین شاخص های سرمایه گذاری در کشور 
را داشته است.  سرمایه گذاری در زمینه کانی ها و سنگ های معدنی: در حال 
حاضر 70 درصد کل منگنز مورد نیاز کشور از محل سرمایه گذاری در معادن منگنز 
قم فراهم می شود. قم با دارا بودن 840 میلیون تن کانی و ماده معدنی همچون 

عقیق دومین استان کشور در زمینه سنگ ها و کانی ها است.
وی با اشاره به سرمایه گذاری در زمینه چاپ و نشر اظهارکرد: قم رتبه نخست 
در نشر کتب دینی و رتبه دوم در صنعت نشر و چاپ کشور را دارد. همچنین تنها 
استان قم است که دارای شهرک صنعتی نشر با نام شهرک شهاب است که در 
زمینی بالغ بر ۲00 هکتار فعالیت می کند. این پژوهشگر اقتصادی و اجتماعی با 
اشاره به سرمایه گذاری در زمینه گوشت و فراورده های دامی قم بیان کرد: در حال 
حاضر بالغ بر 67 هزار تن از گوشت قرمز و سفید مصرفی کشور در استان قم تولید 
می شود. با توجه به اهمیت فراورده های دامی شهرک دام و شهر لبن در حاشیه 

قم ایجاد شده است.
رضاییان در خصوص سرمایه گذاری در بخش کشاورزی و انرژی های تجدید پذیر 
 استان قم گفت: استان قم با توجه به مدار جغرافیایی و اقلیمی که در آن قرار گرفته 
است در طول یکسال بیش از 300 روز آفتابی و گرم است که این موضوع زمینه 
مساعدی برای توسعه انرژی های خورشیدی و سرمایه گذاری در زمینه پنل های 

خورشیدی و شهرک های خورشیدی فراهم کرده است.
وی با اشراه به سرمایه گذاری در توسعه شهرک های صنعتی استان بیان کرد: 
قم به دلایل مختلف توانسته است شهرک های صنعتی موفق و پایداری ایجاد و 
توسعه دهد. شهرک شکوهیه به عنوان یکی از بزرگترین شهرک های صنعتی کشور 

مجموعه بزرگی از واحدهای تولیدی و خدماتی است.
توسعه  پیشران های  از  یکی  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  افزود:  وی 
اقتصادی استان و منطقه است که با داشتن مقررات مربوط به مناطق آزاد تجاری 
سرمایه گذاران زیادی را به سمت استان کشانده است. شهرک صنعتی الغدیر به 
عنوان یکی از پروژه بزرگ استان و کشور با جذب سرمایه گذارای مختلف توانسته 
است جذابیت بسیاری برای استقرار واحدهای صنعتی مادر در این شهر بوجود 

آورد.
همیت  با  صنعتی  شهرک  چندین  حاضر  حال  در  اینکه  با  کرد:  عنوان  وی 
سرمایه گذارها توسعه یافته اما قم ظرفیت ایجاد صدها شهرک صنعتی را دارد. در 
حال حاضر بیش از ۱0 شهرک صنعتی با زیرساختی بالغ بر ۱۲00 هکتار بیش از 
55000 فرصت شغلی ایجاد کرده  اند در این مجموعه تا به امروز ۲۲00 قرار داد 

صنعتی بسته شده است.
رضاییان بیان کرد: مطالعات پیش امکان سنجی برای 80 طرح در بخش های 
مختلف اقتصادی، برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی با حجم سرمایه گذاری 

ارزی بیش از 800 میلیون دلار در استان قم انجام گرفته است.

فرماندار قم :

روزانه1۰هزارنقطهسالمسازیمیشود
و  بهداشت  کمیته  گفت:  قم  فرماندار 
در  نفر   ۲47 روزانه  محیط،  سالم سازی 
قالب 5۲ تیم حداقل ده هزار نقطه محل 
را سالم سازی می کنند و بیش از ۱۲۲ هزار 
لیتر از مواد ترکیب شده ضدعفونی مصرف 
می شود.  مرتضی حیدری با بیان تغییر 
ماهیت فعالیت برخی کمیته ها به دلیل 
اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اظهار 
سالم سازی  و  بهداشت  کمیته  داشت: 
محیط به صورت روزانه در حال ضدعفونی 
و گندزدایی محیط هستند. فرماندار قم ضمن قدردانی از فعالیت های شهرداری، 
ارتش، سپاه و سایر دستگاه ها در ضدعفونی و گندزدایی محیط گفت: کمیته بهداشت 
و سالم سازی محیط، روزانه ۲47 نفر در قالب 5۲ تیم حداقل ده هزار نقطه محل را 
سالم سازی می کنند و بیش از ۱۲۲ هزار لیتر از مواد ترکیب شده ضدعفونی مصرف 
می شود. وی با بیان فعالیت های کمیته غربالگری گفت: با اعلام طرح فاصله گذاری 
اجتماعی فعالیت این کمیته به اتمام رسید و در دوران اجرای این طرح ۱56 هزار خودرو 
با 603 هزار نفر غربالگری شدند. حیدری با بیان اینکه هنوز تولید ماسک به اندازه 
کافی در سطح استان قم وجود ندارد، گفت: باید اولویت ها تعیین شده و موردتوجه قرار 
بگیرد، ازجمله این اولویت ها تأمین ماسک برای دانشگاه علوم پزشکی است که در حال 
حاضر صد درصد نیازهای این ارگان تأمین شده است. فرماندار قم فعالیت های کمیته 
فناوری اطلاعات را مورداشاره قرارداد و اظهار داشت: آموزش وپرورش و اتاق اصناف 
و سایرارگان ها در اطلاع رسانی و آگاه سازی مردم تلاش کرده اند و اقدامات خوبی در 
این زمینه انجام شده است. وی اضافه کرد: تابه حال ۱6 کسب وکار اینترنتی شناسایی و 
رصد شده و به مرور در صداوسیما معرفی خواهند شد، همچنین راه اندازی سرویس های 
الکترونیکی استان یکی دیگر از اقدامات مهمی بوده که انجام شده است. حیدری ادامه 
داد:حدود ۱900 خدمت از خدمات دولت احصاء شده که مجموعه دولت به مردم 
ارائه می دهد، از این تعداد حدود 700 خدمت قابلیت الکترونیکی شدن دارد، برخی 
از این خدمات مانند خدمات فرمانداری به دلیل اینکه جنبه ملی دارد باید از وزارت 
کشور مجوز بگیرد. فرماندار قم در پایان خاطرنشان کرد: در کل اگر 6۲ نوع خدمت 
الکترونیکی شوند شاید بیش از 70 مراجعات مردم به دستگاه ها کم می شود، انجام این 

کار زیرساخت های لازم را داشته و می توان عملیاتی کرد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

اصنافنقضکنندهفاصلهگذاریاجتماعی
درقماعمالقانونمیشوند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اصنافی که بدون توجه به طرح 
فاصله گذاری اجتماعی اقدام به فعالیت نمایند از طریق ماموران بهداشت، تعزیرات، 

اصناف و نیروی انتظامی اعمال قانون خواهند شد. 
سیامک محبی با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند برای کنترل کرونا 
در قم اضافه کرد: در این طرح واحدهای صنفی پرخطر اجازه فعالیت ندارند. وی 
افزود: فروشگاه های بزرگ و زنجیره ای به غیراز بخش مواد غذایی و شوینده، بازارچه ها 
زیبایی، رستوران ها،  و سالن های  آرایشگاه ها  بزرگ مسقف،  و مجتمع های تجاری 
اغذیه فروشی ها، طباخی ها و فست فودها نمی توانند در این مدت فعالیت کنند. 
محبی ادامه داد: همچنین گرمابه ها، استخرها، سونا و ماساژ، روز بازارها و نمایشگاه ها، 
مراکز بازی، تفریحی و گیم نت ها، باشگاه های ورزشی و بدن سازی، تالارهای پذیرایی 
و سالن های مراسم، قهوه خانه ها و چایخانه نیز مجاز به فعالیت نیستند. وی اظهار 
داشت: سایر اصناف کم خطر لازم است با مراجعه به سامانه salamat.gov.ir اطلاعات 
صنف خود را وارد کنند و پس از آگاهی از مقررات بهداشتی و تعهد به اجرای آن و پس 
از نصب کد رهگیری در صنف مربوطه، در چارچوب دستورالعمل های بهداشتی اقدام 
به فعالیت کنند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در پایان خاطرنشان کرد: 

فروش اینترنتی و ارسال توسط پیک مانند گذشته مجاز است.

رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:

بهرهمندی166هزاردامازمراتعقم
رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: تعداد 
کل دامی که درحال حاضر از مراتع استان استفاده می کنند به ۱66 هزار واحد دامی 

رسیده است.
علی نقی گویا با اشاره به اینکه ممیزی و تنسیق مراتع یکی از وظایف اداره مرتع 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم است، اظهار کرد: این رسالت در راستای 
شناسایی دامداران ذی حق مراتع هر سالانه درحال دنبال شدن است. وی با بیان اینکه 
مساحت مراتع استان قم 7۲3 هزار و ۱9 هکتار است، تصریح کرد: تاکنون ممیزی 
نزدیک به 96 درصد مراتع استان در قالب ۲6۱ سامان عرفی انجام و بهره برداران ذیحق 
آن شناسایی شده اند. رئیس اداره مرتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم خاطرنشان کرد: در راستای بهره برداری بهینه از مراتع نزدیک به 94 مورد طرح 
مرتع داری با مساحت بیش از 306 هزار هکتار به بهره برداران واگذار شده که مهم ترین 
هدف اجرای طرح های مرتع داری، حفظ و حراست  مراتع با مشارکت بهره برداران 
از مراتع استان استفاده  تعداد کل دامی که درحال حاضر  یادآور شد:  است. وی 

می کنند به ۱66 هزار واحد دامی رسیده است.

مدیرگروه سلامت خانواده و جمعیت مرکز بهداشت قم:

نجاتمادرباردارباتلاشپزشکاندرقم
مدیرگروه سلامت خانواده و جمعیت مرکز بهداشت قم از تلاش برای نجات جان مادر 
باردار و فرزندان وی خبر داد و گفت: با تلاش پزشکان این مادر باردار که دارای علائم 

مشکوک به کرونا بود به بیمارستان منتقل شد.
مریم خاکبازان در گفت وگوبا خبرنگاران اظهار کرد: به دنبال گزارشی در خصوص 
امتناع مادر باردار 8 ماهه با بارداری دوقلویی و با سابقه زایمان زودرس و همچنین دارای 
علایم مشکوک به کرونا، از بستری شدن در بیمارستان، سیستم پیگیری مادران پرخطر 
معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  وارد عمل شد.  وی گفت: پس از بررسی 
های صورت گرفته در تماس اولیه مشخص شد، هر دو خط  تلفن همراه مادر و همسر 
وی خاموش است و سپس اکیپ مراقبین سلامت پایگاه سلامت برای متقاعد کردن 
مادر به منظور بستری در بیمارستان دو بار به درب منزل آنها مراجعه کردند که پاسخی 
داده نشد. مدیرگروه سلامت خانواده و جمعیت معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی قم گفت: با توجه به اینکه مادر باردار از اتباع بود سریعا با اداره کل اتباع استان 
رایزنی و پس از تشریح اهمیت موضوع، با همکاری صمیمانه اداره مذکور شماره تماس 
اقوام نزدیک مادر دریافت شد. وی بیان کرد: یک تیم شامل یکی از همکاران پزشک و 
تعدادی داوطلب از هموطنان مادر باردار به منزل وی مراجعه و با تلاش و همدلی  مادر 

و همسر وی، برای بستری در مرکز درمانی متقاعد شده و به بیمارستان مراجعه کرد.

 
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد

امدادرسانیبهپنجحادثهدیدهدر
ارتفاعاتکمرکوه

 معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: به پنج تن حادثه دیده که 
در ارتفاعات کمرکوه قم، گم شده بودند، با حضور تیم امداد و نجات پایگاه معصومیه 

هلال احمر قم امدادرسانی شد. 
به گزارش روزدوشنبه روابط عمومی جمعیت هلال احمراستان قم، هادی سلیمی 
افزود: این حادثه روز یکشنبه ۲4 فروردین ماه در ساعت ۱9:۲4 از طریق سامانه ۱۱۲ 
اطلاع رسانی شد که در جریان آن به پنج تن حادثه دیده که در ارتباعات کمرکوه قم، گم 

شده بودند، از طرف تیم امداد و نجات هلال احمر قم امدادرسانی شد.
وی تصریح کرد: درساعت ۲0، نیروها از پایگاه معصومیه به محل حادثه رسیدند و 
عملیات امداد و نجات آغاز شد و نیروها موفق شدند در ساعت ۲۲:55 افراد گمشده 
را بیابند و عملیات به پایان برسد. سلیمی گفت: این عملیات با حضور یک تیم امداد و 
نجات جاده ای و سهتن نیروی عملیاتی شامل یک پرسنل نجاتگر و ۲ داوطلب نجاتگر 
و با مشارکت نیروی انتظامی به سرانجام رسید. وی خاطرنشان کرد: افراد آسیب دیده با 
یک دستگاه آمبولانس به مراکز درمانی منتقل شدند و برای این افراد حادثه دیده بطری 

آب و خرما و بیسکوئیت به عنوان تغذیه اضطراری ارائه شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

زیرساخت های فرهنگی  قم باید توسعه یابد
صندلی های سینمای قم سه برابرمی شود

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: اقبال به 
اوراق تسویه، یکی از راه های برون رفت از مشکلات موجود 

اقتصادی کشور در شرایط فعلی است. 
 عادل علیپور با اشاره به  شرایط مالی کشور با توجه به 
می شود  پیش بینی  افزود:  کرونا،  بحران  وقوع  و  تحریم 
منابع بودجه ای در سال ۱399 با چالش هایی مواجه شود، 
چرا که بسیاری از کشورهای جهان نیز با توجه به شیوع 
کرونا و حتی بدون شرایط تحریم با چالش های اقتصادی 
طرح های  پیمانکاران  کرد:  اضافه  وی  شده اند.  مواجه 
عمرانی، همواره برای ادامه کار به دنبال مطالبات خود 
از دستگاه های اجرایی هستند و مدیران در تامین منابع 
مالی برای جلب رضایت پیمانکاران با چالش های فراوانی 
مواجه هستند. وی ادامه داد: امسال نیز به نظر می رسد که 

استان قم در تامین منابع به خصوص برای اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای در سال جاری با موانعی مواجه شود 
که استفاده از سایر سازوکارهای بودجه ای می تواند برای 
مدیران استانی راهگشا باشد. به گفته علیپور، یکی از این 
راهکارها، استفاده از ظرفیت اوراق تسویه موجود در بند )و( 
تبصره)5( قانون بودجه سال ۱399 می باشد. وی تصریح 
کرد: با عنایت به عدم سهمیه بندی استانی در اوراق تسویه، 
اهتمام و جدیت مدیران استانی، می تواند باعث اختصاص 
سهم بیشتری از این منبع به استان شود و در نتیجه بار 

بودجه ای دستگاه و استان به میزان زیادی کاهش یابد.
وی گفت: شایسته است مدیران اجرایی ضمن توجیه 
شرایط بودجه استانی، پیمانکاران و بستانکاران آن دستگاه 
را نسبت به مزایای استفاده از ظرفیت اوراق تسویه، آشنا و 

ترغیب نمایند. مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم در پایان 
گفت: با توجه به این که شرط پرداخت ۲5 درصد به صورت 
نقدی به دستگاه طلبکار توسط متقاضی)پیمانکاران( برای 
استفاده از اوراق تسویه موضوع جزء)۱( بند)و( تبصره)5( 
قانون بودجه سال ۱399 برداشته  شده ، امید است که این 
مشوق به نوبه خود، به ترغیب پیمانکاران برای استفاده از 
اوراق تسویه منجر شود. وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
با عنوان »اوراق تسویه خزانه«  اسناد تعهـدی خاصی را 
صادر و در اختیار اشخاص حقیقـی و حقـوقی خصوصی 
و تعاونی طلبکار و متقابلا بدهکار قرار می دهد؛ این اسـناد 
به منظور تسـویه بدهی اشخاص یاد شده به دستگاه های 
اجرایی، شرکت ها و موسسات دولتی مورد استفاده قـرار 

می گیرد.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم:

اقبالبهاوراقتسویه،راهبرونرفتازشرایطموجوداقتصادی

اجتماعی

رییس پلیس فتا استان قم با تاکید بر لزوم ماندن خانواده های محترم در منازل و رعایت 
مسائل بهداشتی گفت: وضعیت کنونی کشور باعث افزایش خریدهای اینترنتی از سایت 
ها و شبکه های اجتماعی شده و نیاز است تا همشهریان هنگام خریدهای اینترنتی 

هوشیار باشند. 
و  گروه  تشکیل  با  سودجو  افراد  اظهارداشت:  وگویی  درگفت  موالی  علی  سرهنگ 
کانال هایی تحت عناوین گمراه کننده اعم ازجشنواره بهاره، ارسال پیامک، مزون لباس 
و ... اقدام به کلاهبرداری می کنند. وی افزود: مجرمان سایبری با ارائه کالاهای ارزان، 
قیمت های استثنایی و طرح های وسوسه انگیز )البسه و کیف و کفش ، لوازم خانگی 
و بسته های هدیه( اقدام به کلاهبرداری از شهروندان گرامی می کنند، یا در برخی از 
سایت های تبلیغاتی وخرید و فروش مانند )دیوار، شیپور و ...( اقدام به گرفتن بخشی از 
پول کالا به عنوان پیش پرداخت یا همان بیعانه می نمایند و سپس قطع ارتباط می نمایند.

رییس پلیس فتا استان قم ادامه داد: مجرمان سایبری در جهت نیل به اهداف سوء و 
کسب مال غیرمشروع با هویت های جعلی و عناوین گمراه کننده و تبلیغات دروغین در 
جهت کلاهبرداری از شهروندان اقدام می کنند لذا اعتماد، طمع و ساده انگاری سه ضلع 

مثلثی است که کاربران را در فضای مجازی دچار مشکل و دردسر می کند.
وی توصیه کرد: در زمان خرید از فروشگاه های اینترنتی ، می بایست از نماد اعتماد 

الکترونیک اطمینان حاصل نموده و با کلیک بر روی آن به سایت اینماد متصل شوند و از 
مشخصات، نشانی، شماره تماس و تاریخ اعتبار نماد آن فروشگاه اینترنتی مطلع شوند، در 

حال حاضر سایت های دارای نماد را می توان در سایت Enamad.ir مشاهده کرد.
وی تاکید کرد: مردم برای خرید و فروش به شبکه های اجتماعی خارجی یا فیلتر شده به 
خصوص تلگرام و اینستاگرام مراجعه نکنند و سعی کنند از سایت های اینترنتی دارای نماد 
الکترونیکی و دارای مرجع رسمی خرید نمایند. رییس پلیس فتا قم بیان داشت: مردم 
قبل از خرید اینترنتی، درمورد فروشگاهی که می خواهند از آن خرید کنند تحقیق کنند، 
فروشگاه های معتبر آدرس پستی، تلفن و مشخصات خود را به طور دقیق در وب سایت 
شان درج می کنند، معمولا فروشگاه هایی که یک شعبه  فیزیکی دارند بسیار مطمئن تر از 

فروشگاه هایی هستند که فقط به صورت مجازی پایه گذاری شده اند.
موالی اشاره کرد: شاید بتوان گفت امن ترین روش برای خرید اینترنتی استفاده از 
سیستم خرید پستی است که امروزه اغلب فروشگاه های معتبر از این سرویس استفاده 
می کنند، بدین صورت که شهروندان در خرید اینترنتی محصول مورد نظر خود را سفارش 
می دهند و سپس محصول توسط شرکت پست برای درخواست کننده ارسال می گردد، 
مشتری جنس را ملاحظه کرده و پس از تایید، مبلغ کالا را به پیک تحویل می دهید. 

استفاده از این روش برای کالاهایی که ماهیت فیزیکی دارند بسیار مناسب است.

رییس پلیس فتا استان قم هشدارداد: 

مردمقمهنگامخریدهایاینترنتیهوشیارباشند

 مدیرکل استاندارد استان قم با اشاره به اجرای طرح 
بر  گفت:  کرونا،  شیوع  دلیل  به  استاندارد  ویژه  نظارت 
کیفیت محصولات تولیدی و عرضه شده در قم به صورت 
منظم نظارت می شود. مجید آوری فرد با اشاره به اجرای 
طرح نظارت ویژه استاندارد به دلیل شیوع کرونا، افزود: 
دارای  که  تولیدی  محصولات  کیفیت  کنترل  زمینه  در 
استاندارد اجباری هستند و شامل مواد غذایی، ایمنی 
و بهداشتی می شود، در اسفند و فروردین ماه به صورت 

منظم پایش انجام شد.
زمینه  در  این مدت  ویژه ای طی  بیان کرد: طرح  وی 
نظارت بر صنایع غذایی، شوینده ها و ضدعفونی کننده ها 
و صنایع سلولوزی انجام شده است. مدیر کل استاندارد 
استان قم گفت: همکاران این اداره کل به صورت منظم در 

بازار حضور یافته و محصولات را کنترل کردند و در صورتی 
که محصولات مشکلاتی از نظر کیفیت داشتند اقداماتی 
اعم از جمع آوری، توقیف، تذکر و معدوم سازی انجام 

گرفته است.
نظارت استاندارد از تولید تا مصرف را 

شامل می شود
وی اظهار داشت: از ابتدای اسفندماه تاکنون در اجرای 
طرح ویژه اداره کل استاندارد سه هزار مورد بازرسی از 
از تولید  اصناف قم انجام شده است که این نظارت ها 
تا مصرف را شامل می شود. آوری فرد گفت: در زمینه 
تولید ضدعفونی کننده از جمله سفیدکننده و وایتکس و 
دستمال کاغذی که مصرف بیشتری دارد، نظارت بالاتری 
واحدهای  از  برخی  کرد:  عنوان  وی  می شود.  انجام 

صنعتی از جمله واحدهای تولید سوسیس و کالباس طی 
این مدت تعطیل بودند اما برخی از واحدهای ضروری 
به فعالیت مضاعف پرداختند تا تأمین نیاز مردم را داشته 

باشند.
مدیر کل استاندارد استان قم با بیان اینکه کنترل در 
واحدهای تولیدی که دارای کنترل کیفیت باشند انجام 
می شود، افزود: اداره کل استاندارد قم به واحدها مراجعه و 
از محصولات آنها نمونه برداری می کند و آخرین بخش پس 

از مرحله تولید و بعد از تولید بررسی در بازار است.
هیچ ماده افزودنی نباید به آرد اضافه شود

آرد در کارخانه های  به  وی تصریح کرد: در استاندارد 
تولید آرد هیچ ماده افزودنی نباید اضافه شود و تنها آنچه 

که غذا و دارو لازم دانسته باید اضافه شود. 

مدیرکل استاندارد استان قم :

طرحنظارتویژهاستاندارددرقماجراشد
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زنگنه تشریح کرد؛ 
جزئیاتتوافقنهاییکاهشتولیداوپکپلاس
وزیر نفت با اشاره به جزئیات توافق نهایی اوپک پلاس گفت: بر مبنای این 
توافق، عرضه نفت کشورهای عضو و غیر عضو اوپک در ماه های مه و ژوئن، روزانه 
۱0 میلیون بشکه )آمریکا به جای مکزیک روزانه 300 هزار بشکه از تولید خود 
می کاهد( کاهش می یابد.  بیژن زنگنه شامگاه یکشنبه )۲4 فروردین ماه( پس از 
برگزاری دهمین نشست فوق العاده وزیران نفت و انرژی کشورهای عضو و غیرعضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( موسوم به اوپک پلاس از طریق وبینار، 
در جمع خبرنگاران گفت: این نشست در ادامه نشستی که روزهای پنجشنبه و 
جمعه )۲۱ و ۲۲ فروردین ماه( برگزار شده بود، تشکیل شد. در آن نشست برای 

کاهش ۱0 میلیون بشکه ای عرضه روزانه نفت توافق شده بود.
وی افزود: تنها اندکی مشکل با مکزیک وجود داشت که بر اساس تقسیم های 
توافق اولیه قرار بود مکزیک روزانه 400 هزار بشکه از عرضه نفت خود بکاهد که 
وزیر انرژی این کشور قبول نداشت. در این مدت صحبت هایی انجام و قرار شد 
مکزیک در ماه های مه و ژوئن روزانه ۱00 هزار بشکه از عرضه نفت خود کم کند و 

گفتند بقیه آن را آمریکا قول داده است از جانب مکزیک کم کند.
وزیر نفت با بیان اینکه به این ترتیب توافق نهایی شد و این توافق از یکم مه 
اجرایی می شود، تصریح کرد: برای دو ماه مه و ژوئن ۱0 میلیون بشکه از عرضه 
کم می شود؛ در 6 ماه بعد از آن، عرضه روزانه 8 میلیون بشکه کاهش می یابد و 
طی ۱6 ماه پس از آن، یعنی از ابتدای سال ۲0۲۱ تا آوریل ۲0۲۲ نیز روزانه 6 
میلیون بشکه از عرضه نفت کاسته خواهد شد. بقیه تصمیم ها مربوط به کشورهای 

تولیدکننده نفت خارج از اوپک پلاس می شود.
زنگنه با بیان اینکه گفته شده است وزیران نفت و انرژی G۲0 نیز قبول کرده اند 
روزانه 3 میلیون و 700 هزار بشکه از عرضه نفت را به مدت یک سال کاهش دهند، 
 )IEA( ادامه داد: ترتیبات این توافق نیز با هماهنگی آژانس بین المللی انرژی
مشخص می شود؛ ضمن اینکه عربستان، کویت و امارات نیز به صورت داوطلبانه 
افزون بر کاهش های اتخاذشده، روزانه حدود ۲ میلیون بشکه دیگر نیز از عرضه 
خود کم خواهند کرد. وزیر نفت گفت: ایران به دلیل تحریم به همراه لیبی و ونزوئلا 
از کاهش عرضه معاف است. وی درباره قیمت مورد انتظار نفت پس از این توافق 

گفت: باید منتظر واکنش بازار ماند.

یک کارشناس بازار انرژی پیش بینی کرد :

افزایشقیمتنفتبهبالای۴۰دلار
 یک کارشناس بازار انرژی با اشاره به اینکه توافق کاهش تولید اوپک پلاس 
می تواند قیمت ها را تا بالای 40 دلار در هر بشکه افزایش دهد،  گفت: هم صدایی 

تولیدکنندگان نفت تاثیر مثبتی بر بازار دارد. 
»مرتضی بهروزی فر«  با بیان اینکه صرف اینکه در جلسه اوپک پلاس توافق 
حاصل شده می تواند این سیگنال را به بازار بفرستد که تشتت آرا وجود ندارد و 
تولیدکنندگان نفت یک صدا هستند،  ادامه داد: همین همصدایی پیش از حذف 

فیزیکی نفت از بازار بر قیمت ها تاثیرگذار بوده است.
بهروزی فر با بیان اینکه در توافق اوپک پلاس قرار است 9.7 میلیون بشکه نفت 
از بازار کم شود،  افزود: اعضای G۲0 نیز اعلام کرده اند 3.7 میلیون بشکه از تولید 
خود را کم می کنند. با اعلام عربستان،  کویت و امارات نیز ۲ میلیون بشکه از عرضه 
نفت کاهش پیدا می کند که در مجموع حکایت از کاهش ۱5 میلیون بشکه ای 
عرضه در بازار جهانی نفت دارد. وی تاکید کرد:  اگر تولیدکنندگان نفت به تعهد 
کاهش تولید در ارقام اعلام شده پایبند باشند می توان امیدوار بود تا قیمت نفت 
بین 40 تا 45 دلار در هر بشکه بالا رود. این کارشناس بازار انرژی با اشاره به اینکه 
به نفع همه تولیدکنندگان نفت است که این کاهش اتفاق بیافتد و قیمت ها افزایش 
پیدا کند،  گفت: تولید نفت در این قیمت ها برای اغلب تولیدکنندگان اقتصادی 
نیست. وی در مورد احتمال کاهش تولید نفت آمریکا نیز افزود: اگرچه حجم تولید 
آمریکا بسیار بالا است اما به دلیل شیوع کرونا در این کشور،  مصرف داخلی انرژی 
افت کرده و دور از انتظار نیست که حداقل به میزان کاهش مصرف داخلی تولید 

نفت خود را کم کند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران: 

جلوگیریورشکستگیبرخیاصنافبا
کاهشمالیاتوحقبیمه

 عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: با کاهش میزان مالیات و حق 
بیمه می توان از ورشکستگی برخی اصناف جلوگیری کرد. 

عباس آرگون با اشاره به تسهیلات ارائه شده برای شروع فعالیت اصناف، گفت: 
در این مورد مهمترین مسئله باید این باشد که بنگاه ها بتوانند به کسب و کار خود 
بپردازند. با توجه به نرخ سود ۱۲ درصدی اعلام شده، اگر مدت زمان بازپرداخت 
این وام ها کوتاه مدت باشد، عملا کسب وکارها نمی توانند به فعالیت خود ادامه 
دهند. اما اگر مدت زمان بازپرداخت وام های ارائه شده بلند مدت باشد، این امید 

هست که اصناف بتوانند کسب وکار خود را از سر گرفته و به روال عادی بازگردند.
را  تاثیر  بیشترین  کرونا  بحران  دوران  در  که  کسب وکارهایی  به  اشاره  با  وی 
پذیرفته اند، گفت: این مشاغل باید شناسایی شده و تسهیلاتی بیشتر از سایر 

مشاغل به آن ها ارائه گردد زیرا که بیشترین ضرر را داشته اند.
آرگون کاهش مالیات وعدم پرداخت حق بیمه را از مهمترین عواملی بیان کرد که 
می تواند موجب تداوم کسب و کارهای آسیب دیده شود و ادامه داد: تنها در این 
صورت است که اصناف می توانند به فعالیت خود ادامه دهند و در غیر این صورت 

بسیاری از مشاغل با ورشکستگی روبه رو خواهند شد.

یک مقام مسئول خبر داد

اعطایوام1۴هزارمیلیاردتومانیبهطرح
ملیمسکن

مدیرعامل بانک عامل بخش مسکن از سهم ۱4 هزار میلیارد تومانی این بانک در 
تأمین مالی طرح اقدام ملی مسکن خبر داد.

ابوالقاسم رحیمی انارکی اعلام کرد: ۱40 هزار واحد مسکونی از مجموع 400 
هزار واحد مسکونی طرح اقدام ملی مسکن طی سال های 98 و 99 از سوی 
بانک مسکن تأمین مالی خواهد شد که مبلغ کل آن حدود ۱4 هزار میلیارد تومان 
خواهد بود. بر این اساس بانک مسکن سهمی حدود یک سومی در تأمین مالی 
و پرداخت تسهیلات به پروژه های مسکن سازی در سراسر کشور در قالب طرح 
اقدام ملی مسکن خواهد داشت. گفتنی است در اجرای این طرح علاوه بر بانک 
مسکن بانک های دیگری نیز به عنوان عامل پرداخت تسهیلات ساخت و خرید 
واحدهای مذکور به سازنده ها و خریداران این واحدها معرفی خواهند شد. سهم 
هر یک از بانک های عامل در اجرای طرح ملی مسکن و نیز سهم هر شهر از این 

تسهیلات از سوی بانک مرکزی تعیین و ابلاغ شده است.

شرکت مخابرات ایران هشدار داد

مردممراقبباشند
کلاهبرداران طی روزهای اخیر با ارسال پیامک به مردم به بهانه برنده شدن، خود 
را به عنوان امور مشترکین مخابرات معرفی می کنند تا به مقاصد شوم خود برسند. 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران اعلام کرد "طی روزهای 
اخیر، کلاهبرداران به تعداد زیادی از مشترکین در استان های مختلف، پیامکی 
حاوی وعده دروغین برنده شدن تبلت، سرویس آشپزخانه و ... ارسال و ضمن 
معرفی خود به عنوان امور مشترکین مخابرات یا همراه اول درخواست اخاذی و واریز 
پول از آنان می کنند. از اینرو، اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات 
ایران طی هشداری اعلام می کند که مشترکین مراقب باشند فریب این گونه 
کلاهبرداری ها را نخورند. بر اساس اعلام تعداد قابل توجهی از مشترکین مبنی 
بر اینگونه کلاهبرداری از آنان، دفتر مرکزی بازرسی و نظارت و دفتر حقوقی شرکت 

مخابرات ایران در حال پیگیری آن از طریق مراجع حقوقی می باشد".

یک کارشناس معتقد است که اگر اصرار بر افزایش مزد باشد، بنگاه هایی 
که نیروی کار اندکی دارند، بیشتر نیرو تعدیل می کنند و احتمال تعطیلی 
بنگاه هایشان باز هم بالاتر می رود؛ بنابراین کارفرمایان نمی توانند افزایش 
شدید مزد را بپذیرند و کارگران هم نمی توانند با چنین مزدی زندگی کنند که با 

منصفانه نگاه کردن به نظر می آید که هر دو طرف مذاکره محق هستند. 
زهرا کریمی در گفت وگویی، درباره مصوبه افزایش ۲۱ درصدی  حداقل 
حقوق کارگران برای سال جاری، اظهار کرد: مشکل اصلی که ما با آن مواجه 
هستیم اقتصاد ناکارآمد، بیمار و بحران زده با یک نرخ تورم بالا همراه با رکود 
یا در بعضی از سال ها با یک رشد بسیار ضعیف و ناپایدار است که در چنین 

شرایطی هم کارگر و هم کارفرما حق دارد.
این عضو هیات علمی دانشگاه مازندران با بیان اینکه جلسه تعیین حداقل 
مزد سال ۱399 درحالی روز پنج شنبه به اتمام رسید که از سه ضلع موجود 
در جلسه، نمایندگان کارگران از حداقل میزان تعیین شده رضایت نداشتند، 
گفت: تعیین حداقل مزد از بحث برانگیزترین جلسات در پایان هر سال است 
و هیچ گاه هر سه ضلع این جلسه یعنی نماینده کارگران، کارفرمایان و دولت 
از توافق بدست آمده رضایت نداشتند اما امسال علاوه بر بحث رکود موجود 
خسارات وارد شده به بنگاه ها ناشی از همه گیری ویروس کرونا در کشور نیز 

مزید بر علت شده است.
در ادامه این استاد دانشگاه توضیح داد: موضوع امضا نکردن نمایندگان 
کارگری موضوع جدیدی نیست، در سال های گذشته هم این اتفاق روی داده 
و عملا اجماع سه جانبه ایجاد نشده است ولی این دفعه بدتر از دوره های قبل 
بوده چرا که در اسفند ماه این جلسات به نتیجه نرسیده و به فروردین موکول 

شده، و در اواخر فروردین هم اینگونه به نتیجه رسیده است.
فاصله حداقل دستمزد با تامین معاش زندگی کارگری 

آن است که حداقل دستمزد  اتفاقی که می افتد  واقع  ادامه داد: در  وی 
که براساس قانون باید حداقل زندگی یک خانوار کارگری را تامین کند دیگر 
سال هاست با سطح معیشت یک خانوار کارگری فاصله دارد. اگر یک خانوار 
3 یا 4 نفری را در نظر بگیرید که مستاجر باشند، تامین هزینه های زندگی با 
حداقل مزد قانونی واقعا نشدنی است؛ یا باید دو نفر کار کنند یا از خانواده 

کمک دریافت شود.
کریمی افزود: کارفرمایان هم در شرایط سختی هستند زیرا، فضای کسب 
با این شرایط اقتصادی معلوم نیست  ایران شدیدا پرخطر است.  و کار در 
تولیدکننده می تواند کالای خود را بفروشد یا نه. کرونا هم به اوضاع بد اقتصادی 

ما دامن زده است. بسیاری از واحدهای خدماتی و حتی واحدهای تولیدی 
نمی توانند مثل سابق تولید کنند. کمتر کسی به دنبال خرید کفش و لباس 

در چنین شرایط بحرانی است. البته قبل از کرونا هم وضع خوب نبوده است.
صاحبان مشاغل وضعیت شکننده  دارند 

به گفته این استاد دانشگاه وضعیت صاحبان سرمایه وضعیت شکننده ای 
است. حتی بدون افزایش حقوق کارگران نیز هر روزه تعداد مشاغل قانونی و 
رسمی کم و کمتر می شود و اگر شغلی هم ایجاد می شود عموما در مشاغل 

غیررسمی و خارج از پوشش قانون کار و با حقوق های بسیار پایین است.
کریمی با اعتقاد به اینکه اصرار کارگران به افزایش مزد به معنای افزایش 
شدید هزینه نیروی کار است، گفت: در شرایط کنونی بنگاه هایی که نیروی 
کار اندکی دارند، اگر اصرار بر افزایش مزد باشد، بیشتر نیرو تعدیل می کنند 
و احتمال تعطیلی بنگاه هایشان باز هم بالاتر می رود. بنابراین کارفرمایان 
نمی توانند افزایش شدید مزد را بپذیرند و کارگران هم نمی توانند با چنین مزدی 
زندگی کنند.اگر منصفانه نگاه کنیم به نظر می آید که هر دو طرف مذاکره محق 

هستند.
بهبود بازار کار در گرو تغییر فضای اقتصاد کلان 

وی اضافه کرد: در چنین وضعیتی مشخص است که رسیدن به توافق جمعی 
و دستیابی به نرخی که هر دو سمت بازار کار را راضی نگه دارد، غیرممکن است 
چرا که مشکل خارج از بازار کار است و آن را نمی توان در داخل بازار کار حل 
کرد. من معتقدم برای تغییر شرایط نامطلوب کنونی در بازار کار، فضای اقتصاد 

کلان کشور باید به نحوی اساسی تغییر کند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه مازندران افزود: آمار نشان می دهد از سال 
۱358  که حداقل دستمزد یک جهش رو به بالا داشت پس از آن قدرت 
خرید مزد به شدت پایین آمده است. طی سالیان گذشته کارگران پذیرفته اند 
که قدرت خرید مزدشان کاهش پیدا کند، ولی تلاش می کنند تا کارخانه ها 
بسته نشود. یعنی داشتن کار ولو با مزد پایین را به از دست دادن شغل ترجیح 

می دهند.
اعتراضات کارگری برای تاخیر در پرداخت مزد نه افزایش دستمزد

به گفته این کارشناس اقتصادی، اعتراضات کارگری در سال های اخیر عموما 
اعتراض به تاخیرهای طولانی در پرداخت همین نرخ های پایین مزد بوده و نه 
اعتصابات گسترده برای افزایش مزد. کارگران با فضای اقتصاد کلان کشور آشنا 

هستند و عموما می دانند که چقدر وضعیت بنگاه ها شکننده است.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود اظهار کرد: البته بحث هایی هم 

مطرح است که هر چند افزایش حداقل مزد ۲۱ درصد است، اما حق اولاد، 
حق مسکن، بن کارگری و غیره در سال ۱399 افزایش پیدا کرده و با احتساب 

این موارد، کل دریافتی کارگران بیش از 35 درصد بالا رفته است.
این استاد دانشگاه افزود: در شرایط کنونی اگر مزد به اندازه تورم بالا برود 
تا قدرت خرید مزدبگیران حفظ شود، تورم شعله ور خواهد شد. در شرایط 
رکود تورمی، به دلیل کاهش عرضه ی بسیاری از کالاها و خدمات در کشور، با 

افزایش دستمزدها نمی توان قدرت خرید را حفظ کرد.
تعیین حداقل مزد با توجه به تورم نه مهارت یا بهره وری کارگر!

کریمی با بیان اینکه بار تورم بر دوش کارگرانی خواهد افتاد که نقش زیادی در 
ایجاد آن ندارند، گفت: در کشورهای توسعه یافته با اقتصاد سالم، نرخ تورم دو 
یا سه درصد است که مجموع تورم و بهره وری باید در مزدها منعکس شود. در 
قانون کار ایران تاکید شده که هر سال حداقل مزد باید با توجه به تورم و بدون 
توجه به مهارت یا بهره وری کارگر تعدیل شود. یعنی برای نیروی کار ساده بدون 

تجربه، حداقل مزدی در نظر گرفته می شود تا کرامت کارگر حفظ شود.
وی افزود: زیرا توان چانه زنی کارگران با کارفرمایان اصلا قابل قیاس نیست. 
کارگری که پشتوانه ویژه ندارد اگر کار نکند شب خودش و خانواده اش باید 
گرسنه بخوابند و اگر قانون از آن ها حمایت نکند حقوقش به احتمال زیاد زیر 
خط فقر تعیین می شود. قانون از کارگر حمایت می کند چون قدرت چانه زنی 
کارگر با کارفرما برابر نیست. اما وقتی حداقل مزد خیلی بالا باشد، کارفرما با 

هزار ترفند کارگری را استخدام می کند که بتواند حداقل مزد را به او ندهد.
انعکاس وضعیت اقتصادی با بازار کار

به گفته این کارشناس، با توجه به پیش گرفتن عرضه از تقاضای بنگاه ها 
برای استخدام نیروی کار، مزد پایین و پایین تر می آید. حداقل مزد در ایران 
عموما توسط بنگاه های بزرگ پرداخت می شود؛ و به دلیل شرایط وخیم بازار 
کار دولت هم برای پرداخت حداقل مزد قانونی در بنگاه های کوچک و متوسط 

سخت گیری چندانی ندارد.
با وجود  از سمت دیگر کارگران هم ترجیح می دهند، که  ادامه داد:  وی 
مزدهای پایین کار کنند تا کارخانه بسته نشود و عده زیادی شغل خود را از 

دست ندهند.
برای نجات بازار کار چه باید کرد؟

کریمی با تاکید براینکه بازار کار آیینه ای است که وضعیت اقتصادی کشور 
را انعکاس می دهد، تصریح کرد: بازار کار، به نحوه ی عملکرد بازار کالاها و 
خدمات وابسته است و اگر این بازار به درستی کار نکند، فرصت های شغلی 

کافی و شرایط مناسب در بازار کار به وجود نمی آید.
امنیت  باید  وضعیت  این  از  نجات  برای  که  کرد  توصیه  پایان  در  وی 
سرمایه گذاری، امنیت فعالیت ایرانیان مهاجر در کشور، تسهیل تجارت با 

کشورهای منطقه و کاهش تنش در روابط خارجی در اولویت قرار گیرد.
دستمزد 99 کارگران بازنگری می شود

با بالا گرفتن انتقادها نسبت به تعیین دستمزد ٩٩ کارگران، جلسات بازنگری 
با حضور نمایندگان کارگری و کارفرمایی در این خصوص شروع شده است. 

تعیین دستمزد ٩٩ کارگران در هفته گذشته که با حاشیه های زیادی از جمله 
امضا نکردن صورتجلسه شورای عالی کار توسط نمایندگان کارگری همراه بود.

در  مزد ٩٩  خصوص  در  کارفرمایان  و  کارگران  بین  مناقشات،  آن  از  پس 
رسانه های مختلف ادامه داشت و در این بین کارشناسان اقتصادی و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی نیز وارد میدان شدند و نظرات خود را در تایید و رد 
افزایش مزد ٩٩ بیان کردند. نمایندگان کارفرمایی معتقد بودند مصوبه شورای 
عالی کار قانونی و لازم الاجراست و از سوی دیگر نمایندگان کارگری معتقدند 
در این مصوبه مفاد ماده 4١ قانون کار که بر تعیین دستمزد براساس نرخ تورم و 

هزینه زندگی کارگران است لحاظ نشده است. 
بازنگری  برای  مذاکرات  موضوع  این  در  ذینفعان  انتقادها،  گرفتن  بالا  با 
دستمزد ٩٩ را شروع کردند و جلساتی در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

برای رسیدن اجماع شروع شده است.
طبق سال های گذشته وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باید بخشنامه 
دستمزد را پس از پایان جلسه شورای عالی کار و تعیین دستمزد ابلاغ می کرد؛ 
اینکه تاکنون اقدامی در این خصوص انجام نشده، پیش بینی  به  با توجه 
می شود مصوبه مزد ٩٩ دستخوش تغییراتی شود.پیش بینی می شود این 

بازنگری تا پایان فروردین ماه اعلام شود.

مناقشه ادامه دار دستمزد کارگران در سال جدید؛ 

چه کسی از افزایش دستمزد سود می برد؟

 بازار مسکن در نخستین ماه از سال با کاهش شدید 
معاملات و ثبات قیمت ها همراه بود؛ با این حال افزایش 
قیمت ارز و طلا به عنوان بازارهای اثر گذار نگرانی از 
انتظار افزایش قیمت  خانه را در ماه های آینده و بیشتر از 

نرخ تورم افزایش داده است. 
از اسفند سال گذشته و همزمان با شیوع ویروس کرونا 
خبری از مشتری در بنگاه های املاک نیست و خلوتی 
ناشی از احتمال سرایت بیماری سراغ بازار مسکن هم 
رفته است؛ اسفند ماه سال گذشته تعداد کل مبایعات 
به ماه قبل خود)بهمن ماه( حدود  ثبت شده نسبت 
30 درصد کاهش یافت و تعداد خرید و فروش مسکن 

در پایتخت را به رقم ۱0 هزار و ۲4۲ مورد معامله رساند.
این رقم در بهمن ماه سال گذشته ۱3 هزار و 550 
معامله بود و متقاضیان مسکن در تلاش برای خرید خانه 
قبل از پایان سال سعی داشتند تا ملک مد نظر خود را با 
نرخ تورم سال گذشته هر چه سریعتر خریداری کنند و 
وارد بازار سال جدید نشوند؛ با این حال معاملات مسکن 
در آخرین ماه سال بی رونق ماند.خبری منفی که به 
رسم الگوی قدیمی در بازار مسکن باید عامل کاهش یا 
حداقل ثبات قیمت ها باشد با این حال آمارهای وزارت 
راه و شهرسازی در اسفند ماه خبر از افزایش قیمت ها 

در پایتخت داشت.
میانگین قیمت مسکن در اسفند ماه سال گذشته به 
۱5 میلیون و 658 هزار تومان رسید و نسبت به ماه قبل 

از خود در هر متر مربع رشد یک میلیون تومانی را تجربه 
کرد.کارشناسان افزایش قیمت ارز و طلا را عامل اصلی 
گرانی مسکن در شرایط رکود و بحران کرونا می دانند 
و معتقدند افزایش قیمت مسکن ناشی از شک های 

اقتصادی به عاملی خارج از بازار مسکن متصل است.
همزمان با شیوع ویروس کرونا و نگرانی ها از اقتصاد 
جهانی، قیمت ها در بازار دلار و طلا در ایران هم افزایش 
یافت و به عاملی برای تقویت جو روانی در بازار مسکن 
تبدیل شد. در همین راستا یک مشاور املاکی در غرب 

پایتخت در گفت و گویی از کاهش مراجعات مردم به 
دفاتر املاک برای خرید و فروش ملک خبر داد و گفت: 
در دو ماه خرید تنها ۲ معامله خرید و فروش داشتیم و 
فعلا کسی برای خرید ملک مراجعه نمی کند که منجر 
به کاهش انعقاد قرارداد حضوری در دفاتر املاک شده 
است. وی در خصوص وضعیت قیمت آپارتمان نوساز در 
تهران، گفت: اکنون بسیاری از فروشندگان ملک خود را 
نگه داشتند تا بعد از پایان بحران کرونا آن را برای  فروش 
عرضه کنند و پیش بینی آنها احتمال افزایش قیمت ها 

در ماه های آینده است، با این حال مشتری هایی که به 
بنگاههای املاک مراجعه می کنند معمولا نصف مبلغ 
پیشنهادی مالکان نقدینگی دارند و تقاضای پرداخت 
هزینه ملک با چک های مدت دار را دارند که ناشی از 
عدم قدرت خرید مردم است. این مشاور املاکی با بیان 
اینکه به چشم ما بسیاری از خریداران واقعی مسکن 
سال  در  را  مالکان  پیشنهادی  نرخ های  قبول  امکان 
گذشته نداشتند، گفت: وضعیت در سال جاری هم 
تغییری نخواهد کرد. البته بازار مسکن هنوز داغ نشده 
وضعیت  املاک  بنگاه های  تعطیلی  دلیل  به  و  است 
روشنی از قیمت ها وجود ندارد؛ ترجیح ما این است که 
با عادی شدن شرایط شاهد افزایش رونق در بازار مسکن 

باشیم و نرخ ها بیش از این افزایش نیابد.
این واسطه ملکی، بازار مسکن در فرودین ماه را بدون 
مشتری و کم رونق تر از اسفند ماه توصیف کرد و درعین 
حال، گفت:نرخ ها در فضای مجازی مثل سال گذشته 
است و ما نیز از اردیبشهت ماه که اجازه فعالیت خواهیم 
باخبر  ها  قیمت  واقعی  وضعیت  از  می توانیم  داشت 
شویم؛ انتطار این است که قیمت مسکن مناسب با نرخ 
تورم و نه مناسب با قیمت ارز و طلا افزایش یابد؛ اکنون 
کاهش معاملات در سطح پایتخت به بیش از 40 درصد 
بنگاه های  تعطیلی  آن  دلیل  عمده  که  است  رسیده 
اقتصادی و کسب و کارهای مربوط به صنعت ساختمان 

و نبود چشم انداز روشن از وضعیت قیمت ملک است.

پیشبینیکاهش۴۰درصدیمعاملاتمسکن

اقتصادی

به  کشور  ملی  امنیت  امروز  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  مقام  قائم 
امنیت غذایی گره خورده است، این در حالی است که امروز امنیت غذایی همه 
کشورهای دنیا، همان امنیت ملی آنها است؛ پس باید تولید داخلی افزایش یابد و 

وابستگی به واردات کم شود. 
»حسین مدرس خیابانی« در جلسه ستاد تنظیم بازار که به منظور بررسی و 
تصمیم گیری در خصوص برنامه های تامین کالاهای مورد نیاز بازار در ماه مبارک 
رمضان برگزار شد، گفت: امسال دو مناسبت عید و ماه رمضان پشت سر هم قرار 
گرفته اند و در این میان، شیوع ویروس کرونا نیز رخ داده که مجموعه ای از نقاط 
قوت و ضعف را برای کشور فراهم آورده است.  قائم مقام وزیر صنعت، معدن و 
تجارت افزود: نقطه قوت نزدیکی زمانی شب عید با ایام ماه مبارک رمضان، اتصال 
و تداوم برنامه های تنظیم بازار شب عید برای ایام ماه مبارک رمضان است؛ این در 
حالی است که ممکن است جای تجدیدقوا و امور توسعه ای بازار برای ماه مبارک 
رمضان نداشته باشیم.  وی تصریح کرد: مردم در چنین مناسبت هایی همچون 

را که طی  بازار  تنظیم  کارایی ستاد  اندازه گیری  مبارک رمضان، شاخص  ماه 
ماههای گذشته، نقش مهمی در آرامش بازار داشته است را مدیریت بسیار مناسب 
بازار در ایام ماه مبارک رمضان می دانند؛ بنابراین در این حوزه نیز، باید تمام توان را 
به میان آورد تا همان اقداماتی که باعث شد آرامش نسبی در ایام پایانی سال و شب 
عید و نیز ایام شیوع ویروس کرونا حاکم شود، در ماه مبارک رمضان نیز ادامه یابد.  
مدرس خیابانی درباره تفاوت میان تنظیم بازار شب عید با ایام ماه مبارک رمضان 
گفت: با توجه به وضعیت شیوع کرونا و محدودیت در برخی کسب و کارها، باید 
شرایط را به نحوی پیش برد که بتوان فروش اینترنتی خرما، زولبیا و بامیه، آش 
و حلیم صورت گیرد.  مدرس خیابانی حساسیت تصمیم گیری تنظیم بازار را 
بالا دانست و افزود: این در حالی است که متغیرهای کلان اقتصادی از جمله 
ارز، تورم و دستمزد تغییراتی داشته  که باید به همه این ها، فضای تحریمی را هم 
اضافه کرد.  قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: شیوع ویروس کرونا 
نیز مزید بر علت است؛ ضمن اینکه کشور با محدودیت منابع ارزی مواجه بوده و 

در عین حال محدودیت منابع ریالی نیز باید به این عوامل اضافه شود. بنابراین 
تصمیم گیری در این حوزه، کار ستاد تنظیم بازار را به شدت سخت کرده است.  
وی با تاکید بر ضرورت حمایت از مصرف کنندگان گفت باید تلاش کنیم در این 
شرایط سخت معیشتی، به موقع نیازهای مردم را تامین کنیم. از سوی دیگر باید 
اتفاقات خوبی در حوزه تولید رخ دهد و نه تنها تولید متوقف و کند نشود، بلکه 
رشد را هم تجربه کند.  این مقام مسوول بر لزوم حفظ منافع ملی تاکید کرد و 
گفت: ستاد تنظیم بازار باید تصمیمات جامع الاطرافی را بگیرد تا هیچ یک از این 
متغیرها، اثرات خیلی زیادی بر معیشت مردم نداشته باشد، پس نیاز به همدلی 

مضاعف تری داریم و همه باید نگاه بخشی را کنار بگذاریم.
مدرس خیابانی معتقد است که امروز امنیت ملی کشور به امنیت غذایی گره 
خورده، این در حالی است که امروز امنیت غذایی همه کشورهای دنیا همان 
امنیت ملی آنها است؛ پس باید تولید داخلی افزایش یابد و وابستگی به واردات 

کم شود.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت :

کالاهایموردنیازدرماهمبارکرمضانتامینشدهاست
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قطری ها می خواستند او را به بارسلونا ببرند 

آراتحسینیدرآکادمیلیورپولچهمیکند؟

آرات حسینی این روزها در آکادمی لیورپول تمرین می کند و پدرش رویاهای 
بزرگی را برای آینده او در اروپا متصور است.

آرات حسینی، پسر نابغه ایرانی که در همان سن خردسالی به یک چهره مشهور 
تبدیل شد، این روزها به همراه پدرش در لیورپول به سر می برد. آرات که الان 6 
ساله است، به واسطه انجام حرکت فوق العاده ورزشی در اینستاگرام شهرت پیدا 

کرد، اما با تمرینات زیادی که داشت، در فوتبال هم به یک نابغه تبدیل شد.
او به آکادمی لیورپول راه پیدا کرده، اما سن پایین آرات و قوانین سفت و سخت 
فیفا در زمینه منع باشگاهها از عقد قرارداد با بازیکنان در سنین کم باعث شده تا 

فعلا این پسر ایرانی و پدرش در حال بررسی پیشنهادات از سراسر اروپا باشند.
پدر آرات فعلا نمی تواند درباره آینده پسرش که به عنوان یک نابغه بین المللی 
نامش در اروپا هم بر سر زبان ها افتاده پیش بینی دقیقی داشته باشد، اما او 

مطمئن است در آینده آرات را در یکی از باشگاههای بزرگ اروپایی خواهیم دید.
محمد حسینی، پدر آرات در گفت و گویی با  "ورزش سه" آخرین وضعیت این 

نابغه ایرانی را در کشور انگلیس تشریح می کند.
آرات فعلا در آکادمی لیورپول تمرین می کند

ما در لیورپول هستیم و قصدی هم برای بازگشت به ایران نداریم. البته برای 
تعطیلات می خواستیم چند هفته ای به ایران بیاییم که به خاطر لغو شدن پروازها 
و شرایطی که در تمام دنیا به واسطه شیوع ویروس کرونا حاکم است، میسر نشد. 
آرات در آکادمی لیورپول تمرین می کند، اما به خاطر موانعی که باشگاهها در 
عقد قرارداد حرفه ای با بازیکنان در سن پایین دارند، فعلا لیورپول نمی تواند 
رسما آرات را جذب کند. در سال های اخیر دیدیم که باشگاههای بزرگی همچون 
منچسترسیتی هم از سوی فیفا به خاطر زیر پا گذاشتن همین قوانین حرفه ای 

نقره داغ شدند. 
از آرسنال و منچستریونایتد هم پیشنهاد داشتیم

یکی از سران باشگاه لیورپول بازی آرات و استعداد او را که دید، کاملا تعجب کرد 
و گفت این بچه در این سن و سال چگونه می تواند این کارها را بکند. بعد از آن 
مقدمات کار فراهم شد تا آرات به آکادمی لیورپول راه پیدا کند. ما فعلا منتظر اتفاق 
های بعدی هستیم چون آرات طرفدارهای زیادی در بین باشگاههای انگلیسی 
پیدا کرده است. حتی باشگاه آرسنال از ما دعوت کرد که حداقل برای 3، 4 ماه 
آرات را به آنجا ببریم. حتی یک روز ما به آکادمی منچستریونایتد رفتیم. لیورپولی 
ها خیلی برایشان مهم است که آرات را نگه دارند چون از استعداد او باخبر هستند. 
بعد از رفتن ما به منچستر یکی از نمایندگان باشگاه لیورپول به خانه ما آمد و گفت 

که به ما اعتماد کنید و همین جا بمانید.
کسی که ما را به انگلیس آورد، گفت قرارداد ۱۲ ساله ببندیم!

شخصی که باعث آمدن ما به انگلیس شد و هزینه های ما را می داد، به یک 
باره گفت باید قرارداد ۱۲ ساله امضا کنیم. طبق قول و قرار قبلی می خواستیم 
قرارداد 3 ساله ببندیم، اما او گفت برای من قرارداد 3 ساله ارزشی ندارد. من هم 
با قرارداد ۱۲ ساله مخالفت کردم چون پیش خودم گفتم آرات چند سال دیگر که 
بزرگ می شود، بگوید چرا این کار را کردی. پیشنهادات زیادی اینجا از مدیربرنامه 
های مختلف دریافت کردیم که همه به فکر قراردادهای بلندمدت هستند. آن ها 
می خواهند در اولین قرارداد حرفه ای آرات که شاید ۱0 سال دیگر امضا شود، 

شریک باشند.
نمی خواهم آرات برای انگلیس یا اسپانیا بازی کند

خود آرات بارسلونا را دوست دارد. قطری ها از مدت ها قبل که ما در ایران بودیم، 
وکلای گردن کلفت فرستادند و بعد از مذاکره با ما تلاش کردند آرات را به بارسلونا 
ببرند، اما موفق نشدند چون منع قانونی داشت. فیفا در سایت خودش چندی 
پیش از آرات به عنوان یک پسر 5 ساله بابلی نام برد که پا جای مسی می گذارد. به 
خاطر همین آرات کاملا شناخته شده و هر باشگاهی روی آن دست بگذارد، کاملا 
زیر ذره بین است. ما شهروند ایران هستیم و قصد هم نداریم تابعیت کشور دیگری 
را بگیریم، به خاطر همین کار ما سخت تر هم می شود. من نمی خواهم آرات در 

آینده برای انگلیس یا اسپانیا بازی کند.
لیورپول عکس با آرات را ممنوع کرده

ما ویزای تحصیلی گرفتیم و با این مجوز در انگلیس هستیم؛ وگرنه به خاطر 
قرارداد فوتبالی نمی توانستیم اینجا باشیم. لیورپول هم که الان آرات را در آکادمی 
خودش جذب کرده، گفته هیچ کس حق عکس گرفتن با این بچه را ندارد. حتی 
چند نفر را مامور کردند تا حواسشان باشد کسی با آرات عکسی نگیرد تا برایشان 
دردسر نشود. اگر آرات چهره شناخته شده ای نبود، شاید این دردسرها نداشتیم، 

اما به خاطر بازتاب فضای مجازی آرات کاملا یک چهره بین المللی شده است.
نایک و آدیداس به خاطر تحریم ها سمت ما نمی آیند

آرات الان 6 ساله است و ما با افراد زیادی برای آینده او مشورت کردیم. حتی 
محمودرضا فاضلی که مدیربرنامه خیلی از فوتبالیست های بزرگی ایرانی بوده و 
هست، ما را راهنمایی کرد. به برگشتن اصلا فکر نمی کنیم. اینجا همه چیز برای 
پیشرفت آرات فراهم است، اما برخی موانع قانونی وجود دارد. بعد از تعریف و 
تمجید فیفا تمام نگاهها روی آرات زوم است. نایک و آدیداس به خاطر تحریم ها 
نمی توانند با آرات قرارداد امضا کنند، اما مطمئن باشید روزی می رسد که آن 
ها برای قرارداد بستن با آرات حسینی رقابت خواهند کرد. آن روز خیلی هم دیر 

نیست.
 صحبت از تزریق استروئید مسخره است

شایعات و صحبت های اینچنینی که پدر آرات به او استروئید تزریق می کند، از 
چند سال قبل زیاد بود. آرات تست های زیادی در ایران داده و این جا هم تست 
های زیادی از او گرفته شده. این شایعات مسخره است و نمی خواهم به آن ها 
فکر کنم یا درباره اش حرف بزنم. تمرکز ما روی آینده آرات است و به این مسائل 

فکر نمی کنیم.

باشگاه زنیت:

آزمونبهاینراحتیفروشینیست
 مدیر ورزشی باشگاه زنیت گفت: مدیرعامل باشگاه حتی حاضر به فروش 

بازیکنانی کم اهمیت تر از »سردار آزمون« با وجود پیشنهادهای رسیده، نیست. 
این روزها شایعات زیادی پیرامون آینده »سردار آزمون« در رسانه های مختلف 
شنیده می شود. علاقه ناپولی به این ستاره ایرانی باشگاه زنیت سنت پترزبورگ 

روسیه بر کسی پوشیده نیست.
 با این حال باشگاه روسی نیز به خوبی می داند که چطور باید از مهاجم گلزن 
خود حمایت کند و نشان دهد که راضی به فروش او نیست؛ حداقل به این راحتی.

»خاویر زابالتا« مدیر ورزشی باشگاه زنیت اظهار داشت: مدیرعامل باشگاه زنیت 
حتی حاضر به فروش بازیکنانی کم اهمیت تر از سردار آزمون با وجود پیشنهادهای 

رسیده، نیست.
 باشگاه زنیت در دوره شیوع جهانی ویروس کرونا از نظر اقتصادی آسیب ندیده 

است و سیاستی برای فروش بازیکنانش ندارد.
وی در ادامه افزود: درباره پیشنهاد ناپولی برای جذب سردار آزمون اخبار رسانه ها 
را خوانده ایم، اما هیچ اتفاق رسمی رخ نداده است. باید تأکید کنم برنامه ای برای 
فروش این بازیکن در تابستان ۲0۲0 نداریم، زیرا سردار آزمون یکی از بازیکنان 

مهم و ارزشمند زنیت است.

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش تاکید کرد: برای پیشبرد 
کار هفته ای یک بار جلسه خواهیم داشت تا بتوانیم امسال خصوصی سازی 
پرسپولیس و استقلال را به نتیجه برسانیم. در این مورد عزم جدی در وزارت ورزش 
وجود دارد چون اعتقاد داریم دولت نباید باشگاه داری کند. این اعتقاد هم آنطور 

که برخی دوستان گفته اند، تبلیغاتی نیست.
مهدی علی نژاد در گفتگویی به پرسش های مطرح در مورد انتخابات فدراسیون 
فوتبال و روند اصلاح اساسنامه آن، هیات مدیره دو باشگاه پرسپولیس و استقلال و 

همچنین روند خصوصی سازی این دو باشگاه در سال جاری پاسخ داد.
پیگیرِ اصلاح زودتر اساسنامه فدراسیون فوتبال هستیم

وی با یادآوری اینکه کمیته تعیین مقررات در فدراسیون فوتبال پیگیر اصلاح 
اساسنامه این فدارسیون است، گفت: بر اساس زمان بندی تعیین شده، اصلاحات 
صورت گرفته در اساسنامه باید موصوبه هیات رئیسه فدراسیون را بگیرد تا بر اساس 

آن فرآیند انتخابات که فیفا هم به دنبال آن است، اجرا شود.
وی با یادآوری اینکه فرآیند اصلاح اساسنامه به طور کامل در اختیار فدراسیون 
فوتبال است، مجدد بر این مسئله که وزارت ورزش دخالتی در این زمینه نخواهد 
داشت، تاکید کرد و یادآور شد: البته در عین حال وزارت ورزش این موضوع را 

پیگیری خواهد کرد که فرآیند اصلاح اساسنامه زودتر به نتیجه برسد. البته مطلع 
هستیم که برای این کار زمان مشخصی تعیین شده است. در واقع پیگیر هستیم 

که موضوع در همین بازه زمانی به نتیجه برسد.
مخالفت با استعفای اعضای هیات مدیره استقلال 

وضعیت هیات مدیره باشگاه استقلال که به خاطر کناره گیری رسمی علی فتح 
الله زاده و بعد از آن اعلام استعفای کامران منزودی و اسماعیل خلیل زاده وضعیت 
نابسامانی دارد و لزوم تقویت آن دیگر موضوعی بود که معاون توسعه ورزش قهرمانی 

و حرفه ای وزارت ورزش در واکنش به مطرح شدن آن توضیح لازم را ارائه کرد.
وی تصریح کرد: انتخاب و آغاز به کار  مدیرعامل اهمیت داشت که در مورد 
استقلال انجام شده است. در مورد ترکیب هیات مدیره هم نیاز است با اضافه شدن 
نفراتی، ترمیم لازم صورت بگیرد.  البته با استعفاهای مطرح شده هم مخالفت شده 
است. فعلا هم باشگاه استقلال با این هیات مدیره و ترکیبی که در اختیار دارد، 
کارش را انجام می دهد، مهم این است که در روند اداری باشگاه و خروجی های 

آن مشکلی ایجاد نشده است.
عجله ای در ترمیم هیات مدیره آبی ها نیست

علی نژاد در واکنش به این مسئله که »حتما باید مشکل اساسی ایجاد شود تا 

برای تکمیل ترکیب هیات مدیره اقدام لازم صورت بگیرد؟«، گفت: ترمیم هیات 
مدیره و کامل شدن آن طبیعی است اما شرایط فعلی هم غیرقانونی نیست. اصلا 
لزومی ندارد وقتی امروز مدیری استعفا می دهد همین فراد برای او جایگزین 

انتخاب و معرفی شود.
دلیل مخالفت وزارت ورزش

این معاون وزیر ورزش همچنین در مورد مخالفت وزارت ورزش با استعفاهای 
اخیر دو عضو هیات مدیره باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: شاید تصور آنها بر 
این بود که نمی توانند برای مجموعه مفید باشند و افراد دیگر می توانند کارآیی 
بهتری داشته باشند. جمع بندی وزارت ورزش اما این نبود. در هر صورت مخالفت 

استعفاهای صورت گرفته بودیم و آن را اعلام هم کردیم.
رسول پناه یکی از گزینه های مدیرعاملی پرسپولیس است

وی همچنین در مورد باشگاه پرسپولیس که فعلا با سرپرستی رسول پناه مدیریت 
می شود و انتخاب گزینه قطعی مدیرعاملی برای آن گفت: از پرسپولیس هم غافل 
نیستیم. رسیدگی به وضعیت هیات مدیره این باشگاه و به خصوص مدیرعامل آن 
هم در برنامه است. قاعدتا یکی از گزینه های مدیرعاملی خودِ رسول پناه است 
اما قاعدتا به گزینه های دیگر هم فکر می شود. البته منظور این نیست که وزارت 
ورزش برای مدیریت پرسپولیس گزینه دارد. روند کلی اینگونه است که گزینه های 
موردنظر ارزیابی می شوند. در هر صورت در مورد مدیریت پرسپولیس هم بررسی 

های لازم صورت می گیرد تا بهتری انتخاب انجام شود.
امیدواریم خصوصی سازی سرخابی ها امسال به نتیجه برسد

معاون وزیر ورزش همچنین در مورد روند خصوصی سازی دو باشگاه پرسپولیس 
و استقلال و پیگیری روند آن در سال جاری گفت: هفته گذشته در این زمینه 
نشست خوبی با حضور وزرای ورزش و اقتصاد همراه با مسئولان سازمان خصوصی 
سازی برگزار شد. امید زیادی داریم که طی سال جاری خصوصی سازی دو باشگاه 

به نتیجه برسد.
دلیل تاخیر در واگذاری

»البته این اولین بار نیست که در ابتدای یک سال واگذاری سرخابی ها موردتاکید 
قرار می گیرد اگرچه در پایان هیچ سالی هم موضوع نتیجه بخش نبوده است«، 
علی نژاد در واکنش به این موضوع مطرح توسط خبرنگار مهر گفت: بعضا کنترل 
شرایطی که ایجاد می شود در اختیار تصمیم گیرندگان نیست. سه ماه پیش چه 
کسی می توانست تصور کند که شیوع یک ویروس، تمام فعالیت های جهان را لغو 
می کند؟! ایران هم از این حوادث غیرقابل پیش بینی که بر روند کارها و تصمیمات 
تاثیر می گذارد، مستثنی نیست. وی در این رابطه ادامه داد: در رابطه با واگذاری 
دو باشگاه پرسپولیس و استقلال اقدامات خوبی داشته ایم و گام های موثری هم 
برداشه ایم. حساب ها و دارایی های دو باشگاه بررسی شد، مجامع آنها برگزار شد و 
تقریبا به انتهای فرآیند رسیدیم. البته اقدامات باقی مانده در وزارت ورزش داریم اما 

بخشی از کار هم در اختیار سازمان خصوصی سازی است.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش تاکید کرد: برای پیشبرد 
کار هفته ای یک بار جلسه خواهیم داشت تا بتوانیم امسال خصوصی سازی 
پرسپولیس و استقلال را به نتیجه برسانیم. در این مورد عزم جدی در وزارت ورزش 
وجود دارد چون اعتقاد داریم دولت نباید باشگاه داری کند. این اعتقاد هم آنطور 

که برخی دوستان گفته اند، تبلیغات نیست.

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش :

واگذاری پرسپولیس و استقلال تبلیغاتی نیست

هافبک عراقی پرسپولیس در جدیدترین مصاحبه خود 
گفت: پیشنهادیی از امارات، عربستان و اروپا دارم که باید 

بررسی کنم. 
 عمر قحطان، خبرنگار عراقی شبکه »الکاس« قطر در لایو 
اینستاگرامش با بشار رسن، هافبک عراقی پرسپولیس گفت 

و گویی داشت.
رسن درباره کرونا در ایران عنوان کرد: بحث کرونا تنها در 
ایران نیست بلکه تمام دنیا از عراق تا اروپا درگیر این ویروس 
هستند. تنها راه برای رهایی از این بحران در خانه ماندن 

است.
کرونا  ایام  در  دستمزدها  کاهش  درباره  عراقی  هافبک 
گفت: درباره دستمزدها باید بگویم فیفا مجوزی به باشگاه ها 
داده تا دستمزدها را تا 70 درصد کاهش دهند؛ اما وضعیت 
ما در پرسپولیس متفاوت است. بسیاری از دستمزدها دیر 
پرداخت می شود ولی باشگاه می تواند با توافق دستمزدها 
را در این ایام کاهش دهد. در نتیجه باشگاه با مذاکره با هر 
بازیکن بنا به موافقت آن بازیکن، درصدی متفاوت را در این 

ایام کاهش می دهد.
رسن درباره اینکه می توانست بعد از 6 ماه عدم پرداخت 
مطالباتش قراردادش را فسخ کند،گفت: مدیران پرسپولیس 
با  بازیکن  که رسن  کنند  اعلام می  ها  رسانه  در  همیشه 

اخلاقی است و وعده هایی می دهند؛ اما باید صادق باشیم. 
من هم مثل تمام فوتبالیست های دیگر، یک بازیکن حرفه 

ای هستم و مدیر برنامه دارم.

وی افزود: نمی توانم با وعده و تعارف در اینجا بازی کنم. 
باید دستمزد بازیکنان به صورت منظم و درست پرداخت 
شود. اکنون از عربستان، امارات و اروپا پیشنهاد دارم. باید 

بررسی های لازم را انجام دهم تا تصمیم گیری کنم.
هافبک عراقی درباره باشگاه های ایران گفت: پرسپولیس 
از لحاظ هواداری در صدر باشگاه های ایران قرار دارد. این 
باشگاه بازیکنان بزرگی در تاریخش مثل علی دایی و علی 
کریمی دارد. استقلال دومین باشگاه پرطرفدار است. از 
لحاظ افتخارات بین المللی )آسیا(، استقلال از همه باشگاه 
سپاهان  بقیه.  از  تر  قدیمی  و  پرافتخارترست  ایران  های 

اصفهان هم از پرهوادارترین تیم های ایران است.
رسن درباره نتایج تیم ملی عراق در انتخابی جام جهانی 
۲0۲۲، گفت: با نگاه به نتایج به دست آمده بوسیله کاتانچ 
در انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ متوجه می شوید موفق بوده 
است. تا اینجای رقابت ها با وجود تیم های قدرتمندی مثل 
ایران، صدرنشین هستیم. جایگاه من هم در تیم ملی خوب 

است و هرچه در توان داشتم، برای تیم ملی گذاشتم.
وی افزود: بسیاری انتقاد می کنند که عراق خوب بازی 
نمی کند اما در آخر مهمتر از همه رسیدن به جام جهانی 
و کسب نتایج است. تا اینجا، تیم ملی نتایج خوبی گرفته و 

رضایت بخش بوده است.
وی درباره الگوهایش گفت: در فوتبال عراق، نشات اکرم 
الگوی من است. در فوتبال جهان زیدان الگویم است. رئالی 

هستم و این تیم را دوست دارم.

رسن هافبک عراقی پرسپولیس: 

نمیتوانمباوعدهوتعارفدرپرسپولیسبازیکنم

 پیشکسوت فوتبال ایران با تاکید بر اینکه نباید برای 
استقلال  مشکل  گفت:  کرد،  عجله  برتر  لیگ  شروع 
ریشه ای است و صرفا با تغییر مدیرعامل این مشکلات حل 

و فصل نخواهد شد. 
علی چینی  اظهار داشت: امیدوارم تغییراتی که اخیراً 
در کادر مدیریتی استقلال ایجاد شده مفید باشد. اما این 
باشگاه مشکلاتی ریشه ای دارد و تنها با تغییر مدیرعامل 
این مشکلات حل نمی شود. برای حل اساسی مشکلات 
این باشگاه باید اقدامات اساسی انجام داد اما به اعتقاد 

من بهترین و سریع ترین کار برای حل مشکلات این تیم 
واگذاری به بخش خصوصی است.

وی اضافه کرد: سعادتمند از مدیران باتجربه در ورزش 
است اما مدیریت در استقلال با هرکجای دیگر تفاوت دارد 
و تجربه خاص خودش را می خواهد. من امیدوارم ایشان 
این وظیفه خطیری که بر عهده گرفته است را با موفقیت 

پشت سر بگذارد.
مربی پیشین آبی پوشان در خصوص ادامه برگزاری لیگ 
خصوص  این  در  نمی شود  الان  واقعاً  داشت:  بیان  برتر 

و  روزها  و دید در  باید صبر کرد  تصمیم درستی گرفت. 
هفته های آینده ویروس کرونا چه وضعیتی خواهد داشت. 
معتقدم اگر واقعاً شرایط ادامه مسابقات فراهم باشد باید 
لیگ را ادامه داد. اما نه به هر قیمتی به خصوص به قیمت 

به خطر انداختن جان ورزشکاران و هواداران.
پیشکسوت آبی پوشان گفت: فوتبال ورزشی است که 
در آن نمی توان فاصله را رعایت کرد. این ویژگی و خاصیت 
این ورزش است و حتی تمرین آن هم خطرناک است. 
دنیا با این مشکل مواجه است و تنها به کشور ما خلاصه 

نمی شود. چینی خاطرنشان ساخت: آنچه مسلم است 
مسئولان ما نباید در تصمیم گیری برای لیگ عجولانه 
اقدام کنند. کشورهایی هستند که قطعاً در فوتبال از ما 
جلوتر هستند و می توان تحمل کرد و دید که این کشورها 
در آینده چه خواهند کرد. حتی می توانیم صبر کنیم و 
ببینیم شاید فیفا در این خصوص یک تصمیم واحد برای 
در  عجولانه ای  تصمیم  امیدوارم  بگیرد.  کشورها  همه 
این خصوص گرفته نشود که موجب اعتراض بسیاری از 

باشگاه ها را فراهم کند.

علی چینی  :

مشکلاستقلالبایدریشهایحلشود

ورزشی

پس از کناره گیری حسن رنگرز از مدیریت فنی تیم ملی کشتی فرنگی، حالا 
متولیان فدراسیون در آستانه انتخاب سخت و حساسی برای معرفی جانشین وی قرار 
گرفته اند. چندی پیش حسن رنگرز با دریافت حکمی از سوی وزیر ورزش به عنوان 
سرپرست دفتر توسعه آموزش های پایه و استعدادیابی وزارت ورزش و جوانان منصوب 
شد. بدین ترتیب وی از مسئولیت سخنگویی فدراسیون کشتی و مدیر فنی تیم ملی 
کشتی فرنگی کناره گیری کرد تا در پست جدید خود در سیستم مدیریتی وزارت 
ورزش ایفای نقش کند. کمی بعد از کناره گیری رنگرز، فدراسیون کشتی وارد عمل 
شد و محمد ابراهیم امامی، داور المپیکی و رئیس پیشین کمیته داوران فدراسیون را به 
عنوان سخنگوی جدید منصوب کرد. انتصابی که می توان آنرا با توجه به خصوصیات 
اخلاقی امامی و تجارب بالای او در سیستم اجرایی فدراسیون، بسیار معقول و منطقی 
دانست. اما بخش دیگری از وظایف حسن رنگرز که همان مدیریت فنی در تیم ملی 
کشتی فرنگی است، همچنان بلاتکلیف باقی مانده و فدراسیون کشتی همچنان به 
دنبال انتخاب بهترین گزینه برای این مسئولیت حساس و تاثیرگذار است. حساس 
از آن جهت که مدیر فنی جدید تیم ملی باید در تیمی مدیریت کند که سرمربیگری 

آن بر عهده محمد بنا است و طبیعتا صفر تا صد اوضاع و احوال تیم ملی زیر نظر  این 
سرمربی قرار خواهد داشت. پیش از این رنگرز با توجه به توان و دانش بالای مدیریتی و 
تجربه همکاری با محمد بنا به عنوان ملی پوش اسبق و عضو کادر فنی، توانسته بود به 
خوبی در نقش مدیر فنی تیم ملی ایفای نقش کند. اما بی شک کمتر کسی می تواند 
مثل حسن رنگرز در کنار نام بزرگی همچون محمد بنا قرار گیرد و به عنوان مدیر فنی 
تیم ملی به فعالیت بپردازد، اما با مشکل خاصی روبرو نشود. ضمن اینکه رنگرز یکی از 
افراد کارآمد و مورد وثوق محمد بنا محسوب می شد و به گفته و گواه سرمربی و مربیان 
تیم ملی، رفتنش به وزارت ورزش خلاء محسوسی را در کشتی بوجود خواهد آورد. هر 
چند تاکنون گزینه های متعددی به عنوان جانشین حسن رنگرز در کادر فنی تیم ملی 
کشتی فرنگی مطرح شده اما فدراسیون کشتی در آستانه انتخاب حساس و مهمی 
قرار دارد که هر اشتباهی در این انتخاب می تواند حواشی مختلفی را در تیم ملی ایجاد 
کند. کمااینکه تیم ملی کشتی فرنگی در سالهای قبل نیز بارها چنین حواشی را تجربه 
کرده و یادمان هست که در آن زمان هم اختلافات سرمربی و مدیر فنی تیم ملی باعث 

مشکلات مختلفی شده بود.

با وجود اختیارات محمد بنا؛

چهکسیمدیرفنیتیمملیکشتیفرنگیمیشود؟
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سرنوشت پرونده شهردار سابق تهران چه می شود؟

آزادییاحبسکدامیکدرانتظارنجفی
پرونده محمدعلی نجفی، شهردار 
پیشین تهران دوباره به دادگاه بازگشت 
تا قاضی درباره آن تصمیم گیری کند. 
اتفاقی که در هفته جاری افتاد نشان 
می دهند هنوز سرنوشت این متهم به 

قتل نامشخص است.
از مهرماه که آخرین اقدام قضایی 
انجام  استاد  میترا  قتل  پرونده  روی 
شد و مجددا پس از مرور و بازسازی 
قتل توسط محمدعلی نجفی، دادگاه 
کیفری یک استان، رای بر محکومیت 
مجدد محمدعلی نجفی به قتل عمد 
داد تا فروردین ماه امسال، خبر تازه 
ای از این پرونده نبود. یعنی آنقدر سیر حوادث بین المللی و ملی در 6 ماهه اخیر 
سریع بود که دیگر کسی خیلی به یادش نمی آمد نجفی به دلیل گذشت اولیای دم 
از قصاص و فقط از جنبه عمومی جرم قتل، دوباره محکوم به زندان ۱0 ساله و برای 
حمل سلاح غیرمجاز ۲ سال زندان گرفته بود و چون در جمع مجازاتها، مجازات 
اشد قابل اجراست، او به زندان معرفی شد تا نتیجه اعتراض وکیلش به رای صادر 
شده، مشخص شود. با رفتن دوباره نجفی به زندان، قضاوت های چندماهه افکار 

عمومی درباره این قتل و پرونده شهردار اسبق تهران هم فروکش کرد.
واقعیت این است از مهرماه به بعد، رویدادهای فراوان و تکان دهنده یکی پس 
از دیگری ایران را تکان داد، از ترور سردار شهید سلیمانی توسط آمریکایی ها 
در عراق تا موشک باران عین الاسد، تشییع پیکر سردار سلیمانی و همراهانش، 
ساقط شدن هواپیمای اوکراینی، گران شدن بنزین و اعتراضات بنزینی پس از آن، 
انتخابات مجلس و این آخری، همه گیری و کشتار بیماری کرونا در جهان و ایران، 
افکار عمومی را در شش ماهه گذشته، به خود مشغول کرد و کمتر کسی به فکر 

پیگیری اعتراض نجفی به حکم زندان سنگین بود.
حتی اخباری مانند آزاد نشدن نجفی در سیل آزادی ۱۱0 هزار نفر از زندانیان با 
جرایم مختلف هم چندان مورد توجه افکار عمومی نبود. گودرزی وکیل او درباره 
آزادنشدن نجفی گفت: من مسئله قرار وثیقه را که از سوی دادگاه برای آقای نجفی 
صادر شده بود، پیگیری و این موضوع را با صراحت مطرح کردم که نجفی در یک 
جمع ۱۱نفره است و یکی از زندانی ها مبتلا به کرونا شده و در بیمارستان بستری 
بوده  و حالا هم دوران قرنطینه را می گذارند. این مسئله بسیار مهمی درباره نجفی 
است و وضعیت را خطرناک می کند؛ چراکه آقای نجفی هم دچار مشکل قلبی و 
بیماری دیابت است و هم اینکه سرطان پروستات دارد. او بیماری های زمینه ای را 
که باعث می شود فرد سریع تر به کرونا مبتلا شود، دارد، اما هنوز مسئله آزادی او 
حل نشده  است. هرچند من این موضوع را به دادگاه کیفری به صورت کتبی اعلام 
کردم، اما مسئله این است که هنوز پرونده از دیوان عالی کشور به دادگاه کیفری 
برنگشته  است. زمانی که پرونده برگردد، از آنجایی که رسیدگی به پرونده دیگر در 
صلاحیت شعبه 9 نیست، بنابراین باید صبر کرد تا پرونده به شعبه هم عرض ارجاع 

داده شود تا درباره آزادی نجفی تصمیم گیری شود.
البته سخنگوی قوه قضاییه نسبت به این اظهارات واکنش نشان داد. اسماعیلی 
درباره دلایل آزاد نشدن نجفی در موج آزادی زندانیان پیش از عید گفت: این ادعا 
که از افرادی که در زندان و به تعبیری در بند و اندرزگاهی که نجفی حضور دارد، 
مبتلا به کرونا هم هستند صحت ندارد. در رابطه با نجفی باید بگویم چون رأی 
محکومیت نجفی قطعی صادر نشده است مشمول مرخصی نمی شود و بعد از 
قطعی شدن رأی صادره در مورد ایشان نسبت به مرخصی این فرد تصمیم گرفته 

می شود و اگر رأی قطعی می شد چه بسا از مرخصی استفاده می کرد.
با وجودی که به نظر می رسد این استدلال هنگامی که حتی پلیس آگاهی، 
متهمان را آزاد کرده، چندان موجه نباشد، ولی بالاخره مرجع تصمیم گیری در این 
مورد یعنی دادسرای تهران، ترجیح داده مسئولیت آزادی نجفی را بر عهده نگیرد 
و اجازه بدهد شعبه هم عرض که وظیفه نهایی رسیدگی به پرونده را دارد مشخص 

شده و درباره آزادی با اخذ تامین مناسب اظهار نظر کند. 
اعتراض به حکم کارگر شد

در ۱0 فروردین ماه امسال، گودرزی، وکیل باسابقه نجفی، به خبرنگاران گفت 
که اعتراض به حکم زندان طولانی مدت نجفی در دیوان عالی کشور پذیرفته شده 
و این حکم نقض شده است. گودرزی توضیح داد: بر اساس گفت وگوی شفاهی 
که با قضات شعبه 4۲ انجام دادم، متوجه شدم استدلال های من و همکارم خانم 
عقبایی، مدنظر آنها قرار گرفته  است. هرچند هنوز رأی صادرشده از سوی دیوان 
عالی کشور به صورت کتبی به ما ابلاغ نشده، اما بر اساس آنچه در سامانه ثنا به ما 
ابلاغ شده است، رأی صادرشده نقض و پرونده به شعبه هم عرض ارسال خواهد 
شد. رأی صادرشده در دادگاه بدوی بر اساس قتل عمدی بود و با توجه به اینکه 
نقصی در پرونده دیده نشده و رأی دیوان بر نقض حکم تأکید دارد، بنابراین قتل 
شبه عمد تشخیص داده  شده  است؛ بااین حال، در خصوص جزئیات آن منتظر 

ابلاغ کتبی رأی هستیم.
او افزود: خوشبختانه با وجود عجله ای که در مرحله دادسرا اتفاق افتاد و قضات 
شعبه 9 دادگاه کیفری استان تهران نیز هرچند برخی ایرادها را برطرف کردند، 
اما در صدور رأی عجله کردند و قبول نکردند همه ایرادها را برطرف کنند، دیوان 
عالی کشور با صبوری این پرونده را بررسی و همه ایرادهایی را که اشاره کرده  بودیم 
و همه گفته های نجفی را با دقت بررسی کرد و به همین دلیل هم شعبه 4۲ دیوان 
عالی کشور که ریاست آن را آقای رازیتی بر عهده دارد، دو بار حکم دادگاه بدوی 

را نقض کرد.
آنطور که گودرزی گفته معنی نقض رای این است که دیوان عالی پرونده را به 
دادگاه کیفری استان و بعد به شعبه جدیدی ارجاع می دهد و پس از آن جلسه 
دادرسی تشکیل و رای را صادر خواهند کرد اگر رای صادره بر مبنای نظر دیوان 
عالی و مناسب باشد، ما به آن اعتراض نمی کنیم اما اگر شعبه جدید هم اصرار به 

قتل عمد کند، مجدداً پرونده به دیوان عالی برمی گردد.
گودرزی گفت: زمانی که دیوان عالی رای را نقض می کند و پرونده را به شعبه هم 
عرض می فرستد یعنی از نظر ماهیتی رای صادره را قبول ندارد این در حالیست 
که شعبه 9 دادگاه، قتل عمد را تایید کرده بود اما اکنون معنایش این است که شبه 
عمد بوده است. در این صورت مجازات سبک، پرداخت دیه و حبس یک تا سه 
سال در نظر گرفته می شود که در صورت رضایت شاکی نسبت به آن هم تخفیفات 

لازم اعمال خواهد شد .
رای اصراری و احتمال آزادی

با توضیحاتی که وکیل نجفی داده و مروری بر قوانین کیفری موجود می توان دو 
احتمال را برای آینده نجفی در نظر گرفت. این که او مجددا در یکی از شعب دادگاه 
کیفری یک استان تهران محاکمه شود قطعی است. در این صورت، قضات دادگاه 
یکی از این دو فرض را در رای خود می توانند وارد کنند. یا رای بر محکومیت نجفی 
به قتل عمد می دهند که در این صورت باز هم او به دلیل جنبه عمومی جرم قتل 
محکوم به تحمل مدت طولانی زندان خواهد شد و در صورتی که قضات، مجددا او 
را به خاطر حمل سلاح غیرمجاز هم محکوم کنند، این رای سنگینتر می شود. در 
این صورت، رای، اصراری است و او طبق ماده 6۱۲ کتاب پنجم تعزیرات که گفته 
»هر کس مرتکب قتل عمد شود و شاکی نداشته یا شاکی داشته، ولی از قصاص 
گذشت کرده باشد و یا به هر علت قصاص نشود در صورتی که اقدام وی موجب 
اخلال در نظم و صیانت و امنیت جامعه یا بیم تجری مرتکب یا دیگران گردد دادگاه 
مرتکب را به حبس از سه تا ده سال محکوم می نماید.« امکان دارد به دست کم 3 
سال و حداکثر ۱0 سال زندان محکوم شود. در صورت باز هم او فرصت اعتراض 
خواهد داشت تا دیوان عالی کشور درباره پرونده وی تصمیم بگیرد که البته این 
فرض، بعید است. فرض دوم آن است که قضات شعبه جدید دادگاه رسیدگی 
کننده، نظر دیوان عالی کشور را لحاظ کند و نجفی را به قتل شبه عمد محکوم 
کند. در این صورت، چون عنصر »قصد و اراده« متهم در وقوع جرم وجود ندارد، او 
با حکم سبک زندان یک تا 3 سال مواجه می شود و چون اولیای دم گذشت کرده 
اند، این گذشت در کیفیت رای دادگاه هم بی اثر نیست و احتمال دارد مجازات او 
تعلیق یا تبدیل شود. به هر جهت با توجه به بازداشت حدود یکساله اخیر نجفی، 

احتمال آزادی قطعی او از زندان بسیار زیاد خواهد بود.

از  ضدکرونایی  حمایتی  تسهیلات  پرداخت  خبر  اعلام  با  دولت  سخنگوی   
اردیبهشت ماه، گفت: مسیر موفقیت ما این است که با افزایش سرمایه اجتماعی و 

اعتماد بهم بر ویروس کرونایی که بر ویروس تحریم نشسته است، غلبه کنیم. 
»علی ربیعی« ظهر روز دوشنبه در نخستین نشست خبری حضوری با خبرنگاران 
در سال 99 در ساختمان ریاست جمهوری، گفت: تمامی سیاست های مقابله با کرونا 
با نظر وزارت بهداشت و کارشناسان سلامت دنبال می شود، هر گونه اتخاذ سیاست 
در بازگشایی ها، رفع محدودیت ها مبتنی بر دیدگاه کارشناسی و نظر نهایی مسوولان 

سلامت است.
سخنگوی دولت ادامه داد: خوشبختانه کارشناسان ما در حوزه سلامت، کارشناسان 
و  صنفی  تشکل های  ذی ربط  های  اتاق  همکاری  با  امروز  کار  محیط  بهداشت  در 

اقتصادی و تولیدی در کنار هم انبوهی از پروتکل های بهداشتی را تولید کردند.
ربیعی افزود: ما از این پس کار در کارخانه ها، صنوف و حتی شیوه کار در ادارات 
همکاری،  نیازمند  که  است  امری  این  گذاشت  خواهیم  پروتکل ها  بر  مبتنی  را 

آموزش پذیری،  نظارت و کنترل دستگاه های بازرسی ماست.
وی گفت: این پروتکل ها در اختیار اسناد مختلف قرار گرفته است؛ فکر می کنیم 
موفقیت این سیاست ها در گرو همکاری کامل واحدهای صنفی با این پروتکل ها است.
ربیعی ادامه داد: همکاری کامل و رعایت شهروندان لازمه دنبال کردن سیاست حفظ 
جان و سلامت و در کنار آن حفظ جان و معیشت مردم است، ما برای حفظ سلامت و 
جان مردم برابر کرونا و عوارض و تبعات اقتصادی و اجتماعی آن،  از جان مردم مقابل 

کرونا و تبعات ناشی از فشار و سنگینی کرونا بر اقتصاد باید محافظت کنیم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری گفت: دولت در ادامه طرح هوشمند، 
مدام در حال رصد است و با توجه به شرایط پویای بیماری بر آخرین تحولات جهانی 

اشراف داشتیم و سیاست های خود را بر اساس تجارب دانش بشری ارتقا داده ایم.
ربیعی ادامه داد: باید در نظر داشته باشیم اطلاعات جهانی هم درباره این بیماری 
اندک است و جهان با یک بیماری نادر مواجه شده است؛ از این رو دولت هر دانشی 
در هر جای جهان در مبارزه با شیوع این ویروس و برنامه های اقتصادی که دنبال 
می شود استفاده می کند. وی تصریح کرد: هدف از این اقدامات ریشه کن کردن کامل 
ویروس است، به لحاظ علمی دستیابی به چنین هدفی ممکن نیست مگر با وجود 
ظرفیت های درمانی کشور و ایجاد فرصت کافی برای تطبیق زیرساخت های بهداشتی و 

استراتژی های با شرایط جدید این کار امکان پذیر است.
سخنگوی دولت افزود: در کنار همه اقدامات، دولت از دو هفته گذشته مطالعات 
پیشین که در دانشگاه های ما صورت گرفته بود و همچنین مطالعاتی که در کارگروه 
های ستاد ملی انجام شد را به جلسات سطح بالا انتقال داد، خوشبختانه از روزهای 
اول شیوع کرونا در ایران دانشگاه ها و موسسات مطالعاتی تحقیقات گسترده ای  را آغاز 
کرده اند و خوشحالم اعلام کنم این مطالعات و فناوری های بررسی شده در روزهای بعد 

در کنار طرح فاصله گذاری فیزیکی هوشمند قرار خواهد گرفت.  
 بازگشایی ها مبتنی بر دیدگاه کارشناسی است

سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه هرگونه سیاست در بازگشایی ها مبتنی بر دیدگاه 
کارشناسی و مورد تائید وزارت بهداشت است، افزود: خوشبختانه کارشناسان ما در 
حوزه سلامت و بهداشت محیط کار امروز با همکاری اتاق های ذی ربط تشکل های 
صنفی، اقتصادی و تولیدی در کنار هم انبوه پروتکل های بهداشتی را تولید کردند و از 
این پس کار در کارخانه ها و صنوف وشیوه کار در ادارات مبتنی بر پروتکل ها خواهد بود، 

این نیازمند همکاری نظارت و کنترل دستگاه های بازرسی است.
ربیعی با بیان اینکه همکاری کامل مردم لازمه دنبال کردن سیاست حفظ جان و 
سلامت و در کنار آن حفظ زندگی روزمره و معیشت مردم است، اظهار داشت: حفظ 
سلامت و جان مردم هر دو از وظایف ما است؛ ما از جان مردم مقابل کرونا و تبعات ناشی 

از فشار و سنگینی اقتصاد باید محافظت کنیم.
وی گفت: بر اساس تصمیمات اتخاذ شده از این پس فعالیت در صنوف و ادارات 

مبتنی بر پروتکل ها خواهد بود که البته نیازمند آموزش و نظارت است.
دولت مدام در حال رصد وضعیت است

سخنگوی دولت گفت: دولت در ادامه طرح هوشمند، مدام در حال رصد است از 
این رو با توجه به شرایط پویای بیماری، بر آخرین تحولات جهانی اشراف داریم و این 
تحقیقات را مدنظر داشته ایم و سیاست های خود را براساس دانش بشری انطباق داده 
ایم. ربیعی اظهار داشت: اخیراً رهبر انقلاب در بیانات روشنگرانه خود اشاره فرمودند که 
کشور نیازمند پویش عظیم اجتماعی است. دولت از رهبر انقلاب برای دعوت همه به 
»خیر جمعی« اعلام حمایت می کند. از همه سازمان های مردم نهاد و کسانی که به این 

پویش می پیوندند هم حمایت می کنیم.
وی تاکید کرد: امروز در جامعه نیازمند این هستیم که با افزایش سرمایه اجتماعی و 
اعتماد به یکدیگر با ویروس کرونا که روی ویروس تحریم نشسته است، مقابله کنیم و باید 

به هردو ویروس غلبه کنیم.
سخنگوی دولت اظهار داشت: در پاسخ به فرمایش رهبر انقلاب جلسه ای به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور با نهادهای عمومی و سازمان های مردم نهاد برگزار شد و پنجره 
واحد خدمات حمایتی با حفظ هویت سازمانی طراحی شد و قرار است در کلیه استان ها 

ستادهایی تشکیل شود.
دولت  ظرفیت  با  که  است  اندیشیده  تمهیداتی  ارتباطات  وزارت  گفت:  ربیعی 
الکترونیک امکان اتصال کسانی که می خواهند کمک کنند و کمک می طلبند بتوانند 

با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.
سیاست های ماجراجویانه در منطقه به زیان جان مردم است

ربیعی افزود: در جریان کرونا و کشورهایی که در منطقه ما هستند و در مقابل بیماری 
آسیب پذیری دارند همه باید تلاش کنند، برخی سیاست های ماجراجویانه در منطقه 
بیشتر به زیان جان مردم عمل خواهد کرد. ما از هرگونه تصمیمی که بر اساس اراده ملی 
در عراق اتخاذ شده حمایت می کنیم و حمایت ما یک حمایت معنوی است. همکاری 
با همسایه دیرین که با فرهنگ و منافع مشترک همسایگی همراه است، دنبال خواهد 

شد. وی در ادامه این سوال و در رابطه با تلاش ها برای تشکیل دولت وحدت ملی در 
افغانستان خاطرنشان کرد: در مورد افغانستان هم به همین سیاق از هرگونه تلاشی که 
منجر به دولت مرکزی قدرتمند در افغانستان شود حمایت می کنیم. وجود دولت قوی 
در افغانستان که ناشی از رأی مردم است قطعاً به امنیت منطقه کمک خواهد کرد و 
ما از هرگونه تلاش خود برای استقرار دولت قوی در افغانستان فروگذار نخواهیم کرد و 

معتقدیم این کار به نفع امنیت جهان و مبارزه علیه تروریسم هم هست.
کشورها و نهادهای بین المللی ملک و دارایی آمریکا نیست

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در رابطه با وامی که ایران از صندوق بین المللی 
پول درخواست کرده است، گفت: ما فکر می کنیم آمریکا به لحاظ قانونی در جایگاهی 
نیست که بخواهد مانع از عملکرد طبیعی و قابل انتظار نهادها و سازمان های بین 
المللی شود. ربیعی افزود: آمریکا باید درک کند که نه نهادهای بین المللی ملک و دارایی 
آمریکا هستند و نه آنکه سایر ملت ها زیر دست آنها هستند که آنها بتوانند این چنین امر 

و نهی های ظالمانه کنند.
آمریکا حق ندارد اقدامات صندوق بین المللی پول را وتو کند

وی اظهار داشت: البته ما معتقدیم آمریکا حق ندارد اقدامات صندوق بین المللی 
پول را وتو کند و هیچ حقوقی برای وتو کردن اقدامات صندوق، پیش بینی نشده است.

سخنگوی دولت تاکید کرد: ما مطلع هستیم، سایر اعضای صندوق هم از اقدام ضد 
انسانی آمریکا ممانعت به عمل خواهند آورد و فکر می کنم صندوق مستقلًا تصمیم 
گیری می کند. ربیعی با بیان اینکه ما سال های سال به این صندوق حق عضویت خود 
را پرداخت کرده ایم و هیچ گاه از این صندوق درخواستی نداشته ایم، اظهار داشت: 
این حق طبیعی است که در شرایطی که تحریم ها از یکسو جان و زندگی افراد را تهدید 
می کند و شیوع گسترده کرونا در سطح جهانی نیز موجب تهدید جان شهروندان شده 

است، ما هم دچار رنج مضاعف شده ایم و باید از حق خود استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه اقدام صندوق برای دنیا نشان دهنده این خواهد بود که مشارکت 
شما در امور بین المللی تابعی از سیاست های یکجانبه هیچ کشوری نمی تواند باشد، 
خاطرنشان کرد: در واقع تصمیم صندوق بین المللی پول یک نماد برای اخلاق و انسانی 

بودن صندوق هایی است که برای مسائل انسانی به وجود می آیند.
عجله برای بازگشایی مدارس نداریم

وی در پاسخ به سوالی درخصوص چگونگی ادامه فعالیت های آموزشی در آموزش و 
پرورش و آموزش عالی، اظهار کرد: قطعاً به پایان فروردین که نزدیک شویم، برآوردهای 
جدید بدست خواهیم آورد و تصمیم نهایی را اتخاذ خواهیم کرد و عجله و برنامه ای هم 
برای بازگشایی مدارس نداریم. سخنگوی دولت افزود: ما در خصوص آموزش و پرورش 
تصمیم مطلقی که بتوانیم به همه کشور تسری بدهیم نخواهیم داشت، این انعطاف 
برای دستگاه آموزش و پرورش باقی خواهد ماند تا بتوانند با شرایط گرمایی تابستان 
تصمیم لازم را بگیرند. ربیعی با بیان اینکه ما کلًا آموزش را تعطیل اعلام نکردیم، گفت: 
ما در مدارس فقط ساختار حضور فیزیکی را تعطیل کردیم ولی آموزش اصلًا تعطیل 
نشده است. شاید آموزش حضوری فواید بیشتری داشته باشد بخصوص برای دروس 
کارگاهی و عملی اما به طور کلی آموزش در آموزش و پرورش و آموزش عالی تعطیل 
نبوده است. وی تصریح کرد: با تلاش هایی که وزارت آموزش و پرورش کرده است، طرح 
»شاد«، شبکه آموزشی دانش آموزان رونمایی و زیرساخت های آن آماده شد تا فضا برای 

دانش آموز-معلم فراهم شود.
ترم دانشگاه ها به پایان می رسد

سخنگوی دولت با بیان اینکه البته در مناطق محروم مشکلاتی داریم، افزود: ممکن 
است امکانات زیرساختی عمومی وجود داشته باشد اما امکانات فردی برای ارتباط 

گیری نباشد که باید تمهیدی برای آن بیاندیشیم.
خودشان  می توانند  دانشگاه ها  هم  عالی  آموزش  مورد  در  کرد:  تصریح  ربیعی 
درباره چگونگی تداوم آموزش تصمیم بگیرند. اما قطعاً ترم به پایان خواهد رسید ولی 

تمهیداتش به صورت جلسات مجازی، ترم تابستانی یا حذف ترم انجام خواهد شد.

سخنگوی دولت: 

علاوه بر کرونا باید بر ویروس تحریم هم غلبه کنیم

ناصر ایمانی می گوید: مجموع حمایت هایی که رهبری از دولت 
حسن روحانی انجام داده اند به مراتب بیشتر از حمایت هایی است 
که از دولت محمود احمدی نژاد انجام داده  است این به این دلیل 
است که شرایط کشور در دولت آقای روحانی با یک شرایط ویژه 
روبه رو شده است. سال 99 سال سختی خواهد بود« این توصیفی 
بود که خیلی سیاسیون وقتی هنوز پای کرونا به کشور باز نشده 
آنچه تصور می شد  از  اوضاع  اما حالا دیگر  بود مطرح می شد؛ 
پیچیده تر است حالا در کنار تحریم ها و فشارهایی که هم سیاست 
خارجی مان را درگیر کرده و هم سیاست داخلی را نشانه می رود با 
بحرانی به نام افت اقتصادی بعد از رفع کرونا مواجهیم. ناصر ایمانی 
فعال سیاسی اصولگرا درباره دوران بعد از کرونا می گوید: نه تنها 
ایران بلکه کل کشورهای درگیر با این مسئله با یک تنش سیاسی و 
اقتصادی مواجه خواهند شد که البته این تنش ها در ایران شدیدتر 
خواهد بود. او معتقد است وقتی مجلس یازدهم روی کار بیاید 
تنش های سیاسی میان دولت و مجلس افزایش پیدا خواهد کرد 
اما قطعا کار به جایی نخواهد رسید که دولت از ادامه کار باز بماند 
یا فلج شود. ایمانی معتقد است رهبری مانع کسانی خواهد شد 
که بخواهند دولت را با مشکل مواجه کنند. او می گوید حمایتی 
که رهبری از دولت روحانی کرده  به مراتب بیشتر از حمایت از 
چون  مسایلی  و  ها  تحریم  چون  است  بوده  احمدی نژاد  دولت 
کرونا شرایط ویژه ای را برای کشور رقم زده است. در ادامه مشروح  

گفت وگوخبرآنلاین با وی می خوانید: 
بیاید  پدید  کشور  در  کرونا  مانند  بحرانی  آنکه  از  قبل 
همه پیش بینی ها به این نقطه ختم می شد که سال ۹۹ سال 
سختی خواهد بود  و این موضوع بر اساس اختلافات سیاسی 
و احتمال درگیری مجلس یازدهم با دولت دوازدهم از یک سو 
و فشارهای تحریمی از سوی دیگر بود اما الان با این وضعیت 
به نظر می رسد شرایط تغییر خواهد کرد با توجه به این مسائل 
تحلیل شما از آینده چیست یعنی بحران کرونا چقدر می تواند 

در سیاست داخلی و خارجی ما تاثیر بگذارد؟
وقتی یک کشور )نه تنها ایران( درگیر یک مشکل ملی می شود 
هم  امروز  شرایط  می شود.  بیشتر  کشور  آن  درون  در  انسجام 
مستثنی از این قاعده نیست و در حال حاضر می بینیم  کشور ما نیز 
با یک بیماری و ویروسی به نام کرونا مانند کل کشورهای دنیا دست 
به گریبان است و شاهد نوعی انسجام در سیاست داخلی هستیم 
اما به طور طبیعی وقتی این بیماری فروکش کند دوباره شاهد 
بازگشت اختلافات به عرصه سیاست داخلی خواهیم بود و دلایل 
آن هم مشخص است.اولین دلیل این است که برخی مخالفین و 
منتقدین دولت که فعلا سکوت کرده اند احتمالا بعد از پایان این 
ماجرا باب انتقاد به دولت را درباره عملکرد او بگشایند یعنی هرچند 

امروز سکوت کرده اند اما بعد از آن سکوت ادامه پیدا نخواهد کرد.
تنش بعد از کرونا شدیدتر خواهد شد

از سوی دیگر این مسئله کرونا موجب پدید آمدن کاستی هایی 
در کشور خواهد شد که عمدتا در زمینه های اقتصادی ظاهر 
خواهد شد که موضوع بیکاری  و اشتغال و ... را در بر می گیرد 
و همه اینها فاکتوری خواهد شد برای آنکه منتقدان از عملکرد 
انتقادهایی را مطرح کنند و همه اینها احتمالا مصادف  دولت 
خواهد شد با تشکیل مجلس جدید؛ قاعدتا هر مجلسی که تازه 
سر کار می آید نه فقط مختص مجلس یازدهم باشد بلکه در همه 
ادوار اینگونه است که نمایندگانی تازه نفس وارد مجلس می شوند و 
می خواهند از این تریبون اظهار نظر کنند بنابراین هم از این جهت 

که تازه سکان را به دست گرفته اند و هم از این جهت که بتوانند 
جایگاه های خود را تثبیت کنند برخوردهایی را از سوی مجلس 

شاهد خواهیم بود.
پسا کرونا دوران سخت اقتصادی و سیاسی خواهد بود

بنابراین دوران پس از کرونا یک دوران سختی هم از نظر اقتصادی 
و هم از نظر سیاست داخلی خواهد بود. البته این را هم بگویم که 
تمام این موضوعاتی که گفتم مختص ایران نیست و همه این 
مسائل می تواند در کشورهای دیگری از آمریکا و ایتالیا و ...  رخ 
خواهد داد و انتقاداتی در محافل سیاسی و رسانه ای آنها مطرح 
بود چراکه در زمینه  ایران شدیدتر خواهد  البته در  خواهد شد 

اقتصادی با مشکلات بیشتری دست به گریبان هستند.
تنش میان مجلس و دولت فراتر از انتقاد از تریبون و اصلاح 

قوانین نمی رود
پس با این تفسیر شما ما باید بعد از پایان کرونا منتظر یک 

افزایش تنش در سیاست داخلی باشیم؟
بله؛ البته همانطور که گفتم این مسئله تنها مختص ایران نخواهد 
بود و تمام کشورهای جهان را شامل خواهد شد و همه تحولاتی 
را در عرصه سیاست داخلی و خارجی خود خواهند داشت.اما از 
این نظر که ما مشکلات اقتصادی داریم و از سوی دیگر مجلس 
نو کار را به دست می گیرد با مشکلاتی بیشتر رو برو خواهیم بود. 
به عبارت دیگر حتی اگر با مشکل کرونا هم مواجه نبودیم مجلس 
یازدهم که روی کار می آمد به همان دلایلی که پیش تر گفتم باید 
منتظر افزایش تنش ها باشیم حال به این وضعیت مشکلات ناشی 

از کرونا هم اضافه می شود.
باید از اقداماتی که دولت را فلج کند خودداری شود

شما در افزایش تنش های سیاسی در سیاست داخلی  
مشخصا به افزایش تنش میان دولت و مجلس اشاره کردید به 
نظر شما این تنش ها به چه صورت ظهور و بروز خواهد کرد 
یعنی تنها به انتقاد و اعتراض از تریبون ها ختم خواهد شد یا 

به سمت سوال و استیضاح پیش خواهد رفت؟
ببینید این تنش ها فراتر از انتقادات از تریبون و نهایتا تغییر برخی 
قوانین و اصلاح آنها نخواهد بود؛ نمی گویم استیضاحی وجود 
نخواهد داشت بلکه ممکن است چند استیضاح کوچکی مطرح 
شود اما اینکه تصور کنید استیضاح های زیادی در راه باشد و وزرای 
زیادی از کار برکنار خواهد شد اصلا اینگونه نخواهد بود؛ دلیل آن 
هم مشخص است اولا آنکه سیاست نظام بر این نیست که دولت در 
این شرایط با مشکلاتی رو به رو شود که نتواند به کارش ادامه دهد 
یعنی این سیاست در مجلس فعلی هم به این صورت بوده است و 
سیاست نظام به این گونه بوده که با دولت همراهی نشان داده شود 
و از اقداماتی که دولت را فلج کند خودداری شود و از طرف دیگر 
تا زمانی که مجلس جدید بخواهد کارش را آغاز کند تا پایان دولت 
کمتر از یک سال زمان باقی مانده باشد بنابراین هیچ مجلسی برای 
یکسال حاضر نیست برخورد جدی و سخت با دولت داشته باشد. 

بنابراین قطعا شاهد چنین اتفاقی نخواهیم بود.
رهبری به جد مقاومت می کنند دولت تا روز آخر به کارش 

ادامه دهد
دولت  با  جدی  تنشی  نمی خواهد  نظام  می گویید  شما 
صورت بگیرد، منظورتان از نظام چیست آیا منظورتان این 
است که دستورالعملی و توصیه ای از سوی رهبری وجود 

دارد؟ 
نه دستورالعملی وجود ندارد اما سیاست رهبری نه درمورد این 

دولت بلکه درمورد همه دولت این بوده است دولت با همه نقاط و 
ضعفی که دارند باید تا ساعت آخر قانونی  کارشان را ادامه بدهند و 
اصل بر این است؛ و ایشان به جد مقاومت می کنند که دولت تا روز 
اخرکار خود را ادامه دهند؛سیاست کلی دیگری که رهبری همواره 
آن را درمورد دولت های مختلف اجرا کرده اند این است که از هرگونه 
اقدامی که دولت های مستقر را در انجام وظایف آنها را فلج کند باید 
پرهیز شود؛یعنی بحث مسئله انتقاد و اصلاح دولت و برخورد با 
دولت نیست بلکه بحث بر سر فلج کردن دولت است به این معنا 
که نهادهای قانونی از جمله مجلس و قوه قضائیه و نهادهای غیر 
قانونی بخواهند اقداماتی انجام بدهند رهبری با این اقدامات 

مخالف است و این سیاست مرحوم امام )ره( هم بوده است.
کشور در دولت روحانی بخاطر تحریم ها و کرونا با شرایط 

ویژه ای روبرو شد
ناگفته نماند شرایط کشور هم در این زمینه بسیار حائز اهمیت 
است؛ یعنی وقتی شرایط کشور بنا بر دلایلی شرایط ویژه ای است 
حمایت ها رهبری از آن دولت بیشتر خواهد شد به گونه ای که 
حمایت های رهبری جبران آن شرایط ویژه باشد؛ مثلا  حمایت 
مرحوم امام از دولت وقت به دلیل شرایط جنگی کشور حمایت 
بیشتری بود از زمانی که هنوز کشور دچار جنگ نشده بود. یعنی 
حتی اگر همان دولت در شرایط غیرجنگی قرار داشت مرحوم امام 
)ره( حمایت کمتری نشان می دادند؛ امروز هم به دلیل مشکلات 
ریز و درشت اقتصادی و موضوع تحریم های اقتصادی و همینطور 
انداخته است  بر کشور سایه  نتیجه کرونا  امروز در  مشکلی که 
مجموع حمایت هایی که رهبری از دولت حسن روحانی انجام 
داده اند به مراتب بیشتر از حمایت هایی است که از دولت محمود 
احمدی نژاد انجام داده  است این به این دلیل است که شرایط 
کشور در دولت آقای روحانی با یک شرایط ویژه روبه رو شده است.

بنابراین اگر حتی مجلس یازدهم بخواهد تنش با دولت 
را به جایی برساند که کار برای دولت مشکل شود رهبری مانع 

خواهند شد؟ 
البته در همین مجلس هم این اتفاق افتاد و مجلس دهم هم 
دچار تنش با دولت شد؛ شما چرا مجلس یازدهم را مثال می زنید؟!

نماینده ای بخواهد برای دولت مشکل درست کند به او 
تذکر داده می شود 

به هر حال توصیفی که همواره درباره مجلس دهم مطرح 
شده این بود که مجلس دهم یک مجلس همراه و با اکثریت 
حامیان دولت است اما مجلس یازدهم تقریبا مجلس یکدست 

از رقبای دولت است.
بله این حرف درست است؛ اما نگاه رهبری به امور با نگاهی که 
اغلب به سیاست وجود دارد بر اساس تقسیم بندی های جناحی 
این گونه نیست و ایشان کاری ندارند که مجلس فعلی با چه ترکیبی 
ظاهر شدند آیا منتقد دولت بودند یا همراه دولت یا مجلس بعدی 
مخالف دولت هستند یا موافق؛ ایشان سیاست های نظام  را در  نظر 
می گیرند و شاید اصلا این تقسیم بندی را قائل نیستند و مسائل 
و رفتارهایی که بخواهد دولت های مستقر را زمین گیر کند یک 
مانع بر سر این رفتارها خواهند بود و هیچ فرقی نمی کند که آیا این 
مجلس هفتم و نهم است با دولت های خاتمی و روحانی یا مجلس 

ششم و دهم است در مقابل دولت های خاتمی و روحانی.
این موضوع را منتخبان مجلس یازدهم هم به خوبی می دانند 
لذا اگر برخی از نمایندگانی بخواهند به این سیاست ها بی توجهی 
کنند به آنها تذکراتی داده خواهد شد البته این تذکرات از نوع 

منعی نیست.
بحران بعد از کرونا منجر به اعتراضات مردمی نمی شود 

چون...
از سال 96 به بعد ما شاهد اعتراضات مردمی نسبت به 
وضعیت اقتصادی و معیشتی بودیم که اوج این اعتراضات 
ابان 98 بود به نظر شما از آنجا که بعد از بحران کرونا ما شاهد 
افزایش مشکلات خواهیم بود و تنش های سیاسی هم به آن 
افزوده خواهد شد چقدر این اعتراضات ممکن است در سال 
99 افزایش پیدا کند؟ و چه راهکاری برای سوق نیافتن فضای 

جامعه به آن سمت وجود دارد؟
ببینید ما قاعدتا همانطور که شما هم گفتید از قبل پیش بینی 
می کردیم که سال 99 سال سختی باشد. مسئله کرونا هم به لحاظ 
اقتصادی و اجتماعی به این دامن زد و آن را سخت تر کرد اما نکته 
ما مردم بسیار فهیمی  اینکه مردم  آن  و  دیگری هم وجود دارد 
هستند و در شرایط بسیار سختی که داشته است مردم تحمل 
بالایی برخوردار هستند یعنی مردم شرایط را از دولت مردان بهتر 
درک می کنند درواقع این یک فرهنگ عمومی است.قاعدتا ممکن 
است که شرایط کشور سخت تر شود اما اگر مردم به این نتیجه 
برسند که این موضوع و مشکلات در نتیجه یک بی تدبیری نبوده و 
به دلیل شرایطی است که از خارج تحمیل شده است مانند مسئله 
تحریم ها یا کرونا که خارج از کنترل مسوولین بوده است این مسائل 

را مردم به خوبی درک می کنند.
آنچه در آبان رخ داد به این دلیل بود که مردم با شرایطی مواجه 
شدند که آن را یک بی تدبیری در قیمت گذاری و نوع آگاه کردن و 
اقناع مردم می دانستند بنابراین نسبت به این موضوع اعتراض کردند 
که این اعتراض هم یک اعتراض عمومی و اعتراضی که همه مردم در 
آن دخیل باشند نبود بلکه اعتراض یک بخش هایی بود؛ اما اگر مردم 
مشاهده کنند که کشور در یک شرایط ویژه قرار دارد که مشکلات 
به وجود امده در نتیجه عملکرد حکمرانان نبوده است مردم تا میزان 
زیادی آستانه تحمل خود را افزایش خواهند داد. بنابراین الزاما شرایط 

سخت اقتصای منجر به یک تنش های اقتصادی نخواهد شد.
با حل مشکلات اقتصادی بخش زیادی از گسست های 

اجتماعی حل خواهد شد
مسلما بعد از بحران کرونا ما با مشکلات اقتصادی از 
یک سو و مسائل سیاسی و اجتماعی از سوی دیگر مواجه 
خواهیم بود که نیازمند به اتخاذ سیاست های ترمیمی است 
به نظر شما اولویت ها برای این سیاست های ترمیمی به چه 

صورت باید باشد؟ 
قاعدتا پاسخ شما باید این باشد که اولویت ها باید اولویت های 
اقتصادی باشد. یعنی به سرعت سیاست هایی را در نظر بگیرند 
تا بتواند زخم اقشاری را که آسیب های بیشتری دیده اند التیام 
ببخشد. امروز تنها راهی که ما برای برون رفت این شرایط داریم چه 
در موضوع اقتصاد و چه در مسائل سیاسی و اجتماعی است. یعنی 
می خواهم بگویم اگر ما وضعیت اقتصادی بهتری داشتیم شاید 
کمتر شاهد مشکلات  آسیب های اجتماعی می بودیم. ما برخلاف 
کشورهای دیگر که مشکلات اقتصادی کمی دارند اما مشکلات 
اجتماعی شان زیاد است باید بگویم عمده مشکلات اجتماعی ما 
زیربنای اقتصادی دارند و عمدتا از فاکتورهای اقتصادی نشات 
می گیرد لذا اگر ما مشکلات اقتصادی خود را رفع کنیم توانسته ایم 
بخش زیادی از گسست های اجتماعی را نیز حل کنیم. لذا اولویت 

باید اقتصاد است که راهی جز تولید ندارد.

ناصر ایمانی:

پساکرونا،دورانسختاقتصادیوسیاسیخواهدبود
باید از اقداماتی که دولت را فلج کند خودداری شود 

سیاسی



شبکه»شاد« برای ابتدایی ها فعال شد
 رئیس مرکز برنامه ریزی و فناوری اطلاعات آموزش و پرورش مطرح کرد: شبکه »شاد« اکنون به 
صورت آزمایشی برای مقطع ابتدایی فعال شده است. مهدی شرفی با اشاره به فعالیت شبکه 
دانش آموزی »شاد«، اظهار کرد: در حال حاضر این شبکه برای مقطع ابتدایی فعال شده و مدارس 
منتخب توانسته اند آموزش خود را در فضای ایمن مجازی آغاز کنند.وی افزود: سایر مدارس نیز به 
مرور زمان به شبکه شاد اضافه می شوند و این شبکه زیرساختی است که فضای یادگیری را برای 
تمامی دانش آموزان بدون هیچ محدودیتی فراهم کرده است.سرپرست مرکز برنامه ریزی و فناوری 
اطلاعات خاطرنشان کرد: زیرساخت شبکه آموزشی شاد در واقع نقطه اتصال میان دانش آموزان و 
معلمان است، اما برای استفاده نیاز است تا همه دانش آموزان برای حضور در این فضای آموزشی 
نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند.شرفی با بیان اینکه میزان استفاده دانش آموزان از شبکه آموزشی 
دانش آموز )شاد( به ظرفیت فناوری ارتباطات، شبکه اینترنت و دستگاه های هوشمند خانواده ها و 
معلمان بستگی دارد، گفت: زیرساخت های لازم از سوی آموزش و پرورش برای همه دانش آموزان 
مهیا شده است و جدول برنامه درسی دانش آموزان را معاونان آموزشی تعیین کرده و این برنامه ها در 

واقع مطابق برنامه هفتگی کلاس های حقیقی تعیین شده است.

باقیمانده هزینه سرویس مدارس تعیین تکلیف شود
مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور گفت: براساس قراردادهای منعقد شده، هزینه 
سرویس مدارس، باید مطابق با مصوبات کار گروه ماده ۱8 هر شهر تعیین تکلیف شود. مرتضی 
ضامنی درباره هزینه بازگشت سرویس مدارس به والدین گفت: بر اساس تفاهم نامه صورت گرفته 
بین والدین، آموزش و پرورش و شرکت های ارائه خدمات سرویس مدارس باید نسبت به تعیین تکلیف 

هزینه های سرویس مدارس در کارگروه ماده ۱8 هر شهر اقدامات لازم صورت بگیرد.
وی ادامه داد: کارگروهی با عنوان ماده ۱8 متشکل از نماینده آموزش و پرورش، شهرداری و شورای 
شهر تشکیل می شود و بر اساس قرارداد منعقد شده بررسی های لازم صورت می گیرد و هزینه سرویس 
مدارس به والدین عودت و یا تعین تکلیف داده خواهد شد. مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری 
کشور تاکید کرد: یکسری از مدارس هزینه سرویس مدارس را قبل از پایان سال تحصیلی به صورت 
کامل دریافت کردند در صورتی که سال تحصیلی تداوم پیدا کند باید ماه های بیشتری سرویس 

مداس ادامه یابد و این موضوع نیز تابع قرارداد فی مابین شرکت ها و والدین است.

 رشد ۱۱۰ درصدی مصرف اینترنت مخابرات 
مصرف اینترنت مشترکان مخابرات نسبت به ترافیک مشابه سال گذشته ۱۱0 درصد افزایش پیدا 
کرده است.در این راستا محمدرضا بیدخام -مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران- 
در گفت وگویی درباره مصرف اینترنت کاربران در دو ماه گذشته اظهار کرد: مصرف اینترنت مشتریان 
مخابرات در اواسط اسفند، 4۲00 ترابایت بود که آخر اسفند میزان مصرف ترافیک داخلی و خارجی 
به 8۲00 ترابایت رسید و علت افزایش مصرف از اواسط اسفندماه، مباحث مربوط به دورکاری و بسته 
رایگان ۱00 گیگابایتی در نظر گرفته شده با تاکید وزیر ارتباطات برای مشرکین اینترنت ثابت بود.وی 
همچنین درباره مصرف فعلی مشترکان مخابرات خاطرنشان کرد: مصرف اینترنت حال حاضر تقریبا 

6900 ترابایت است که نسبت به ترافیک مشابه سال گذشته ۱۱0 درصد افزایش پیدا کرده است.

احتمال برگزاری نماز جمعه  در استان های سفید
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی آل هاشم، امام جمعه تبریز گفت: احتمال بازگشایی 
نماز جمعه از این هفته در برخی استان های جنوبی وجود دارد و طبع آن در برخی از شهرهای استان 
که وضعیت سفید اعلام شوند، نماز جمعه دائر خواهد شد. امام جمعه تبریز با بیان اینکه احتمال 
بازگشایی نماز جمعه در استان های سفید در هفته های آینده وجود دارد، گفت: احتمال بازگشایی 
نماز جمعه از این هفته در برخی استان های جنوبی وجود دارد و طبع آن در برخی از شهرهای 
استان که وضعیت سفید اعلام شوند، نماز جمعه دائر خواهد شد. وی با تاکید بر اینکه اصراری برای 
بازگشایی نماز جمعه نداریم، گفت: رعایت پروتکل های بهداشتی و سلامتی مردم از هر موضوعی 

مهم تر است.

هنوز درمان قطعی برای کرونا مشخص نشده است 
دکتر قاسم جان بابایی معاون درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه هنوز هیچ درمان قطعی برای کرونا 
مشخص نشده است، درباره روش های درمانی به کار گرفته شده، گفت: دانشگاه های علوم پزشکی 
کشور، بیش از یک هزار طرح مطالعاتی مختلف در زمینه ویروس کووید ۱9 آغاز کرده اند، یکی از این 

طرح ها استفاده از پلاسمای بیماران بهبود یافته برای بیماران مبتلا به بیماری کرونا است.

تکذیب مبتلا شدن »سحر تبر« به کرونا 
رییس زندان زنان شهر ری ابتلای فاطمه خویشوند )سحرتبر( به بیماری کرونا را تکذیب کرد. مهدی 
محمدی در گفت وگو با ایسنا در این باره گفت: خبر منتشر شده توسط وکیل فاطمه خویشوند صحت 
ندارد و آن را تکذیب می کنم.براساس این گزارش، دیروز  پیام درفشان وکیل فاطمه خویشوند از 

ابتلای موکلش در زندان خبر داده بود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد: 

پیسبینی1۳۰میلیاردتوماناعتباربرای
نوسازیناوگاناتوبوسرانی

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت:سال 99، ۱30 میلیارد تومان 
نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قم پیش بینی شده تا بتوانیم سن ناوگان اتوبوسرانی 

را کاهش دهیم. 
عباس ذاکریان با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه اتوبوسرانی در سال 
گذشته گفت: در این حوزه اتوبوسرانی در سال 98 یک قرارداد خرید ویژه ۱04 
دستگاه اتوبوس اسکانیا منعقد شد که این اتوبوس ها دارای استاندارد یورو 4 
فیلتر جذب ذرات هستند، در این قرارداد 5۲ دستگاه اتوبوس تحویل شهرداری 

شد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: در سال گذشته اقدامات 
لازم جهت جذب اوراق مشارکت برای خرید اتوبوس انجام شد و وزارت کشور، 
سازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی موافقت خود را اعلام کرده است و امیدواریم 

در نخستین فرصت تخصیص نهایی پیدا کند.
شود  پرداخت  اتوبوس  خرید  برای  دولت  سهم  اگر  اینکه  بیان  با  ذاکریان 
می توانیم 5۲ دستگاه مابقی را تحویل بگیریم، یادآور شد: در سال گذشته 
قرارداد ۲3 دستگاه اتوبوس با زرین خودرو منعقد شد که 6 دستگاه تحویل 

داده شده و مابقی امسال تحویل داده می شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: در سال گذشته اقدامات 
لازم جهت جذب اوراق مشارکت برای خرید اتوبوس انجام شد و وزارت کشور، 
سازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی موافقت خود را اعلام کرده است و امیدواریم 

در نخستین فرصت تخصیص نهایی پیدا کند.
در  زمینه  این  در  یادآورشد:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
سال جاری، بالغ بر ۱30 میلیارد تومان ویژه نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قم 
پیش بینی شده است تا بتوانیم در جهت نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قدم برداریم.
ذاکریان ادامه داد: در مهرماه سال قبل، ۱۱0 اتوبوس جدید خریداری شده 
است و در مدار خدمت رسانی قرار گرفته است، چراکه اتوبوس ها عمدتاً به سن 
فرسودگی رسیده بودند و با این اقدام اتوبوس هایی که ده سال تمام شده است 
از چرخه خارج کردیم و اتوبوس های جدید که به شدت با آلایندگی کمتر دارند 

وارد سطح شهر شدند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به ویژگی های اتوبوس های 
جدید بیان کرد: این اتوبوس ها همگی مجهز به رمپ ویلچر هستند و به لحاظ 
آسایش معلولان و جانبازان در سطح شهر برای استفاده از حمل ونقل عمومی 

طراحی شده اند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم؛

فعالیتشبانه٣دستگاهسمپاشبرای
ضدعفونیفضایشهری

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت:برای ضدعفونی 
فضا های شهری3دستگاه سم پاش توربولاینر هر شب در اختیار قرار گرفت تا 

ضدعفونی معابر صورت گیرد. 
پیام جوادیان با بیان اینکه پس از شیوع ویروس کرونا  و تصمیمات اتخاذشده 
در سطح استان در راستای محدودسازی تجمعات مردم،گفت:در این راستا 
اقداماتی در مجموعه سازمان پارک ها و فضای سبز اجرایی شد که مهم ترین آن ها 
مدیریت فضا های سبز شهر بود که از قبل از آغاز سال جدید و همچنین در ایام 

نوروز در این خصوص اقداماتی به عمل آمد. 
با  نیرو های سازمان  از سوی  تا کنون مشارکت کاملی  بیان کرد:  جوادیان 
معاونت خدمات شهری در راستای ضدعفونی فضا های شهری صورت گرفت و 
سه دستگاه سم پاش توربولاینر هر شب در اختیار قرار گرفت تا ضدعفونی معابر 

صورت گیرد.
 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به ضدعفونی 
وسایل  بازی،  وسایل  نیمکت ها،  شامل  سبز  فضای  عرصه های  کامل 
ممنوعیت  اعلام  از  پس  گفت:  و…  بهداشتی  سرویس های  حرکت درمانی، 
فعالیت اصناف و تعطیلی بوستان ها، سازمان اقدام به تعطیلی سرویس های 
بهداشتی و محدودسازی دسترسی به بوستان ها، زمین های بازی و وسایل 

حرکت درمانی کرد. 
جوادیان با بیان اینکه سازمان پارک ها بین ٢5 تا ٣5 نیروی کارگر مجهز به 
تجهیزات ضدعفونی دستی را مامور ضدعفونی معابر، خودپردازها، اصناف و… 
کرده است،بیان کرد: نیروی ویژه نگهداری فضای سبز بهشت معصومه )س( 
نیز در این ایام تامین شد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
یادآورشد: ناظرین سازمان نیز در این روز ها نسبت به بازدید از عرصه های فضای 
سبز و نظارت عالی اقدام می کنند تا مشکلی در نگهداری فضای سبز رخ ندهد.

 
شهردار منطقه هشت قم  خبرداد:

اجرایبیشاز1۴کیلومترخطکشیمعابر
شهردار منطقه هشت قم از اجرای بیش از ۱4 کیلومتر خط  کشی معابر در 

این منطقه خبر داد.
 محمد رمضانی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در سطح منطقه هشت 
خیابان های  از  بسیاری  اینکه  به  توجه  با  کرد:  اظهار  ترافیکی،  حوزه  در 
جدیدالاحداث پردیسان دارای خط کشی مناسبی نبودند و خط کشی برخی 

معابر قدیمی نیز از بین رفته بود نسبت به خط کشی معابر و شوارع اقدام شد. 
شهردار منطقه هشت قم با اشاره به اجرای بیش از ۱4 کیلومتر خط کشی 
معابر در پردیسان، تصریح کرد: در قالب این پروژه خط کشی بیش از ۲0معبر در 
سطح منطقه از جمله بلوارهای امامت، ابوطالب، آزادی و خیابان های استقلال، 

موتلفه، هویزه، البرز، بهشت، اقلیمی، ایمانی و …انجام شد. 
رمضانی با اشاره به هزینه صورت گرفته برای اجرای این پروژه، خاطرنشان 
کرد: مجموعا برای خط کشی بیش از ۱4کیلومتر از معابر و شوارع منطقه بالغ بر 
3میلیارد ریال هزینه شده است. وی همچنین نصب تابلو و علائم هشدار دهنده 
در سطح منطقه را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: نصب تابلوهای هدایت 
مسیر، اجرای سرعتکاه و همچنین احداث دوربرگردان از دیگر اقدامات ترافیکی 

در سطح منطقه هشت بوده است. 
با اشاره به پیگیری طرح ها و پروژه های اصلاح  شهردار منطقه هشت قم 
هندسی در سطح منطقه هشت، بیان کرد: بر این اساس با احصاء مشکلات و 

نیازمندی های ترافیکی طرح های مرتبط تعریف و اجرایی می شود.

شهردار منطقه شش قم خبرداد

روکشآسفالتمعابرفرعی
خیابانشهیدصیادشیرازی

شهردار منطقه شش قم از روکش آسفالت معابر فرعی خیابان شهید صیاد 
شیرازی با اعتباری بالغ بر ۱0 میلیارد ریال خبر داد و گفت: یکی از دغدغه های 

اصلی شهرداری روکش آسفالت معابر و خیابانهای سطح منطقه می باشد.
 سیدرضا حسینی اظهار کرد: در حال حاضر عمده گلایه شهروندان از آسفالت 
معابر و سطح شهر است و با توجه به حجم گسترده خرابی آسفالت محلات و معابر 
که از سالهای گذشته می باشد، امیدواریم با هماهنگی  های که در این راستا انجام 

شده، بزودی مشکل آسفالت معابر و خیابان های منطقه را رفع نماییم.
شهردار منطقه شش قم بیان کرد: برای انجام عملیات روکش آسفالت این 

کوچه ها حدودا دو هزار و سیصد تن آسفالت بکار رفته است.
حسینی در ادامه با بیان اینکه مساحت کوچه های فوق الذکر بیش از بیست 
هزار متر مربع است، و با توجه به اینکه آسفالت تخریب شده و برای شهروندان 
موجب ایجاد مشکل شده بود، روکش آسفالت آن در دستور کار واحد فنی و 

عمرانی منطقه قرار گرفت.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شایسته نیست که زن مسلمان، آن گاه که از 
خانه خویش بیرون می  رود، لباس خود را 

وسیله جلب توجّه دیگران نماید.

سه شنبه -بیست و ششم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5013
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طرح: محمدعلی رجبی

فاصله گذاری اجتماعی در حمل و نقل عمومی! 

معاون  عمرانی استاندار  قم گفت: در جلسه شورای 
عالی فنی کشور چون زمان و قرارداد مترو نیاز به اصلاح 
داشته تعهد داده ایم که فاز نخست مترو را به طول 5.۲ 

کیلومتر را تا پایان سال 99 به بهره برداری برسانیم.
محسن بهشتی در اشاره به آخرین وضعیت مترو اظهار 
داشت: در سال 98 وقفه ای در حوزه فنی و مدیریتی به 
علت دو شغله بودن برخی افراد حقوقی این سازمان و 
محدودیت در بودجه سال 98 سبب شد روند پیشرفت 

این پروژه با کندی روبرو شود.
وی با بیان اینکه در بودجه سال 99 ردیفی برای این 
مدیرعامل  کرد:  ابراز  است،  پیش بینی شده  موضوع 
سازمان قطار شهری قم تازگی مصوب شده و همه عزم 
را جزم کرده ایم تا هرچه سریع تر این پروژه به سرانجام 
برسد و مقررشده هر هفته جلسه هیئت مدیره و هرماه 
یک جلسه شورای سازمان برگزار شود. معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: در جلسه 
شورای عالی فنی کشور چون زمان و قرارداد مترو نیاز 
به اصلاح داشته تعهد داده ایم که فاز نخست مترو را به 
طول 5.۲ کیلومتر را تا پایان سال 99 به بهره برداری 
برسانیم که امیدواریم با توجه به عزم جزم مسئولان این 

فاز نخست این پروژه تا پایان سال به بهره برداری برسد.
وی با تأکید بر اینکه روند فنی پروژه مترو در سال 98 
با عقب افتادگی روبرو شده بود، یادآور شد: دلیل اینکه 
تاکنون زمان های مختلفی برای بهره برداری این پروژه 
اعلام شده و به سرانجام نرسیده است عدم تخصیص 
۱00 درصدی منابع و تملکات در سازه های ایستگاه ها 
اشاره  با  قطار شهری  رئیس هیئت مدیره  است.  بوده 
به اینکه تاکنون دو بار از شورای عالی فنی کشور برای 
این پروژه درخواست تأخیر در بهره برداری شده است، 
فیزیکی  پیشرفت  درصد   50 به  نزدیک  کرد:  اضافه 
برای این پروژه اتفاق افتاده است و شاید پذیرش اینکه 
50 درصد مابقی در سال جاری اتفاق بیفتد پذیرفتنی 
نباشد ولی سازه ها، چندتا از ایستگاه ها، تجهیزات، ریل، 
واگن و....آماده است. بهشتی با بیان اینکه 85 واگن از 
گلانشهرها  سایر  قرارداد  درصد   ۲5 افزایش  ظرفیت 
به مترو قم اختصاص یافته است، افزود: 300 میلیارد 
تومان از فروش اوراق مشارکت در حساب سازمان قطار 
شهری بوده و مقررشده که 300 میلیارد تومان دیگر 
اوراق مشارکت ساخته شود. وی میزان اعتبار و منابع 
مالی برای اتمام پروژه مترو را موردتوجه قرار داد و گفت: 

۱000 میلیارد تومان از منابع دولتی و املاک شهرداری 
برای این پروژه پیش بینی شده که اگر زمان بندی صورت 
گرفته و عزم جزمی باشد امیدوار به افتتاح فاز نخست تا 

پایان سال 99 هستیم.

معاون  عمرانی استاندار  قم خبرداد

اتمام فاز نخست متروی قم تا پایان سال  

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: در راستای راهبرد جهش تولید 
و اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، طی سال جاری ۱80 واحد صنعتی در قم 
تکمیل و راه اندازی می شود.  محمود سیجانی پیرامون برنامه های عملیاتی سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت قم برای تحقق شعار سال،  افزود: این برنامه ها در قالب ۱0 
فعال سازی  و  جدید  صنعتی  واحدهای  راه اندازی  که  می شود  دنبال  کلان  محور 
رابطه  همین  در  کرد:  بیان  وی  آنهاست.  مهم ترین  از  موجود  خالی  ظرفیت های 
تکمیل،  راه اندازی و توسعه ۱80 واحد صنعتی، بازسازی و نوسازی ۲0 واحد تولیدی، 
فعال سازی ۲5 واحد تولیدی راکد و افزایش ظرفیت تولید 45 واحد صنعتی درسطح 
استان دنبال می شود. وی ادامه داد: نهضت ساخت داخل، راهبرد مهمی دیگری 
است که درسال جهش تولید، دراولویت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم قرار دارد 
و در این راستا برگزاری نمایشگاه تخصصی با موضوع توانمندی های ساخت داخل 
و شناسایی و داخلی سازی ۱5 محصول یا ماده اولیه وارداتی، در این استان انجام 
خواهد شد. سیجانی گفت: افزایش حجم و ارزش محصولات صادراتی استان برنامه 
دیگری است که در راستای تحقق جهش تولید دنبال خواهد شد و به همین منظور 
افزایش صادراتی به ۱5 کشور همسایه و اوراسیا به ارزش ۲50 میلیون دلار و اعزام و 
پذیرش هشت هیات تجاری به کشورهای هدف، برنامه ریزی  شده است. وی بیان 
کرد: همچنین برای توسعه و گسترش زیرساخت های صادراتی استان برنامه ریزی  
شده است و به همین منظور تکمیل طرح نمایشگاه های بین المللی استان و تکمیل 
نمایشگاه فرش دستباف قم دنبال خواهد شد. وی ادامه داد: ترویج مصرف کالاهای 
ساخت داخل نیز از برنامه های اصلی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم برای تحقق 

جهش تولید است و در این راستا ایجاد و راه اندازی ۱0 فروشگاه عرضه کالای ایرانی 
درصنوف مختلف و برگزاری چهار نمایشگاه معرفی توانمندی های محصولات تولیدی 
خاص استان، دردستور کار است. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
توسعه تجارت الکترونیک نیز نقش مهمی در تحقق شعار سال دارد و به همین منظور 
در مسیر راه اندازی فروشگاه های اینترنتی و خرید غیر حضور متعدد در سطح استان،  
تلاش می کنیم. وی بیان کرد: دربخش معدن نیز با توسعه و تکمیل اکتشافات طلا،  
مس و آهن در سطح استان،  توسعه فرآوری در کنار معادن و ارتقا بهره وری و فعال سازی 
معادن کوچک و راکد،  به دنبال جهش تولید و تقویت ارزش افزوده اقتصادی استان قم 
در این حوزه هستیم. وی ادامه داد: به همین منظور صدور ۱0 پروانه اکتشاف فلزی 
به نام سازمان زمین شناسی کشور در مناطق با پتانسیل معدنی،  احداث واحد فرآوری 
فرومنگنز،  احداث واحد فرآوری آهک هیدراته و همچنین فعال سازی و واگذاری ۱0 
محدوده معدنی به سرمایه گذاران جدید،  برنامه ریزی شده است. سیجانی گفت: یکی 
از پیش نیازهای مهم برای تحقق جهش تولید تامین منابع مالی فعالیت های تولیدی 
است که در این راستا پرداخت تسهیلات متنوع به واحدهای تولیدی موردتوجه است 
و در همین خصوص پرداخت ۱۱هزار میلیارد ریال تسهیلات در قالب سرمایه در 
گردش، ثابت و بازسازی و نوسازی به ۲00 واحد تولیدی با مشارکت بانک های عامل 
انجام خواهد شد. وی در پایان تاکید کرد: دستیابی به این اهداف الزاماتی دارد که 
مهم ترین آن، همراهی و مشارکت فعال همه دستگاه های اجرایی استان با سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت، بخش خصوصی،  تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی در مسیر 

تحقق شعار سال است.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم:

1۸۰واحدصنعتیامسالدرقمراهاندازیمیشود
استاندار قم :

نمایشگاهبینالمللیقمپروژهنیمهتماماولویتداراست
استاندار قم با بیان اینکه نمایشگاه بین المللی قم یکی از پروژه های نیمه تمام و اولویت دار استان است 

بر ضرورت تسریع در تکمیل واحداث راه دسترسی این پروژه تاکید کرد .
بهرام سرمست در جلسه بررسی وضعیت راه دسترسی نمایشگاه بین المللی قم طی سخنانی حمایت 
از بخش خصوصی را سیاست راهبردی دولت تدبیر وامید در سال جهش تولید عنوان و اظهار کرد : این 

سیاست در استان قم نیز مورد تاکید بوده و برنامه ریزی های مناسبی نیز در دستور کار قرار دارد
نیاز طرح های عمرانی  با اشاره به اهمیت پیش بینی و تامین منابع و اعتبارات مورد  استاندار قم 

خاطرنشان کرد: باید از طریق پیگیری و راهکارهای کارشناسی نسبت به جذب منابع اقدام شود.
سرمست همچنین پیگیری پیشنهادات بخش خصوصی در ارتباط راه دسترسی نمایشگاه قم از وزارت 
راه و شهرسازی را خواستار شد و گفت: در صورتیکه به لحاظ کارشناسی این پیشنهادات مورد تائید قرار 
نگرفت باید طرح های جایگزین تهیه و ارائه شود.مقام عالی دولت در استان از نمایشگاه بین المللی قم 
به عنوان یکی از پروژه های نیمه تمام و محوری استان یاد کرد و با اشاره به اهمیت وجودی نمایشگاه در 
معرفی توانمندی ها و قابلیت های اقتصادی، تولیدی و... استان گفت: دستگاه های مسؤول باید با جدیت 
و تلاش بیشتری نسیت به رفع موانع و مشکلات پروژه اقدام کنند.وی با تاکید بر لزوم سرعت بخشی به 
روند تعیین تکلیف راه دسترسی نمایشگاه بین المللی قم گفت: معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 

مسئولیت پیگیری این موضوع تا رسیدن به نتیجه نهایی را بر عهده خواهد داشت.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

خریدوفروشامتیازمسکنمليممنوعاست
واگذاری و انتقال امتیاز مسکن ملی غیر ممکن است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم تاکیدکرد: واگذاری و انتقال امتیاز مسکن ملی به غیر، تحت هر یک از 
عناوین حقوقی، غیرمعتبر و ممنوع است و بر اساس مقررات پیگرد قانونی دارد.

مهندس صبوری اظهارشت : ثبت نام اولیه طرح اقدام ملی مسکن ارزش معاملاتی ندارد و خرید و فروش 
آن غیر قانونی است و ثبت نام در سامانه به معنای عضویت یا تخصیص واحد نیست و چه بسا پس از بررسی 
شرایط قانونی فرد ثبت نام کننده غیر واجد شرایط تشخیص داده شود و به این ترتیب مدارک آن از جمله 
کد رهگیری و.. فاقد هر گونه ارزش است. لذا خرید و فروش آن فقط باعث از بین رفتن سرمایه خریدار می 
باشد. صبوری از ممنوعیت واگذاری امتیاز واحدهای طرح ملی مسکن خبر داد و اعلام کرد: امتیاز این 
قبیل افراد باطل می شود  همچنین واگذاری و انتقال امتیاز مسکن ملی به غیر، تحت هر یک از عناوین 
حقوقی، غیرمعتبر و ممنوع است و بر اساس مقررات پیگرد قانونی دارد. وی گفت:  در صورت مبادرت به 
واگذاری امتیاز به غیر، علاوه بر اقدام قانونی علیه افراد متخلف، امتیاز آن ها باطل و افراد خریدار نیز از هیچ 
حقوقی بهره مند نخواهند شد. به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم برگه پرینت ثبت نام اولیه طرح 

اقدام ملی مسکن ارزش معاملاتی ندارد و خرید و فروش آن غیر قانونی است.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبر داد:

دستگیریسارقحرفهایقطعاتخودرو
 فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به دستگیری یک سارق حرفه ای در قم، گفت: متهم طی 

تحقیقات صورت گرفته به 7 فقره سرقت داخل خودرو اعتراف کرد.
سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار کرد: مأموران گشت کلانتری ۲۲ پردیسان حین انجام مأموریت در 

سطح حوزه استحفاظی یک دستگاه خودرو پژو 405 که فاقد پلاک جلو بود را متوقف کردند.
وی گفت: در ادامه طی استعلام مأموران مشخص شد خودرو مذکور دارای سابقه دستور توقیف قضائی 

است که طی تحقیقات صورت گرفته متهم به سرقت داخل خودرو اعتراف کرد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه کرد: سپس طی بازرسی از پژو تعداد بسیاری کلید و دسته کلید، 
۱5 عدد فلش، ۲ قبضه سلاح سرد، تعداد زیادی ریموت و دزدگیر خودرو و درب منزل، یک دستگاه 
بی سیم کنوود به همراه شارژر مربوطه، ۲ عدد پنل ضبط، 5 دستگاه تلفن همراه با مارک های مختلف، یک 
دستگاه لب تاپ، 7 عدد سیم کارت های پلمب، یک دستگاه جارو برقی، یک عدد اجاق گاز صفحه ای، 
تعداد زیادی مدارک هویتی اعم از کارت ملی و شناسنامه، تعداد زیادی کارت سوخت و کارت های بانکی، 

4 برگ چک بانکی و آلات و ادوات استعمال مواد مخدر مسروقه کشف شد.
سرهنگ جعفریان با بیان اینکه تاکنون 7 نفر مالباخته شناسایی شده است، گفت: در نهایت متهم به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه مهار 
کرونا بدون فاصله گذاری اجتماعی ممکن نیست، 
گفت: فاصله گذاری هوشمند باید باظرافت و دقت 
جهت  شده  کشیده  زحمات  تا  شود  اجرا  خاصی 

اعمال روند کاهش تماس ها، به هدر نرود. 
ستاد  درجلسه  دوشنبه  روز  قدیر  محمدرضا 
بحران  به  پاسخ  عملیات  و  هماهنگی  پیشگیری، 
هوشمند  فاصله گذاری  طرح  به  اشاره  با  قم، 
و  مراکز  در  به ویژه  طرح  این  به  توجه  داد:   ادامه 
اجتماع های عمومی حائز اهمیت است و فروشگاه ها 
و مجتمع های تجاری و بازارهای مسقف نباید دراین 

طرح مورد غفلت واقع شوند.
وی توجه به نیازهای روحی و روانی افراد جامعه در 
دوران پسا کرونا را ضروری خواند، و اضافه کرد: وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، صداوسیما و سایر نهادهای 

فرهنگی باید یک بسته فرهنگی را ارائه کنند و علوم 
پزشکی نیز برای همکاری آمادگی دارد.

قدردانی فرمانده پدافند زیستی نزاجا از 
دانشگاه علوم پزشکی قم

"سرهنگ احمدی" فرمانده قرارگاه پدافند زیستی 
هیات  و  اسلامی  جمهوری  ارتش  زمینی  نیروی 
با   قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  حضور  با  همراه 
رییس این دانشگاه دیدار و گفت وگو کرد. فرمانده 
قرارگاه پدافند زیستی نیروی زمینی ارتش جمهوری 
قم  پزشکی  دانشگاه علوم  از تلاش های  اسلامی  
احمدی  نمود.  قدردانی  کرونا  ویروس  مدیریت  در 
تصریح کرد: ارتش در این زمینه از روزهای اول در 
قم حاضر و در بخش ضدعفونی معابر، تب سنجی 
و ایجاد بیمارستان سیار در کنار مجموعه بهداشت و 
درمان استان قم بود. همچنین رییس دانشگاه علوم 

پزشکی قم نیز در این دیدار با اشاره به تلاش های 
ارتش در استان قم گفت: نیروهای ارتش پشتوانه 

مجموعه بهداشت و درمان قم بودند.
قدیر افزود: این عزیزان بانشاط و پویایی و نیز با 
خلوص و بدون هیچ ادعایی خدمات قابل توجهی در 

غربالگری و درمان به مردم ارائه کردند.
اخرین وضعیت شیوع بیماری کرونا درقم

از  همچنین  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
تشخیص  با  قم  درمانی  مراکز  در  نفر  پذیرش 87 
احتمالی ابتلا به کرونا طی ٢4 ساعت گذشته خبر 
داد و گفت: ٣٩ نفر از این افراد در بیمارستان بستری 
شدند. محمدرضا قدیر اظهار کرد: ٣٩ نفر از این 
تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی 
پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با 

دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

مهارکرونابدونفاصلهگذاریاجتماعیممکننیست

اتاق اصناف مرکز استان قم با صدور اطلاعیه ای با بیان اینکه شروع به کار اصناف 
مشروط به  ثبت نام  در سامانه Salamat.gov.ir و ارائه تعهد و التزام به  اجرای ضوابط  
سلامت در طرح مقابله با کرونا است اعلام کرد:کلیه صنوف موظف به ثبت نام در سامانه 
سلامت و اخذ کد رهگیری و نصب آن در معرض دید می باشند بنابراین از شهروندان 
عزیز تقاضا داریم تا از واحد های صنفی که کد رهگیری سلامت را دریافت ودر محل 

نصب ننموده اند خرید نداشته باشند.
در اطلاعیه اتاق اصناف قم آمده است:

با توجه به ابلاغ ستاد ملی مبارزه با کرونا و در راستای اجرای گام دوم مبارزه با کووید۱9 
یا طرح فاصله گذاری هوشمند ضمن حمایت از فعالیت اصناف و صنایع با اولویت 
صیانت از سلامت کارکنان و مشتریان، مقرر شد کلیه واحدهای صنفی و صنعتی به 

سامانه Salamat.gov.ir مراجعه و اطلاعات خود را ثبت کنند.

موظفند  کارفرمایان  و  مالکان  متصدیان،  مدیران،  است:  امده  اطلاعیه  ادامه  در 
به منظور شروع فعالیت خود با رعایت نکات بهداشتی اعلام شده از صبح جمعه ۲۲ 
فروردین ماه 99 به مدت 7 روز به سامانه ذکر شده مراجعه و اطلاعات واحد کاری، نوع 
فعالیت و اطلاعات تماس خود جهت اخذ مجوز شروع فعالیت صنف یا صنعت مربوطه 
را وارد نموده و کد رهگیری سلامت را دریافت  وآن را در معرض دید عموم نصب نمایند.

این اطلاعیه می افزاید:عدم ثبت نام در سامانه یاد شده منجر به عدم صدور مجوز 
فعالیت و یا در صورت فعالیت موجب توقف فعالیت واحد صنفی مربوطه می شود.

در پایان اطلاعیه امده است:  با توجه به اینکه شروع به کار اصناف مشروط به  ثبت نام  
در سامانه Salamat.gov.ir و اخذ تعهد التزام به  اجرای ضوابط  سلامت  مقابله با کرونا  
و اخذ کد رهگیری و نصب ان در معرض دید می باشد بنابراین از شهروندان تقاضا داریم 

تا از واحدهای صنفی که کد رهگیری سلامت دریافت نکرده اند خرید نداشته باشند.

اتاق اصناف مرکز استان قم با صدور اطلاعیه ای تاکید کرد

شهروندانازواحدهایصنفیفاقدکدرهگیریسلامتخریدنکنند


